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prvi latnikzgornjevipavski časnik

Ko danes držite v rokah Latnik, ste lahko del 
velike množice ljudi, ki si je prvi mesec novega leta 
malce drugače zamislila. Seveda, če ste še vedno 
naivni in zaobljube še sprejemate. Statistika ni nič 
kaj prijazna, kar 90 odstotkov vseh novoletnih 
zaobljub zvodeni že do konca januarja, mnoge 
že po dveh tednih. 

Največ se jih nanaša na hujšanje v kombinaciji z 
zdravim načinom življenja – torej manj (nezdrave) 
hrane in več miganja. Me pa pri tem zanima, kaj 
nam hočejo povedati TV postaje, kjer na vseh 
programih nekaj kuhajo, zjutraj, dopoldne in 
zvečer. Ali nas v prizadevanju za vitkejšo linijo 
podpirajo ali se nam posmehujejo? Časniki nič ne 
zaostajajo, receptov je kot listja in trave (kot solate 
in radiča). Še sreča, da vsaj na radiu ne kuhajo 
in nas ne obstreljujejo z recepti. Ki so seveda 
vsi po vrsti drugačni, inovativni … Vsak, ki zna 
vihteti kuhalnico, bi se rad zapisal v zgodovino z 
neko uspešnico, ki se seveda razlikuje od drugih. 
Recimo klasika v novi preobleki, ko neki osnovni 
sestavini dodaja množico začimb od kurkume 
do kardamoma, pa še muškatni orešek povrhu, 
da sojine in drugih omak ne pozabimo, kisle 
smetane, vse pa zabelimo z na kockice narezano 
panceto, kar tako počez, bi zapel Mlakar. In bi 
lahko v svojem stilu dodal, da bi bila z vsemi temi 
dodatki tudi detelja okusna! 

Tudi ne vem, kako se počutijo italijanski 
picopeki, ko naši kar tekmujejo, kdo bo testo 
bolj na debelo obložil, tudi s čevapčiči in ocvrtim 
krompirčkom. Ali ko bodo Madžari po Blatnem 
jezeru začeli iskati glavonožce in mehkužce, 
ker so pri nas na obali madžarsko 'sveto' jed 
spremenili v golaž s sipo namesto z govedino … 

Če vam gre kot amaterju kuha dobro od rok, 
pa se še niste prebili na TV, imate zasilni izhod – 
fotko obloženega krožnika objavite na katerem od 
socialnih medijev. Ko vas bo kdaj zatiščalo okrog 
srca ali pa malce niže, izbranemu zdravniku 
pošljete kar fb objavo. Za prvo anamnezo bo 
zadostovalo … 

Če pa hočete zares shujšati, imajo ustrezno 
recepturo planinske gospodinje, le da vam jo 
lahko posredujejo samo v živo – v nedeljo (29. 
januarja) v Dvorani prve slovenske vlade v 
Ajdovščini. 

Recept za hujšanje zares deluje (stran 9)!

Nancy Vidmar

Recepti za hujšanje

PROSTOR ZA VAŠ 
OGLAS

info.latnik@gmail.com Ajdovščina, ODPIRALNI ČAS: 
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2023PREŠERNOV DAN
slovenski kulturni praznik

OSREDNJA SLOVESNOST 
OB KULTURNEM PRAZNIKU 
V OBČINI AJDOVŠČINA
sreda, 8. februar 2023, ob 18.oo
DVORANA PRVE SLOVENSKE VLADE
Program bodo oblikovali 
Mešani pevski zbor Srečko Kosovel in Vokalni tercet sester Kobal 
v sodelovanju s solisti instrumentalisti
OŠ Danila Lokarja Ajdovščina, NIP Umetnost: Šolska produkcija in proslave
Voditeljica: Mateja Rosa
Režija: Peter Avbar

Ob tej priložnosti bodo 
podeljena priznanja 

zaslužnim za kulturni 
utrip v občini.

BORIS 
BLAŽKO

SLAVNOSTNI GOVORNIK

skrbnik kulturne dediščine

Pa smo ga dočakali, sneg namreč! Iz prepišne zelene 
doline ga je prav lepo gledati gor na Goro, ki že dolgo 
ni bila tako bela. Kljub obilnim snežnim padavinam 
in burji pa življenje tako na Gori kot v dolini teče po 

svoji utirjeni poti, brez 'vremenske histerije'. Vreme 
je – natanko takšno, kot ga gre v tem letnem času 
pričakovati. Naužijte se zimskih radosti!

Zima je prišla

Rimskodobno 'talno gretje' bo 
predstavljeno 'in situ'

Presenetljivo dobro ohranjeni stebrički 
rimskodobnega talnega gretja, najdeni v Rustjevi hiši, 
bodo ostali prav tam. Stroka namreč zaradi izjemne 
pomembnosti zagovarja ohranitev odkritih struktur 

na mestu, kjer so bile najdene. Rustjeva hiša, kjer 
nastaja Prostor mlinarskih in pekarskih doživetij, pa bo 
bogatejša za nove zgodbe iz antične preteklosti Kastre

Dolgoletna tradicija veleva, da osrednja slovesnost 
ob Dnevu kulture v Občini Ajdovščina poteka na 
sam kulturni praznik. Tako bo tudi letos. V sredo, 8. 
februarja, vabi Zveza kulturnih društev Ajdovščina 

v Dvorano prve slovenske vlade, kjer se bo prav tako 
tradicionalno ob 18. uri pričela slovesnost, na kateri 
bodo podeljena priznanja zaslužnim na polju kulture.

Kulturni praznik
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Tudi v času epidemije slovesnost 
ni umanjkala: v letu 2021 smo jo 
izpeljali na oddaljeni način, v letu 
2022 pa v omejenem obsegu. Toda 
opazno je bilo, da je umanjkala 
njena prav tako tradicionalna 
in morda najpomembnejša 
sestavina, podelitev priznanj v 
živo in druženje po slovesnosti. 
Kultura ima namreč redko 
sposobnost, da nagovori 
vsakogar in vse, zato je vedno 
kultura sobivanja, razumevanja, 
pogovora, sodelovanja in tkanja 
pogovora ter vezi.

Kulturni praznik slavimo na 
nacionalni ravni, toda vse barve, 
zvoki, besede, gibi in toni se 
skozi poustvarjalnost odražajo 
predvsem na lokalni ravni, med 
nami, torej.

Kot sva že zapisala, je med nami 
veliko tistih, ki so nam naredili 
življenje lepše, bolj žlahtno, 
tudi lažje, toda za to niso prejeli 
vidnega zadoščenja. In zares 
veliko je oblik ustvarjalnosti, na 
katere je vredno opozoriti! Zapeta 
in zaigrana pesem ali skladba, 
pesniška zbirka, slika, lahko 
naslikana tudi na lesenem 'buču' 
v hramu, zbor pevcev v 'gasah' ali 
na 'placu', iz pozabe obujeni zapisi, 
knjiga, razstava o življenju nekoč. 
So fotografije, film ali na platno 
naslikana slika, lahko slikanica. 
In je še sto drugih stvari, ki si 
jih je vredno ogledati, slišati, 
videti!  Zato ZKD Ajdovščina na 
kulturni praznik razglasi tiste, 
ki so zaslužni za kulturni utrip v 
naši lokalni skupnosti. Priznanja 

jim izročimo na slovesnosti, pred 
domačo javnostjo, ki največ šteje.

Letos smo k slavnostni besedi 
povabili Borisa Blažka iz Lokavca. 
Njegovo delo se po poklicni poti 
v Goriškem muzeju nadaljuje s 
sistematičnim delom na področju 
ohranjanja zgodovinskega in 
etnološkega spomina Lokavca in 

gornje Vipavske doline.
Zveza kulturnih društev 

Ajdovščina vam vošči lep, 
prijazen in kulturno bogat 
praznik kulture!

Marjan Krpan,
tajnik ZKD Ajdovščina

Artur Lipovž, 
predsednik ZKD Ajdovščina

Počitniški filmi za 
otroke in mladino 

Počitniški mladinski filmi so v Ajdovščini očitno nadvse priljubljena 
zabava otrok in mladih. Zaradi velikega zanimanja bosta med 
zimskimi počitnicami potekali projekciji kar dveh filmov. 9. februarja 
ob 17.30 bo na sporedu Dvorane prve slovenske vlade animiran film 
za najmlajše Najboljši rojstni dan. 

13 poklicev se je znašlo 
na seznamu deficitarnih 
poklicev, ki sta jih na januarski 
skupni seji določila Odbor za 
družbene zadeve in Odbor za 
gospodarstvo in gospodarske 
javne službe. Seznanitev 
mladih s poklici, ki jih v občini 
primanjkuje, je pomembno 
še zlasti v tem obdobju, ko 
so pred vrati informativni 
dnevi. Prevladujejo poklici v 
zdravstvu, šolstvu in tehničnih 
smereh.

Odbor za družbene zadeve 
in Odbor za gospodarstvo in 
gospodarske javne službe sta 
na skupni seji sprejela Sklep o 
določitvi lokalno pomembnih 
oziroma deficitarnih poklicev. 
Občina Ajdovščina bo septembra 
objavila javni razpis, preko 
katerega bodo podeljene tudi štiri 
štipendije za deficitarne, oziroma 

lokalno pomembne poklice. Vpisi 
v srednje šole in na fakultete so 
pred vrati, zato bo informacija 
o deficitarnih poklicih zagotovo 
marsikomu v pomoč. Ob 
možnosti pridobitve štipendije so 
namreč to poklici, ki so trenutno 
in bodo v bližnji prihodnosti v 
naši občini najbolj zaposljivi. 
Nabor poklicev je Občina 
Ajdovščina pripravila skupaj z 
Zavodom za zaposlovanje RS, 
Ljudsko univerzo Ajdovščina, 
posvetovala se je na Območno 
obrtno-podjetniški zbornici 
Ajdovščina, velike potrebe 
po različnih kadrih pa so 
izkazali tudi Zdravstveni 
dom Ajdovščina ter vseh pet 
ajdovskih osnovnih šol. Iz tega 
izhaja, da bodo v Ajdovščini v 
naslednjih nekaj letih najbolj 
iskani naslednji poklici s 
srednjo poklicno in srednjo 

strokovno šolo: elektrotehnik, 
gradbeni tehnik, tehnik 
mehatronike in zobotehnik. 
S področja družbenih 
dejavnosti se že nekaj let kaže 
povpraševanje po poklicih s 
področja zdravstva, vse bolj pa 
se nakazuje pomanjkanje kadra 
tudi v šolstvu, denimo profesor 
razrednega pouka in profesor 
matematike in računalništva. 
S področja medicina so 
na seznamu deficitarnih 
poklicev: medicinska sestra oz. 
zdravstvenik, zdravnik specialist 
družinske medicine in zdravnik 
specialist pediatrije. Z vse bolj 
rastočo industrijo pa se kaže, da 
se bo v prihodnje potrebovali 
inženirje raznolikih tehničnih 
smeri: gradbeništva, strojništva, 
elektrotehnike, računalništva in 
informatike. 

Poslanica župana ob mesecu kulture 

Kultura je gibalo naše družbe!
Spoštovane občanke, spoštovani občani!
Dolga tisočletja se je našla 

družba uveljavljala s kulturnim 
udejst vovanjem. Mnogo 
pomembnih mejnikov je bilo 
doseženih prav s kulturo in 
prodornostjo njene moči. 
Zavedajoč se pomembnosti 
kulturnega doživetja v vseh sferah 
življenja, posvečamo razvoju 
kulture v občini posebno skrb. 

Strinjamo se lahko v trditvi, 
da kultura potrebuje nenehno 
utiranje novih priložnosti in prav 
je, da ji omogočamo enakovreden 
razvoj, istočasno pa možnost 
kulturnega udejstvovanja vsem, 
ki se s kulturo ukvarjajo bodisi 
profesionalno bodisi ljubiteljsko. 
Mnenja sem, da je potrebno v 
občini in širše najprej povečati 
povpraševanje po tovrstni 
ponudbi, po kulturni produkciji 
… Sčasoma pa pristopiti k 
izgradnji kulturnega doma, ki bo 
postal stičišče za obilje kulturnih 

užitkov. Zavedati se moramo, da 
vsako še tako skromno delovanje 
v kulturi širi naša obzorja, 
nam daje globlji vpogled, krepi 
kulturni dialog in izboljšuje 
razumevanje družbene realnosti.

Kolikor le moremo, utiramo 
kulturi nove poti. Stroji brnijo 
za prenovo Rustjeve hiše, ki bo 
obujala pekarsko in mlinarsko 
obrt ter nudila dodatne prostore 
naši bogati zakladnici umetnosti 
– Pilonovi galeriji, ki bo snovalka 
petzvezdičnih doživetij. Kulturni 
utrip pa še zlasti na podeželju 
krepijo društva z ohranjanjem 
običajev, petjem, plesom in vsem, 
kar ljudi razveseljuje in povezuje. 

Vsi, ki se s kulturo ukvarjate, 
jo snujete in producirate, ste 
prenašalci pomembnih sporočil, 
naprednih idej in ogledalo naše 
družbe. Vam in kulturnim 
ljubiteljem želim v mesecu 
kulture mnogo kulturnega obilja 

in prešerno praznovanje osmega 
februarja, ko se spominjamo 
našega velikega kulturnega 
mojstra Franceta Prešerna. Ne 
zgolj v mesecu kulture, skupnosti 
moramo ves čas dajati spodbudo 
za ustvarjanje, razmišljanje, 
spreminjanje, snovanje … Le 
tako bomo dosegali pomembne 
kulturne mejnike za nas in vse 
naše prihodnje rodove. 

Čestitke ob bližajočem se 
kulturnem prazniku!

Tadej Beočanin, župan

Komisija za mandatna vprašanja, volitve in imenovanja Občine 
Ajdovščina na podlagi 11. člena Odloka o priznanjih Občine 
Ajdovščina (Uradni list RS, št. 6/2017, pop. 8/2017, 43/2022) objavlja

Odlok o priznanjih Občine Ajdovščina določa vrsto priznanj 
Občine Ajdovščina, ki se podelijo na slavnostni seji občinskega 
sveta ob občinskem prazniku. V skladu z navedenim odlokom 
Komisija za mandatna vprašanja, volitve in imenovanja objavlja 
javni razpis za podelitev naslednjih priznanj:

1. Častni občan Občine Ajdovščina
Častni občan Občine Ajdovščina je najvišje priznanje, ki se 

podeli posameznikom za izjemne in posebne zasluge, pomembne 
za ugled, pomen in razvoj občine Ajdovščina, za utrjevanje sožitja 
med ljudmi in narodi ali za razvoj države, vse v povezavi z občino 
Ajdovščina.

Letno število priznanj ni omejeno.

2. Petomajsko priznanje Občine Ajdovščina 
Petomajsko priznanje Občine Ajdovščina se podeli pravnim 

in fizičnim osebam za dolgoletno uspešno delovanje in posebne 
dosežke trajnejšega pomena, ki so pomembni za razvoj in življenje 
v občini Ajdovščina.

V posameznem letu se podeli praviloma eno, izjemoma pa 
največ dve Petomajski priznanji Občine Ajdovščina.

3. Zlati znak Občine Ajdovščina 
Zlati znak Občine Ajdovščina se podeli pravnim in fizičnim 

osebam za prizadevanja in uspehe, ki so doseženi v krajšem 
obdobju in so pomembni za razvoj in življenje v občini Ajdovščina.

V posameznem letu se podeli praviloma tri, izjemoma pa največ 
pet priznanj Zlati znak Občine Ajdovščina. 

Predlagatelji:
Predlog za podelitev priznanj lahko podajo pravne ali fizične 

osebe s sedežem ali stalnim bivališčem v občini Ajdovščina, 
župan, člani občinskega sveta ter delovna telesa občinskega sveta. 

Predlog mora vsebovati:
- podatke o predlagatelju, 
- podatke o predlaganem kandidatu, 
- kandidatovo pisno soglasje, 
- vrsto priznanja, za katero se predlog vlaga,
- obrazložitev predloga. 

Omejitev pri kandidiranju in podelitvi priznanj:
Občinski funkcionarji ter poslovodni organi občinskih javnih 

zavodov, občinskega javnega podjetja in drugih oseb javnega 
prava v lasti Občine Ajdovščina ne morejo biti v času opravljanja 
funkcije kandidati za podelitev priznanj, o katerih odloča 
Občinski svet Občine Ajdovščina.

Posamezno priznanje se istemu nagrajencu lahko podeli le 
enkrat. Priznanje Zlati znak Občine Ajdovščina nadomešča 
Priznanje Občine Ajdovščina po dosedanjih predpisih, ki so 
urejali priznanja Občine Ajdovščina, zato prejemniki Priznanja 
Občine Ajdovščina ne morejo biti prejemniki Zlatega znaka 
Občine Ajdovščina.

O podelitvi priznanj bo odločal Občinski svet Občine 
Ajdovščina na predlog Komisije za mandatna vprašanja, volitve 
in imenovanja. 

Rok za prejem predlogov: sreda 8. 3. 2023, do 16.30. 
Predlog se lahko pošlje po pošti na naslov Občina Ajdovščina, 

Komisija za mandatna vprašanja, volitve in imenovanja, Cesta 5. 
maja 6/a, 5270 Ajdovščina ali odda na sedežu Občine Ajdovščina 
(Na sedežu Občine Ajdovščina, se lahko vlogo odda v poslovnem 
času. Za oddajo vloge na  neuraden dan, je potrebno pozvoniti 
pri vhodnih vratih). Predlogi, posredovani po elektronski pošti, 
ne bodo upoštevani. Predlog se odda v zaprti ovojnici z oznako 
na prednji strani kuverte »Ne odpiraj - Priznanja 2023«, na 
zadnji strani kuverte pa se navede podatke o pošiljatelju. Kot 
pravočasni se štejejo predlogi, ki bodo dejansko prispeli na 
naveden naslov do vključno srede, 8. 3. 2023 do 16.30. Predlogi, 
prejeti po navedenem roku, ne bodo upoštevani.

Ljubomir Vidrih, l. r.
predsednik komisije za mandatna vprašanja,

volitve in imenovanja 

Javni razpis za podelitev priznanj Občine Ajdovščina 
za leto 2023

Podeljeni županovi priznanji za 
plemenito dejanje

Zadnja seja občinskega sveta v letu 2022 se je pričela slovesno, župan Tadej Beočanin je 
podelil dve priznanji za plemenito dejanje. Prislužila sta si jih Esad Bešić in Mitja Brecelj, ki sta 
nemudoma priskočila na pomoč občanu v nesreči in mu rešila življenje.

Na začetku decembra je občan, 
strasten ribič, pri ribolovu padel 
v mrzel Hubelj. Mimoidoča 
občana, Esad Bešić in Mitja 
Brecelj, sta se nemudoma pognala 
na pomoč v mrzel in deroč Hubelj 
ter ponesrečencu nudila prvo 
pomoč do prihoda reševalcev, ki 
so ponesrečenca varno potegnili 
iz vode brez večjih posledic. 

Hvaležni občan, sicer strasten 
ribič, danes pravi, da se je s to 
izkušnjo ponovno rodil, a ne brez 
požrtvovalnih posameznikov, ki 
so mu rešili življenje. Reševalci 
ZD Ajdovščina so po srečno 
zaključeni zgodbi povedali, da 
bi lahko bila vsaka naslednja 
minuta za ponesrečenca usodna, 
zato je bilo prvo posredovanje 

obeh občanov izrednega pomena. 
Na predlog Policijske postaje 
Ajdovščina je župan obema 
občanova za njuno plemenito 
gesto podelil Priznanje župana 
za plemenito dejanje. Iskrena 
hvala Esadu in Mitji za zgled, 
za pogumno pomoč sočloveku v 
stiski. 

Dan kasneje, 10. februarja, ob 18.00 pa bo na sporedu slovenska  
mladinska filmska uspešnica Gajin svet 2. Vstopnice po 4 evre bodo 
na voljo uro pred začetkom predstave.

2023PREŠERNOV DAN
slovenski kulturni praznik

OSREDNJA SLOVESNOST 
OB KULTURNEM PRAZNIKU 
V OBČINI AJDOVŠČINA
sreda, 8. februar 2023, ob 18.oo
DVORANA PRVE SLOVENSKE VLADE
Program bodo oblikovali 
Mešani pevski zbor Srečko Kosovel in Vokalni tercet sester Kobal 
v sodelovanju s solisti instrumentalisti
OŠ Danila Lokarja Ajdovščina, NIP Umetnost: Šolska produkcija in proslave
Voditeljica: Mateja Rosa
Režija: Peter Avbar

Ob tej priložnosti bodo 
podeljena priznanja 

zaslužnim za kulturni 
utrip v občini.

BORIS 
BLAŽKO

SLAVNOSTNI GOVORNIK

skrbnik kulturne dediščine

Dan kulture in skupnosti

Povabilo na praznik! 
Dolgoletna tradicija veleva, da osrednja slovesnost ob Dnevu kulture v Občini Ajdovščina 

poteka na sam kulturni praznik. Tako bo tudi letos. V sredo, 8. februarja, vabi Zveza kulturnih 
društev Ajdovščina v Dvorano prve slovenske vlade, kjer se bo prav tako tradicionalno ob 18. uri 
pričela slovesnost, na kateri bodo podeljena priznanja zaslužnim na polju kulture.

Določeni so deficitarni poklici v občini Ajdovščina
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Centralna čistilna naprava 
Ajdovščina je bila zgrajena leta 
1981 kot mehanska biološka 
naprava. Zaradi zastarelosti 
je bila po 20-ih letih prvič 
posodobljena, nato pa ponovno 
leta 2002. Rekonstruirana 
naprava deluje kot klasična 
pretočna naprava s predhodno 
denitrifikacijo in anaerobno 
stabilizacijo blata, na njej se 
čistijo komunalne odpadne vode 
iz naselij Ajdovščina, Dolenje, 
Ustje, Dolga Poljana, Budanje, 
Lokavec ter tehnološke odpadne 
vode iz naselja Ajdovščina. Tako 
kapaciteta kot tudi tehnološki 
postopki čiščenja odpadnih 
voda pa že lep čas ne zadoščajo 
vse gosteje poseljeni občini, 

ki ustvarja vse več odpadnih 
voda, na eni strani in sodobnim 
ekološkim tehnološkim trendom 
na drugi. Tako bo osrednja 
čistilna naprava v občini 
ponovno posodobljena. V teku 
so postopki za izbiro izvajalca 
dobave sistema za oksidacijo 
blata v oksidacijskih bazenih 
skupaj z dobavo kisika. Skupno 
javno naročilo je ocenjeno na 
716.600 evrov, od tega je ocenjena 
vrednost sistema oksidacije 
283.100 evrov, ta znesek bo 
poravnala Občina Ajdovščina. Na 
433.500 evrov ocenjena vrednost 
kisika, potrebnega za prihodnjih 
5 let, pa je strošek Komunalno 
stanovanjske družbe Ajdovščina. 
Oddano je bilo tudi javno naročilo 

za izbiro projektanta za izdelavo 
idejnih zasnov rekonstrukcije in 
nadgradnje čistilne naprave za 
okvirno vrednost 28.500 evrov. 
V pripravi pa je javni razpis v 
vrednosti 750.000 evrov za nakup 
in vgradnjo nove, tehnološko 
sodobne linije za dehidracijo 
blata, ki bo vključevala napravo 
za strojno predzgoščanje blata 
in centrifugo za dehidracijo. 
Slednja bo bistveno zmanjšala 
količino blata, posledično bo 
nižja tudi cena ravnanja z njim. 
Komunalno stanovanjska družba 
Ajdovščina del odpadnega blata 
uporabi za izdelavo komposta, s 
katerim se prekriva odlagališče 
v Dolgi Poljani, določen del pa se 
odvaža v sežigalnice – odvoz tone 
takega blata nas trenutno stane 
239 evrov (brez DDV) – v letu 
2021 je od 2.363 ton blata, ki »smo 
ga pridelali« v občini Ajdovščina, 
družba sama obdelala 1.628 ton 
blata, 736 ton pa se ga je odpeljalo 
na sežig. Poleg tehnoloških 
posodobitev pa se veča tudi 
kapaciteta rekonstruirane čistilne 
naprave, ki bo tudi do dvakrat 
zmogljivejša. Občina Ajdovščina 
si nadeja del sredstev za to 
zadnjo posodobitev pridobiti iz 
programa NextGeneration EU. 
Prenovljena Centralna čistilna 
naprava Ajdovščina se bo z 
novimi močmi zagnala še pred 
koncem letošnjega leta.

Podrobni prostorski akt 
za območje Obrtne cone 
Batuje predvideva lani sprejet 
Občinski prostorski načrt. Ob 
urbanističnem urejanju območja, 
ki bo omogočalo nadaljnjo gradnjo 
in razvoj, je pomemben razlog 
za pripravo podrobnega načrta 
poplavna ogroženost območja 
oziroma urejanje protipoplavnih 
ukrepov. Območje je namreč 
poplavno precej ogroženo z 
visokimi vodami reke Vipave. Tu 
delujoča podjetja imajo ob vsaki 
poplavi velike težave, zato se 
hkrati s pripravo OPPN že zbira 
tudi dokumentacija za urejanje 
protipoplavnih ukrepov. Sredstva 
za naložbo so že rezervirana, 
dobro leto nazaj je bil namreč 
podpisan sporazum med Občino 
Ajdovščina in Direkcijo RS za 

vode o skupni izvedbi – 2 milijona 
evrov vredna investicija bo 
potekala pod okriljem Direkcije 
za vode, Občina Ajdovščina pa 
je zaradi interesa po čim hitrejši 
rešitvi ponudila pomoč pri 
pripravi projektne dokumentacije, 
ki je že v nastajanju. Sredstva 
so že rezervirana, projekt bo 
financirala Evropska unija iz 
Slovenskega načrta za okrevanje 
in odpornost.

Na območju Obrtne cone Batuje 
bo kombinirana protipoplavna 
zaščita – delno bodo urejeni 
visokovodni nasipi, na območjih, 
kjer zaradi prostorske omejenosti 
nasipi niso mogoči, pa se bo 
gradilo protipoplavne zidove. 
Vsa urejanja in gradnja ob reki 
bodo potekala po sonaravnem 
principu, torej na način, da 

se ne bo bistveno škodovalo 
naravi. V sami obrtni coni bo 
urejeno odvodnjavanje lastnih 
meteornih voda z izvedbo dveh 
zadrževalnikov (vsak bo velik 
dobrih 1000 m³) in črpališča, 
predvideno pa je tudi urejanje 
odvodnje zalednih voda, ki 
gravitirajo proti obrtni coni. 
Vzdolž ceste v cono in ob železnici 
bosta na novo urejena odvodna 
jarka, cesta bo prenovljena, prav 
tako bo potrebna rekonstrukcija 
mostu čez Vipavo (skupaj z 
Mestno občino Nova Gorica, 
saj gre meja med občinama 
po sredini mostu). Ozaljšan in 
nadvišan pa bo tudi ograjni zid, 
ki obkroža območje obrtne cone.

Idejna zasnova rešitev je že 
izdelana, trenutno se preko 
javnega razpisa išče projektanta. 
Po pridobitvi gradbenega 

dovoljenja bo dokumentacija 
predana Direkciji RS za vode, ki 
bo dokončno izvedla pomembno 
naložbo.

Občina Ajdovščina ima z 
letošnjim letom 28 krajevnih 
skupnosti, prav vse so bile 
zastopane na prvem srečanju 
župana, direktorice in uprave 
občine z novoizvoljenimi 
predsedniki krajevnih skupnosti. 
Prisotna pa sta bila tudi 
direktorja dveh najpomembnejših 
občinskih ustanov – Luka Jejčič iz 
Komunalno stanovanjske družbe 
in Egon Stopar iz Zdravstvenega 
doma Ajdovščina.

Župan Tadej Beočanin je 
predsednike pozval k pripravi 
predlogov investicij, ki jih želijo 
po krajevnih skupnostih izvajati 
v naslednjih štirih letih. Predloge 
bodo pripravili do konca 
februarja, to bo nato osnova 
za izdelavo načrtov razvojnih 
programov občinskega proračuna 
do leta 2026. Predsednike je še 
spomnil, da bo letos spomladi 
novo glasovanje projekta 
participativnega proračuna 
Moja pobuda. Direktorica 
uprave Mojca Remškar Planinc 
in občinska pravnica Zlata 
Čibej sta predsednike seznanili 
z vlogami krajevne skupnosti 
in predsednika. Direktorica je 
na kratko predstavila še potek 
projekta ozelenitve javnih površin 

– ogledi po krajevnih skupnostih 
so zaključeni, v pripravi so 
projekti. Mojca Božič, ki še naprej 
ostaja prvi kontakt predsednikov 
z Občino, pa jih je seznanila z 
operativnim delom, ki jih čaka – 
priprava in izvrševanje finančnega 
plana, upravljanje s prostori in 
podobno. Predstavljene so jim 
bile nepremičninske zadeve, 
mnenja in soglasja krajevne 
skupnosti so namreč v nekaterih 
nepremičninskih primerih nujna, 
v drugih pa več kot dobrodošla. 
Uprava se večkrat za mnenje in 
informacije obrne na predsednike 
krajevnih skupnosti, ki običajno 
zelo dobro poznajo razmere v 
kraju. Direktor Zdravstvenega 
doma Egon Stopar je predstavil 
pomen 'prvih posredovalcev', ki so 

življenjskega pomena v kritičnih 
situacijah, še posebej v primerih, 
ko reševalci potrebujejo dlje časa 
za prihod na kraj intervencije. 
S krajevnimi skupnostmi tesno 
sodeluje tudi javno komunalno 
podjetje, veliko koristnih 
informacij so predsedniki tako 
dobili od direktorja Luke Jejčiča, 
na katerega so naslovili tudi 
veliko vprašanj o vzdrževanju 
javnih poti, košnji javnih površin, 
zimski službi, pokopališčih in 
podobno.

Predsedniki so tako prejeli 
kopico informacij, ki jim bodo 
koristile pri delu, hkrati pa so se 
seznanili z zaposlenimi v upravi, 
ki jim bodo v pomoč pri urejanju 
zadev v svojih krajih. Uspešno 
delo vsem! 

Snuje se nova 
Strategija za mlade

Občina Ajdovščina je tik pred koncem lanskega leta pričela z 
aktivnostmi na mladinskem področju – v pripravi je namreč 
nova Strategija za mlade, ki bo luč sveta ugledala konec 
tega leta. Strategija bo oblikovana na podlagi anket, ki bodo 
mladim kmalu na voljo.

Ajdovska občina je prvo 
strategijo za mlade pripravila 
leta 2013. Nastala je na podlagi 
raziskav želja in potreb mladih ter 
analize na področju obstoječega 
delovanja občine s strani 
občinske uprave, javnih zavodov 
in organizacij v mladinskem 
sektorju. Pet let pozneje je 
izšla nova, osvežena strategija, 
ki je odgovarjala na ključne 
potrebe mladih, pridobljene 
iz anketnih vprašalnikov. 
Strategija je plod skupinskega 
dela Mladinskega sveta 
Ajdovščina, Občine Ajdovščina 
ter mladih in mladinskih 
organizacij iz lokalnega okolja. 
Gre za dokument, v katerem 
so zbrani konkretni ukrepi za 

mlade s področij: izobraževanja, 
stanovanjske politike mladih, 
zaposlovanja mladih, mobilnosti 
mladih, prostega časa in 
participacije mladih. Skozi 
vse leto bodo ključni akterji 
s področja mladinskega dela 
oblikovali novo strategijo, ki bo v 
veljavi od 2024 do 2028, ponovno 
za obdobje petih let. Strategijo 
pripravlja Mladinski svet 
Ajdovščina, ki bo s prvimi koraki 
pričel v kratkem v sodelovanju z 
mladimi. Mladi bodo lahko preko 
anket, 'knjige želja', delavnic na 
šolah in krajevnih skupnosti ter 
intervjujev izrazili svoja mnenja, 
želje in pripombe, na podlagi 
katerih bo pripravljena vsebine 
nove strategije.  

Prvo delovno srečanje predsednikov 
KS z vodstvom Občine

Predsedniki Krajevnih skupnosti občine Ajdovščina so se 5. januarja prvič v novem mandatu srečali 
z županom in upravo občine. Dobili so kopico informacij o delovanju krajevnih skupnosti ter tudi že 
prvo zadolžitev – do konca februarja bodo pripravili nabor investicij za vsako krajevno skupnost, kar 
bo osnova za pripravo načrtov razvojnih programov v aktualnem mandatnem obdobju.

Najava javnih razpisov Občine Ajdovščina
Javni razpisi bodo objavljeni na spletni strani Občine 

Ajdovščina www.ajdovscina.si, v zavihku Javna naročila, objave, 
razpisi:

Javni razpis za sofinanciranje izvajalcev letnega programa 
športa v občini Ajdovščina za leto 2023

Datum objave 30. 1. 2023. Rok za prijavo na javni razpis: 20. 
2. 2023. Predvidena višina sredstev namenjenih sofinanciranju 
programov športa je 250.000,00 evrov. 

Javni razpis za sofinanciranje kulturnih dejavnosti v letu 2023
Javni razpis je že objavljen. Rok za prijavo na javni razpis: 22. 

2. 2023. Predvidena višina sredstev namenjenih sofinanciranju 
javnih kulturnih programov in projektov, delovanja zvez ter 
obnove nepremične kulturne dediščine v občini Ajdovščina za 
leto 2023 je 192.562 evrov.

Javni razpis za ohranjanje in spodbujanje razvoja kmetijstva 
v občini Ajdovščina za leto 2023

Objava konec meseca februarja 2023. Rok za prijavo na javni 
razpis: 30. 3. 2023. Previdena višina sredstev po tem razpisu je: 

- 20.000 eur za ukrepe dodelitve nepovratne državne pomoči,
- 10.000 eur za subvencioniranje obrestne mere. 

Javni razpis za sofinanciranje prireditev v občini Ajdovščina 
v letu 2023

Objava 6. 2. 2023. Predvideni rok za prijavo na javni razpis: 27. 
2. 2023. Predvidena višina sredstev namenjenih sofinanciranju 
prireditev je 250.000,00 evrov.

Človek človeku Sopotnik 
Zavod Sopotniki se želi zahvaliti vsem, ki tudi v Ajdovščini že od leta 2018 omogočate storitev 

brezplačnih prevozov za starejše. Z dobro voljo in željo prispevati za boljše življenje drugih ter 
sodelovanjem lahko v pomoči sočloveku dosežemo zelo veliko. Hvala vsem donatorjem, ki ste 
s svojimi dobrimi dejanji pozitiven navdih v lokalnem okolju, saj s tem kažete na velik pomen 
solidarnosti, ki soustvarja lokalno skupnost.

Trenutno opravlja prevoze za 
starejše 21 aktivnih prostovoljcev, 
ki so v lanskem letu skupno 
opravili 2.013 ur prostovoljskega 
dela. Njihova predanost in želja 
po pomoči je omogočila več kot 
400 uporabnikom dostop do 
ključnih storitev. Hvala vsem 
prostovoljcem za ves vaš trud, 
vsako uro pomoči starejšim in 
za vašo srčnost! 

V Zavodu Sopotniki smo 
izredno hvaležni podjetjem, ki 
nudijo donatorsko podporo v 
obliki toplih obrokov oz. malic, 
kavic in rogljičkov za prostovoljce: 
Bistro Luft, Gostišče Na Livadi, 
Okrepčevalnica Štor - Pri Nives, 
Pizzerija Anja, Okrepčevalnica 
Tarantela v Šempetru in Caffe 
Bordo. Da sta obe naši vozili 
čisti, nam pomagajo v Avtohiši 
Lavrenčič, ki nudi redno mesečno 
čiščenje namenskih vozil, in v 
Avtopralnici Talimar, kjer nam 

nudijo žetone za samopostrežne 
avtopralnice. Stiskam starejših, ki 
potrebujejo prevoze s podeželja 
do mestnih središč, je prisluhnilo 
tudi podjetje Avtocenter Crono 
d.o.o. Ajdovščina in pred tremi 
leti povsem brezplačno v uporabo 
namenilo vozilo Citroen C3 za 
brezplačne prevoze za starejše. 
Vozilo je Zavod Sopotniki v 
uporabo prevzel v januarju 2020 
in od takrat dalje neprekinjeno 
brezplačne prevoze za starejše v 
občini Ajdovščina opravljamo z 
dvemi vozili. Vozilo Citroen C3 
je visoko in prostorno, da starejši 
z lahkoto sedejo vanj. Je udobno 
za voznika in za potnike.

Hvaležnosti starejših smo 
Sopotniki deležni vsak dan, 
vendar je velik del te hvaležnosti 
namenjen vsem vam, ki s 
sodelovanjem omogočate, da 
so vožnje opravljene varno in 
kakovostno ter da lahko skupaj 

pišemo zgodbe, v katerih smo 
več kot le prevoz, v katerih smo 
drug drugemu Človek človeku 
Sopotnik!

Zavod Sopotniki

Centralna čistilna naprava v 
Ajdovščini gre v prenovo

V začetku 80-ih vzpostavljena in doslej že dvakrat rekonstruirana Centralna čistilna naprava v 
Ajdovščini gre ponovno v temeljito prenovo in posodobitev z novo tehnologijo za oksidacijo in 
dehidracijo blata. Prenovljena čistilna naprava bo imela bistveno večje zmogljivosti.

Občina Ajdovščina krepi trajnostno mobilnost

Nov električni avto
Vozni park službenih vozil na Občini Ajdovščina je bogatejši 

za novo vozilo na električni pogon. Nakup električnega vozila 
gre v smeri trajnostne naravnanosti, prijaznejšega odnosa 
do okolja in nasploh usmeritve v zmanjšanje onesnaženosti 
zraka. Občina pa aktivnejši in trajnostni slog podpira tudi z 
nakupom e-koles in vzpostavljanjem električnih polnilnic.

Elek t r ični  av tomobi l i 
zmanjšujejo onesnaževanje 
okolja, saj promet prispeva kar 
četrtino vseh toplogrednih 
plinov v Evropi, zato je od razvoja 
trajnostne mobilnosti močno 
odvisna kakovost našega življenja. 
Že dalj časa se za razbremenitev 
okolja spodbuja e-mobilnost in 
solastništvo vozil ter prilagajanje 
cestne in urbane infrastrukture v 
okolju prijaznejše storitve. Občina 
Ajdovščina s tem namenom 
načrtno gradi kolesarske steze 
in druge površine za pešce in s 
tem spodbuja trajnostne oblike 
mobilnosti. Še en korak več na 
poti k varovanju okolja je storila 
z nakupom električnega vozila, 
ki so vse bolj zastopana na naših 
cestah. Vozni park službenih vozil 
je tako bogatejši za novo vozilo 
Volkswagen ID.3, bele barve, z 
vso sodobno opreme, ki omogoča 
udobno vožnjo. Električni 
avtomobil uporabniku prinaša 

številne ugodnosti. Poleg tihe in 
udobne vožnje je tu še odsotnost 
lokalnih izpustov, ob premišljeni 
rabi pa ta vrsta pogona omogoča 
tudi velike prihranke pri energiji.  
V Ajdovščini imamo doslej za 
polnjenje električnih avtomobilov 
tri polnilnice. Najdete jih na 
parkiriščih za Glasbeno šolo, 
za grajskim obzidjem ter v 
Vipavskem Križu.

Občina Ajdovščina je pristopila 
tudi k projektu Kolesarska veriga 
na podeželju in z evropskimi 
sredstvi pridobila tri polnilne 
postaje in nova električna kolesa 
za avtomatizirano izposojo. Tako 
z usmeritvijo v e-avtomobile kot 
e-kolesa želi Občina pripomoči  
k trajnostni mobilnosti tako v 
mestu kot na podeželju. S kolesi 
je zeleno podeželje na dosegu le 
lučaj stran od mestnega vrveža, 
kar bo zagotovo dobrodošla 
pridobitev tako za prebivalce kot 
turiste.

OPPN za OC Batuje tudi zaradi 
poplavne varnosti

V pripravi je občinski podrobni prostorski načrt, ki bo urejal prostorsko ureditev v obrtni coni in 
poplavno območje ob reki Vipavi v Batujah. Hkrati se ureja tudi dokumentacija za protipoplavne ukrepe 
na območju obrtne cone, skladno z dogovorom o skupni izvedbi investicije z Direkcijo RS za vode.

Doseg poplav po izvedbi protipoplavnih ureditev
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Konec lanskega poletja nas je 
presenetilo odkritje arheologov, ki 
so na območju Rustjeve hiše, hkrati 
z obnovitvenimi deli, opravljali 
raziskave. V dveh prostorih 
hiše so naleteli na zelo dobro 
ohranjene stebričke talnega gretja, 
hipokavsta. Stebrički so sestavljeni 
iz okroglih opek, postavljenih ena 
na drugo ter vezanih z malto. 
Nosili so dvignjena tla, ki so bila 
po domnevah arheologov (našli 
so številke mozaične kocke in 

fragmente) pokrita z mozaikom. 
Gre torej za osrednji del termalnega 
kompleksa rimske Castre, ki 
se nadaljuje v atrij, kjer so bili 
odkriti bazen ter več plasti trdnih 
apnenih estrihov (kompaktnih 
talnih oblog). Do tega odkritja 
so bile v Ajdovščini iz rimskega 
obdobja poznane le odprte peči 
– kurišča za ogrevanje prostorov. 
Ajdovski hipokavst pa je poseben 
zaradi izjemno dobre ohranjenosti 
keramičnih stebričkov in bistveno 

dopolnjuje dosedanje razumevanje 
prostorske ureditve Castre in 
življenja v njej. Dobra ohranjenost 
in pomembnost odkritih ostalin 
termalnega objekta ter obzidja s 
stolpom 11 na območju Rustjeve 
hiše narekuje ohranitev odkritih 
struktur na mestu odkritja ter 
predstavitev ostalin rimskih 
term 'in situ'.  Ker je v prostoru 
najpomembnejših najdb načrtovan 
družabni prostor, slaščičarna, 
Zavod za varstvo kulturne 

dediščine predlaga prekritje 
najdb s pohodnim steklom. Na 
mestu najdb bodo ohranjeni 
in primerno predstavljeni tudi 
nekateri drugi odkriti detajli zidov, 
tlakov in  obzidja, medtem ko bodo 
druge najdbe, pa tudi zgodbe in 
drugačne vsebine, predstavljene 
v tlaku ali s pomočjo digitalne 
tehnologije. Na nivoju tlakov bodo 
znotraj Rustjeve hiše predstavljene 
izključno rimskodobne ostaline. 

Po prejetju novih kulturno-
varstvenih pogojev je že potekal 
tudi sestanek s projektantom. 

Trd oreh bodo predvsem strojne 
instalacije – najdbe, ki bodo 
prezentirane pod steklom, 
namreč zahtevajo posebne pogoje 
– predvsem stalno temperaturo in 
vlažnost. V teku je torej izdelava 
PZI načrtov z rešitvami, ki bodo 

zadostili kulturno-varstvenim 
pogojem, hkrati pa tudi projektu 
prenove, ki na tem mestu 
predvideva prostor za druženje. 
Dodatni stroški bodo bremenili 
proračun Občine Ajdovščina, ki 
je za projekt Prostor pekarskih in 
mlinarskih doživetij, načrtovan v 
pritličju Rustjeve hiše, pridobila 
300.000 evrov nepovratnih 
sredstev iz razpisa LAS. Izjemne 
najdbe in imenitna prezentacija 
pa bodo po zaključku projekta 
prenove pomembna dodana 
vrednost tu načrtovanim zgodbam. 

Štursko spominsko pokopališče s 
prenovljeno ograjo

Za izgradnjo kolesarskih stez in pločnikov ob osrednji prometnici skozi mesto je bil v Šturjah 
potreben poseg v spominsko pokopališče. Pri ponovni vzpostavitvi ograjnega zidu in vhodnega 
portala se je ohranilo kar največ originalnih elementov.

Šturje so bile do leta 1953 
samostojni kraj, do leta 1965 pa 
je pod štursko župnijo sodilo 
tudi naselje Kovk na Trnovski 
planoti. Znane so zgodbe o 
prenosu pokojnikov z Gore, o 
mrtvaškem kamnu na robu Šturij, 
kamor so pogrebci odložili krsto 
in se uredili ter se oddahnili pred 
prihodom v cerkev … No, zadnjo 
pokojno so leta 1965 na Štursko 
pokopališče s Kovka že pripeljali z 
avtomobilom. Pokopališče je bilo 
opuščeno predvsem zaradi vojske 
in vojašnice v neposredni bližini. 
Zaradi širitve mesta samega, ki 
na tem območju ni dopuščalo 
širjenja pokopališča, pa bi bilo 
verjetno slej ko prej opuščeno tudi 
zaradi drugih razlogov. Ostali pa 

so spominski park in zanimive 
zgodbe, ki jih je zagotovo vredno 
ohraniti.

Ob načrtovanju izgradnje 
kolesarskih stez in pločnikov 
skozi mesto je bil nujen tudi 
poseg v štursko spominsko 
pokopališče. Želja je bila 
ohraniti ograjni zid in vhodni 
portal čim bolj nedotaknjen. 
Idej je bilo več, tudi takšne, ki so 
kolesarsko stezo načrtovale skozi 
pokopališče. Na koncu pa je tudi 
zaradi dotrajanosti zidu prevladal 
načrt, da se ograjni zid in vhodni 
portal zamakneta, na način, da 
se ohrani kar čim več originalnih 
elementov. Še pred izvedbo se 
je ponovno obrnilo na javnost, 
z namenom iskanja svojcev 

pokojnih, katerih posmrtne 
ostanke je bilo zaradi posega 
potrebno prekopati. Komunalno 
stanovanjska družba je predhodno 
tudi dokumentirala grobove, 
najdeni posmrtni ostanki pa so 
bili prepeljani v skupni grob na 
ajdovskem pokopališču. Ograjni 
zid je bil precej dotrajan, zato je 
sezidan na novo, medtem ko se je 
vse bistvene elemente vhodnega 
portala ohranilo in prenovilo, 
kovinski del vrat pa je popeskan 
in prepleskan. Nova ograja je 
zamaknjena, vizualno pa je 
povsem enaka prejšnji. Vrednost 
prenove, 19.825,77 evrov, je 
financiral občinski proračun.

V Lokavcu bo še 
naprej delovno!

Direkcija za infrastrukturo je z Občino Ajdovščina zasnovala 
projekt obnove vozišča in ureditev pločnika od potoka Grajšček do 
odcepa za Paljkovše v Lokavcu. Stroji bodo zabrneli v prihodnjem 
mesecu, predvidena je delna zapora, dela bodo zaključena 
predvidoma do konca avgusta.

Občina Ajdovščina je pred 
dvema letoma intenzivno 
pristopila k projektu vzpostavitve 
pločnika na sicer precej 
obleganem odseku ceste od 
Grajška do Paljkovš. Cesta je 
zlasti v jutranjih konicah polna 
ranljivih skupin v cestnem 
prometu: pešcev in kolesarjev, 
zato so ustrezne površine za 
ureditev pločnika nujne. Po 
pridobitvi vseh potrebnih soglasij 
se je pridobilo vso potrebno 
projektno dokumentacijo in 
pred kratkim izbralo še izvajalca 
del. Projekt poteka pod okriljem 
Direkcije za infrastrukturo, ki je 
obnovi vozišča in vzpostavitvi 
pločnika namenila dobrih 

670.000 evrov, občinski proračun 
bo dodal še nekaj več kot 180.000 
evrov.  Pločnik bo zgrajen na več 
kot 500 metrih – sprva bo potekal 
na obeh straneh cestišča, nato 
pa preide na severno stran. Nov 
prehod za pešce bo povezoval 
obe strani pločnika in olajšal 
prehod šolarjev proti telovadnici. 
Načrtuje se tudi postavitev nove 
javne razsvetljave, odvodnjavanja 
ter postavitev avtobusnega 
postajališča neposredno na 
cestišču. V času del, ki so 
predvidena med februarjem in 
avgustom, bo uvedena delna 
prometna zapora. Investicija bo 
nared še pred začetkom jeseni.  

Razširjena pot med 
Dolenjami in Ustjem

Cesta, ki Dolenje povezuje z Ustjem, je razširjena in prijaznejša 
do vseh uporabnikov. Tudi šolski avtobus ne bo več nasedal na 
prej nevarno strmem uvozu. Dela so bila zaključena v decembru.

Ozka pot, ki povezuje Dolenje 
in Ustje, je precej v rabi. Živahno 
je na poligonu za pasje treninge 
Kinološkega društva Ajdovščina, 
mimo katerega pelje, prav tako 
pa se v spodnjem delu širi vas 
Ustje. Tako je v zadnjih letih ta 
dostopna cesta postala tako-rekoč 
enako pomembna, kot glavna 
pot mimo mogočnega hrasta, ki 
pelje naravnost v središče vasi. Je 
pa nastal problem, ko sta se na 
njej srečala dva nasproti vozeča 
avtomobila, nevaren je bil tudi 
strm uvoz z glavne ceste, kjer 
je imel težave predvsem šolski 

avtobus. Urejanje, predvsem 
širitev ceste, je bilo tako nujno. 
Dogovorjeno je bilo, da se pot 
širi v mejah javnega dobra, to pa 
pomeni od pol do enega metra 
po celotni dolžini (400 metrov) 
ceste, delno z ene, delno pa z 
druge strani. Razširjene dele se 
je utrdilo s kamnito gredo, nato 
asfaltiralo. Pomembna pridobitev 
pa je varen uvoz na cesto, ki se 
namesto prejšnje kratke strme 
brežine zdaj na daljši razdalji 
položno in varno spušča do nivoja 
cestne površine.

Lokarjev park je v dobri zeleni 
kondiciji!

Konec lanskega leta je bila v Lokarjevem parku opravljena arboristična študija, ki je preučila 
stanje dreves. Ugotovljeno je bilo, da so drevesa v dobrem stanju, predlagani so le minimalni 
posegi. Občina Ajdovščina bo sicer v sklopu Boscarolove donacije posadila in ozelenila površine 
tako v mestu kot na podeželju. Projekt je tik pred podpisom pogodbe.

Občina Ajdovščina je zaradi 
pomembnosti ohranjanja in 
negovanja Lokarjevega parka 
naročila izdelavo arboristične 
študije – pregleda stanja 
obstoječih dreves, s smernicami 
za nadaljnje ukrepanje. Izdelala jo 
je arboristka Tanja Grmovšek. Na 
območju parka je evidentiranih 77 
dreves, prevladujejo drevesa lipe, 
bresta, platan in divjega kostanja. 
Ugotovljeno je bilo, so drevesa v 
dobri 'zeleni kondiciji', predlagani 
so le manjši posegi. Na območju 
rastišča platane pri spomeniku 
NOB, kjer je večji del površine 
pokrite z asfaltom, predlagajo 
odstranitev asfalta in namestitev 
kamnite podlage, kar bo Občina 
v kratkem naročila KSD.. Rastišče 
korenin se je namreč na tem 
mestu precej razbohotilo. Na 
nekaterih drevesih so opazni tudi 
vplivi burje, vendar so se drevesa 
na območju uspešno adaptirala in 
so nasploh v zelo dobri 'kondiciji'.    

Park ima sicer bogato 

zgodovino. Večina dreves je 
bila posajenih v osrednjem delu 
ter po robovih parka konec 19. 
stoletja. Prvotno so sadili divji 
kostanj in brest, dodane so jim 
bile platane, po drugi svetovni 
vojni so bila sajena večinoma 
lipova drevesa. V sklopu projekta 
ozelenitve površin v Ajdovščini 

in njeni okolici, ki izhaja iz 
donacije Taje in Iva Boscarola, 
pa se bo Ajdovščina in bližnja 
okolica ozelenila s 1147 drevesi, 
463 gozdarskimi sadikami, 
1694 grmovnicami in 45831 
trajnicami. Projekt je tik pred 
podpisom pogodbe z izvajalcem.

'Hipokavst' bo predstavljen na mestu najdbe 
Zavod za varstvo kulturne dediščine je po zadnjih izjemno pomembnih arheoloških odkritjih v Rustjevi hiši, ki je v obnovi, že pripravil nove kulturno-varstvene pogoje. 

Zaradi pomembnosti in ohranjenosti najdb predlaga v kar največjem mogočem obsegu prezentacijo 'in situ', torej ohranitev odkritih struktur na mestu najdbe. 

Obrazec – »Vloga za vpis« bo 
v tednu pred vpisom dosegljiv 
na spletni strani www.mojedete.
si, lahko ga boste prevzeli tudi v 
pisarnah pomočnic ravnateljice.

Ustrezno izpolnjeno vlogo 
za vpis z vsemi podatki in 
ustreznimi dokazili, lahko: 

1. pošljete po pošti na uradni 
naslov vrtca: Otroški vrtec 
Ajdovščina, Pot v Žapuže 14, 5270 
Ajdovščina, s pripisom – vpis v 
enoto vrtca (npr. Budanje, Col, 
Vipava, Podnanos…).

Vloga poslana po pošti se 
bo štela za pravočasno, če bo 
prispela na naslov vrtca do 24. 2. 
2023 oziroma bo oddana zadnji 
dan roka s priporočeno pošiljko.

2. prinesete osebno v pisarno 
pomočnice ravnateljice ali 
oddate v poštni nabiralnik pri 
vhodu v tri matične enote vrtca, 
vsak delavnik med 9.00 in 15.00, 
v sredo 22. 2. 2023 pa od 9.00 
do 17.00.

• V vrtcu na Ribniku bomo 
zbirali vloge za enote: Ribnik, 
Lokavec in Col.

• V vrtcu Ob Hublju bomo 
zbirali vloge za enote: Ob Hublju, 
SŠ V. Pilon, Črniče, Selo in 

Vipavski Križ.
• V vrtcu Vipava bomo zbirali 

vloge za enote: Vipava, Vrhpolje, 
Podnanos in Budanje. 

Vloga oddana v poštni 
nabiralnik vrtca se bo štela za 
pravočasno, če bo oddana v 
nabiralnik vrtca do 24. 2. 2023 
do 12.00 (zadnji prevzem). 

Staršem bomo po prejemu vloge 
ali na elektronski ali na domač 
naslov posredovali potrdilo o 
prejemu vloge.

Vloge prispele po e- pošti ne 
bodo obravnavane. Prosimo, 
da upoštevate zgoraj navedeni 
možnosti oddajanja. 

Starše otrok, ki so v vrtec že 
vključeni, pa bi želeli z novim 
šolskim letom za svojega otroka:

• spremembo enote vrtca,
• zamenjavo programa 

(celodnevni, poldnevni, oddelek 
z elementi montessori, klasični 
oddelek) ali

• odložitev všolanja v prvi 
razred,

obveščamo, da morate izpolniti 
poseben obrazec (dosegljiv na 
spletni strani), ki ga v enakem 
časovnem obdobju posredujete 
na zgoraj navedena načina. 

Starši, ki ste oddajali vloge 
med letom, pa zaradi zasedenosti 
vrtca vašega otroka nismo mogli 
sprejeti, morate ponovno oddati 
novo vlogo v času rednega vpisa, 
v kolikor še vedno želite vpisati 
otroka v naš vrtec.

Starši, ki imate otroka že 
vključenega v naš vrtec, ga za 
prihodnje šolsko leto ne vpisujete  
ponovno.

Info:
Enota Ribnik, Lokavec, 

Budanje, Col: vodja.ribnik@
mojedete.si, 041 458 526

Enota Ob Hublju, SŠ Veno 
Pilon, Črniče, Selo, Vipavski 
Križ: vodja.hubelj@mojedete.si, 
041 458 525

Enota Vipava, Vrhpolje, 
Podnanos, Budanje: vodja.
vipava@mojedete.si, 041 458 527

Otroški vrtec Ajdovščina 

Vpis otrok za šolsko leto 2023/2024
Starše predšolskih otrok obveščamo, da bo vpis otrok v vse enote in oddelke vrtca potekal od 

ponedeljka, 20. 2. 2023 do petka, 24. 2. 2023.
Energetsko učinkovita prenova Prostora doživetij 

pekarske in mlinarske tradicije
Prenova Rustjeve hiše v centru Ajdovščine in vzpostavitev 

Prostora doživetij pekarske in mlinarske tradicije v obnovljenem 
pritličju sledi načelom celovite energetske sanacije. Sprojektirane 
so rešitve gradnje in sanacijski ukrepi, ki bodo prispevali k 
izboljšanju energetske zmogljivosti objekta, kar posledično pomeni 
optimizacijo obratovanja ter zmanjševanju ogljičnega odtisa in 
toplogrednih plinov.  Načrtovanje in izvedba rekonstrukcije 
upošteva tudi najvišje okoljske standarde, kot so okoljska 
učinkovitost, učinkovita izraba naravnih virov, trajnostna 
dostopnost, izboljšanje bivalnega okolja in zmanjševanje vplivov 
na okolje in itd.. 

Prenova objekta Rustjev hiše, ki je varovana s predpisi o varstvu 
kulturne dediščine, vključuje sanacijo strehe in zunanjega 
ovoja stavbe, zamenjavo stavbnega pohištva ter zamenjavo in 
posodobitev vse strojne in elektroinstalacije. Urejeno bo ogrevanje 
stavbe z vgradnjo zmogljive in energijsko učinkovite toplotne 
črpalke z optimiziranimi stroški ogrevanja. Z namestitvijo 
učinkovitejše toplotne črpalke in konvektorjev za ogrevanje in 
hlajenje bo dosežena  prijetna klima v objektu in bo zagotavljala 
ugodje uporabnikov. Z vgradnjo dvigala med nadstropji se bo 
zagotovilo trajnostno dostopnost do vseh prostorov, še toliko bolj 
za različne ranljive in gibalno ovirane obiskovalce. Namestilo 
se bo tudi energetsko varčne razsvetljavo, ki ob enaki ali boljši 
osvetlitvi porabi manj električne energije in nudi enostavnejše 
upravljanje.

Aktivnost se izvaja v okviru operacije Prostor doživetij pekarske in mlinarske tradicije, ki jo 
sofinancirata Republika Slovenija in Evropska unija iz Evropskega sklada za regionalni razvoj

Foto: Primož Brecelj

Foto: Primož Brecelj
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Dr. Jože Ramovš, predstojnik 
Inštituta Antona Trstenjaka za 
gerantologijo in medgeneracijsko 
sožitje piše: »Izkušnjo o smiselnem 
staranju ima vsakdo. Problem je, 
da dobre izkušnje ostajajo skrite 
kakor kostanj v ježici, slabe pa s 
svojimi trnji bodejo v oči. Kdor 
se hoče lepo starati, se mora 
učiti veščine, ki je potrebna pri 
nabiranju kostanja; ne tipati po 
ježicah, ampak prijemati lepe 
kostanje.«

Zadnje obdobje življenja je zelo 
drugačno od mladosti in srednjih 
let, vendar pa nič manj smiselno in 
vredno. Za doživljanje vrednosti 
in smisla starosti je pomembno, 
da človek svojo starost sprejme, 
da se sam aktivno trudi za njeno 
kakovost in da brez grenkobe v 
srcu sprejme solidarno pomoč 
drugih, da ohrani ali ustvari 
z nekom pristen medčloveški 
odnos. 

Bivanjske praznote, ki se kaže 
v nezadovoljstvu, jamranju, 
kritiziranju … je veliko med 
nami, v vseh obdobjih življenja, 
ne le v starosti. 

Koliko ljudi danes preživlja 
žalosten in turoben vsakdan … Pa 
se da dan preživeti drugače? Se da 

uživati v starosti? DA! Da se! Le 
pogum je potreben, da izstopim 
iz svoje lupine, da morda prosim 
in sprejmem pomoč. A željo, slo 
po življenju, po novih doživetjih, 
po smislu in vrednosti vsakdana 
mora najti vsak sam. 

V Hiši dobre volje v Ajdovščini, 
kjer nudimo celostno dnevno 
oskrbo za starejše, imamo veliko 
vzornikov za starost. Vzornikov, 
ki prikimajo, da se tudi v starosti 
da uživati. Peti, plesati, igrati, 
učiti novih veščin, pogovarjati 
in preprosto družiti v prijetnem, 
sproščenem, varnem  in ljubečem 

zavetju Hiše. Druženje s svojimi 
sovrstniki pa daje svojevrsten 
pomen in smisel, pa tudi 
sprejemanje in ovrednotenje pri 
doživljanju svojih let življenja. 
Vabljeni, da nas obiščete, se 
nam pridružite. Odprti smo 
vsak delavnik od ponedeljka do 
petka med 7.00 in 17.00.

Za vse dodatne informacije vam 
je na voljo strokovna sodelavka 
Tina Krog, ki jo lahko pokličete 
na 051 605 699 ali pišete na 
e-naslov tina.krog@dung.si. 

Ana Paljk, animatorka

Prebudi svojo ustvarjalnost na 
Retrovikendih

Obeta se zanimiv konec tedna, namenjen ustvarjalcem različnih generacij. Od petka, 27. 1. do 
nedelje, 29. 1. 2023 bo v prostorih Ljudske univerze Ajdovščina in Garaže Ajdovščina potekal prvi 
RETROVIKEND. Do maja 2023 mu bodo sledili še drugi, vsi namenjeni prebujanju ustvarjalnosti 
za ohranjanje tradicionalnih rokodelskih in obrtniških znanj, ki tonejo v pozabo.

Serija brezplačnih delavnic s 
pridihom medgeneracijskega 
druženja in odkrivanja 
pozabljenih veščin in poklicev 
bo potekala od januarja do 
maja 2023. Vabljeni amaterski 
in profesionalni ustvarjalci, 
sred nješolc i ,  š tudent je , 
brezposelni in vsi ostali, željni 
odkrivanja in ohranjanja bogate 
dediščine Vipavske doline.

Prva delavnica bo potekala v 
petek, 27. 1. od 17. do 21. ure ter 
se bo nadaljevala v soboto, 28. 1. 
in nedeljo, 29. 1. od 9. do 15. ure. 
Osredotočena bo na kreativno 
videoprodukcijo, multimedije in 

digitalno promocijo. S sodobnimi 
komunikacijskimi pristopi 
bomo izdelali video posnetke, 
ki bodo nagovarjali ohranjanje 
dragocenih medgeneracijskih 
znanj. Med njimi bomo izbrali 
najbolj prepričljivega, ki bo 
nagrajen s praktično nagrado.

Za razvoj idej in prototipov 
izdelkov in storitev z uporabo 
znanja iz preteklosti bodo v 

naslednjih mesecih sledile še 
druge Retrovikend delavnice. 
Na osnovi etnografske raziskave 
starih tradicionalnih znanj in 
poklicev iz Vipavske doline, 
ki jo je izdelala dr. Jasna Fakin 
Bajec iz Inštituta za kulturne in 
spominske študije, ZRC SAZU, 
bodo izpostavljena predvsem 
znanja in veščine še aktivnih 
mojstrov, ki so pripravljeni svoje 
bogate izkušnje prenašati naprej. 
Delavnice bo vodil Matic Batagelj, 
SHORTCUT z vključevanjem 
zanimivih predavateljev, 
mentorjev in mojstrov. 

Retrovikendi bodo potekali v 
organizaciji Občine Ajdovščina 
v sodelovanju z lokalnimi 
promotorji medgeneracijskega 
sodelovanja, mladih in kulturne 
dediščine. Za več informacij 
sledite novicam na Facebook 
in Instagram profilih Garaža 
Ajdovščina ter garazawajdusna.
si ali se obrnite na Občino 
Ajdovščina, erika.zuodar@
ajdovscina.si, 05 365 91 07.

Aktivnost se izvaja v okviru operacije LAS Medgeneracijski prenos znanja, ki jo sofinancirata 
Republika Slovenija in Evropska unija iz Evropskega sklada za regionalni razvoj

Portreti z Ajdovske tržnice

Tončka Čibej
"Zelišča nabiram s srcem in dušo." Teh nekaj besed, ki jih 

zeliščarica Tončka Čibej s Predmeje v pogovoru navrže tako 
mimogrede, pove o njej vse. Že deset let je nepogrešljiv obraz 
Ajdovske tržnice, tako kot so nepogrešljivi njeni gorski zeliščni 
čaji in drugi izdelki iz gorskih zelišč. "Zdravnik zdravi, narava 
ozdravi," rada poudari, ko beseda nanese na pomen zelišč.

Tončka Čibej nabira zelišča 
odkar pomni. Že v otroštvu je 
v družini pomagala nabirati 
kamilice, lipovo cvetje in divja 
zelišča, ki so jih prodajali 
izdelovalcem čajev. Z zaslužkom 
si je v osnovni šoli kupovala 
zvezke. Zelišča so vedno nabirali 
tudi zase, za sorodnike in za 
priložnostna darila. Zadnjih deset 
let pa se Tončka Čibej z zelišči 
ukvarja profesionalno, v okviru 
dopolnilne dejavnosti na kmetiji.

Gospa Tončka, kako ste postali 
prva profesionalna zeliščarica v 
naših krajih?

Ko sem leta 2013 ostala brez 
zaposlitve, se je v Sloveniji 
prvič ponudila priložnost za 
pridobitev nacionalne poklicne 
kvalifikacije zeliščarja. Izkoristila 
sem jo in med prvimi pridobila 
kvalifikacijo. Kmalu za tem sem 
registrirala dejavnost in začela 
na domačem vrtu gojiti zelišča, 
pa tudi nabirati divje rastline, ki 
sem jih poznala od zmeraj. Danes 
nabiram že več kot 70 vrst zelišč.

Zdi se, da je Gora kot 
ustvarjena za zeliščarstvo.

To je res. Moj vrt leži na 
nadmorski višini 1.000 metrov, 
obdan je z gozdom, ni gnojen in 
ni zalivan. Pridelek je manjši kot v 
dolini, vse raste bolj počasi, so pa 
zato rastline bolj zdravilne. Gora 
je bogata z zelišči, marsikaj raste 
tukaj. Za zelišča je pomembno, 
da pri nas ni intenzivnega 
kmetovanja, ni gnojil in škropiv. 
Vse, kar naberem, je naravno 
in vsebuje veliko zdravilnih 
učinkovin. Moje edino orodje so 
škarje.

Nabiranje zelišč najbrž ni tako 
enostavno, kot se zdi.

Zelišča je treba dobro poznati, 
veliko vedeti o rastlinah. 
Nabiranje zahteva potrpežljivost, 
poleti sem cele dneve na kolenih 
... Zagovarjam kulturo nabiranja 
zelišč, narave ne smemo ropati. 
Rezati moramo previdno, 
da ne uničujemo rastlin. Na 
zasebnih zemljiščih nabiram le 
z dovoljenjem lastnikov zemljišč. 
Na izobraževanjih, kamor me 

pogosto vabijo, vedno zelo 
poudarjam pomen te kulture.

Zelišča in njihove zdravilne 
lastnosti pa je treba znati tudi 
pravilno uporabljati.

Seveda, to znanje je zelo 
pomembno. Zeliščarji nismo 
zdravilci, čeprav veliko vemo o 
zdravilnih učinkovinah. Znati 
moramo sestaviti prave mešanice 
zelišč in nato svetovati, v katerih 
primerih in kako se ti čaji pijejo. 
Mešanice zelišč so največja 
umetnost, saj mora človek veliko 
vedeti, da lahko sestavi pravo.

Tako so nastali tudi vaši 
Gorski zeliščni čaji. Kaj vse še 
ponujate na tržnici?

Vedno se potrudim in za svoje 
izdelke izberem primerno ime, 
potem se to prime in začnejo 
imena uporabljati tudi drugi 
... (smeh). Za imeni izdelkov 
vedno stojim. Sestavine mojih 
gorskih zeliščnih čajev so zrasle 
na Gori, so naravne in obrane 
spoštljivo. Pri tem vztrajam in 
tako pripravljam tudi tinkture, 
mazila, zeliščne soli, likerje in 
sirupe. Moja ponudba je široka, 
včasih pa česa zmanjka. Posebej 
to zimo, saj lani zaradi suše skoraj 
ni bilo pridelka, materine dušice 
je bilo komaj za vzorec. Klimatske 
spremembe se že poznajo. Ljudje 
prezgodaj kosijo travnike in 
rastline ne utegnejo razviti 
semena. Navadne kumine tako 
pri nas ni več.

Na Ajdovski tržnici pridejo 
ljudje k vam po čaj in po nasvet, 
kajne?

Rada pomagam, če lahko. Moje 
delo je najprej svetovanje, ne 
trgovina. O vsaki nabrani rastlini 
vem skorajda vse in če lahko s 
tem znanjem komu pomagam 
do boljšega počutja ali mu samo 
polepšam dan, mi to res veliko 
pomeni. Zato vedno rečem, da 
zelišča nabiram s srcem in dušo. 
Na Ajdovski tržnici imam veliko 
stalnih strank. Ob sobotah imam 
po navadi stojnico v Novi Gorici, 
vsako drugo soboto v mesecu pa 
vedno pridem v Ajdovščino.

Najboljši slovenski med pridelale 
Lisjakove čebele z Vrtovč

Na zadnjem državnem ocenjevanju medov, ki tradicionalno poteka vsak konec leta in na katerega 
se uvrstijo le prvaki iz slovenskih in mednarodnih ocenjevanj, je z najvišjo oceno slavil lipov med 
Čebelarstva Lisjak z Vrtovč. Na tretje mesto pa se je uvrstil še njihov akacijev med. Čestitke!

Ob koncu leta se čebelarji 
veselijo še zadnjega tekmovanja, 
na katerem ocenjujejo samo 
najboljše slovenske medove iz 
slovenskih in mednarodnih 
ocenjevanj. Državno ocenjevanje 
medenih prvakov prireja 
Čebelarska zveza Slovenije 
v sodelovanju z Biotehniško 
fakulteto, senozorično komisijo 
pa sestavljajo najvidnejši 
strokovnjaki s tega področja. 
Na zadnje decembrsko državno 
ocenjevanje so se tako uvrstili 
prvaki iz ocenjevanj, ki so 
potekala v okviru OČD Koper, 
na Pomurskem sejmu, v okviru 
ČZD Pomurja, ČD Semiča in ČZ 
Gorenjske. Ocenjevali so štiri 
kategorije medov – cvetlični, 
akacijev, lipov in kostanjev med.

Čebelarstvo Lisjak, ki se je 
s svojimi medovi na letnih 
ocenjevanjih odlično odrezalo, je 

bilo  k sodelovanju na državnem 
ocenjevanju povabljeno z dvema 
vzorcema – lipovim in akacijevim 
medom. Med vsemi ocenjenimi 
vzorci je najvišjo oceno prejel 
lipov med in tako postal državni 
prvak. Akacijev med pa se je 
uvrstil na tretje mesto v svoji 
kategoriji. Na tretjem mestu je 
tudi lipov med še enega domačega 
čebelarja, Dušana Ferjančiča, 
čestitke!  

Zmagovalec, lipov med, je bil 
še posebej poslan na analizo 
v mednarodni laboratorij za 
analizo hrane Eurofins food 
Integrity Control Services v 
Nemčijo. Tamkajšnji strokovnjaki 
so potrdili, da je, poleg odličnih 
senzoričnih lastnosti, med tudi 
brez ostankov sredstev za zatiranje 
varoj ter popolnoma pristen in 
naraven med. Podelitev nagrad 
je potekala v Državnem zboru 

RS, na dan obletnice svetovnega 
dneva čebel 20. decembra 2022.

Lisjakov vrhunski medovi so v 
redni ponudbi Ajdovske tržnice, 
obiščite jo! 

Moja skupnost 
Naj bo celoten februar v znamenju kulture. Udeleži se prireditev 

ob kulturnem prazniku v svojem lokalnem okolju. Nauči se kitico 
Prešernove poezije. S prijatelji si izmenjaj seznam svojih najbolj 
priljubljenih knjig. Poišči pesem, ki te najbolj ogovori in skupaj s 
sošolci ustvarite priredbo ali pa uglasbite pesem, ki ste jo sami napisali. 
Predstavite jo v svoji šolski skupnosti. 

Moj prijatelj
Naj bo letošnje valentinovo priložnost, da se spomniš na vse 

osebe v tvojem življenju, ki jih imaš rad in te podpirajo – na starše, 
prijatelje, sorodnike...  Podari jim drobno pozornost, ki si jo sam 
ustvaril, nakloni jim svoj čas za pogovor in druženje, pomagaj jim 
pri vsakdanjih opravilih, nasmej jih z dobro šalo ali pa jim pripravi 
okusno jed. 

Moje zdravje 
Sneg je pobelil obronke naše doline. Temperature so vse nižje 

in prav je, da poskrbimo za ptice. Navodila, kako pripraviti lojno 
pogačo za ptice in gradivo, kako prepoznati ptice, dobiš na spletni 
strani www.mladostnaburji.si pod objavo »Januarski izziv«. Preprosto 
ptičjo krmilnico lahko narediš iz glinenega ali plastičnega cvetličnega 
lončka, v katerega privežeš lojno pogačo in lonček pritrdiš na primerno 
mesto na drevesu ali grmu. Za zahtevnejše različice ptičjih krmilnic 
pa se obrni na odraslo osebo ali povprašaj po mentorstvu v Garaži, 
na Vilharjevi ulici. Opazuj ptice in naravo v zimskem času, preživi 
čim več časa na prostem. 

Moj poklic
Dnevnik Mladost na burji ti ponuja enkratno priložnost, da 

ovrednotiš aktivnosti, ki jih izvedeš. Da razmisliš kakšne izkušnje, 
znanja in veščine si pridobil z določeno aktivnostjo. Povabim te, da 
si ustvariš mapo učnih dosežkov, v kateri shranjuješ svoje najboljše 
izdelke, projekte, slike z nastopov, rezultate s tekmovanj in drugih 
aktivnosti, priznanja, pohvale. Če se dobro spoznaš na računalnik, 
si lahko oblikuješ elektronsko verzijo mape. Mapa učnih dosežkov 
ti lahko pomaga pri iskanju zanimivega počitniškega dela, pri 
nadaljnjem izobraževanju, predstavlja pa tudi motivacijo za nove 
izzive v prihodnosti.

Za več informacij in pomoč pri izvajanju aktivnosti v programu, smo 
ti na razpolago v pisarni Inštituta za mladinsko politiko v Hiši mladih, 
v ajdovskih Palah. Obiščeš nas lahko vsak delavnik od 8. do 16. ure. 

Najdeš nas tudi na Facebooku »Mladost na burji« in na Instagramu 
»Program Mladost na burji«. 

Urška Brežnjak, vodja programa Mladost na burji

Kotiček Mladost na burji
Prisrčno pozdravljeni otroci in mladi, ki ste vključeni v 

program Mladost na burji. Odločno smo zakorakali v novo leto. 
Čas je za nove izzive na štirih področjih – Moja skupnost, Moj 
prijatelj, Moje zdravje in Moj poklic. 

A se da v starosti uživati?
Drzno vprašanje, kajne? Poznam ljudi, ki z žarom v očeh pritrdijo, da se da, in poznam ljudi, ki 

z žalostjo v očeh povedo, da je starost grda in da  v starosti ni prav nič lepega.

Premiera navdušila, recept pa 
zanesljivo deluje! 

Dramska skupina društva gospodinj s Planine je premierno na oder postavila komedijo 
Recept za hujšanje. Skrivnost je razkrita, ta recept zagotovo deluje! Predstavo si je ogledala 
tudi avtorica originalnega besedila Julija Bračič. Prva ponovitev bo 29. januarja v Dvorani prve 
slovenske vlade.

Gledališčniki s Planine so v 
nedeljo, 15. januarja, v domači 
dvorani uprizorili novo komedijo 
Recept za hujšanje. Predstava, 
ki si jo je ogledala tudi avtorica 
originalnega besedila Julijana 
Bračič iz Slovenskih Goric, je do 
solz nasmejala do zadnjega kotička 
polno dvorano doma krajanov na 
Planini, in bo zagotovo uspešnica 
vipavske gledališke sezone. 
Režiser Dušan Česen se je po 
vrsti lastnih scenarijev tokrat 
lotil že napisanega dramskega 
teksta, ki je namesto v osnovnem 
prleškem narečju zaživel v pristni 
'planinščini', ta pa je na trenutke 
potegnila na 'idrijščino' (ker ima 
Urša fanta z Idrje …). Uprizorjena 
zgodba se dotika večne teme, ki je 
sorodna vsem ženskam na svetu 
– kako shujšati, kaj zares deluje? 
Igralci odlično prezentirajo 
komične situacije in spravljajo v 
krohot gledalce. Ekipi izkušenih 
odrskih mojstric in mojstrov se je 
pridružilo nekaj novih članic in 
članov, ki so se imenitno vklopili. 
Komedija je ogledalo realnosti, v 
kateri se prepoznamo vsi: ženske, 

ki zavzeto iščemo shujševalne 
recepte na eni strani, na drugi pa 
potrditve svojih trditev, četudi so 
malo iz trte zvite, pa tudi moški, ki 
morajo zavoljo miru v hiši spretno 
krmariti okoli tega večnega 
ženskega vprašanja. Zgodba je 
zabavna, shujševalni recept, ki 
ga ponudi, pa zagotovo deluje! Po 
premieri so gospodinje pripravile 
prav posebno pogostitev. Na 
mizo so prinesle v predstavi 
omenjeno mineštro za hujšanje 
in shujševalno torto, miza pa se je 
kar šibila pod tistimi dobrotami, 
ki v recepturah za hujšanje niso 
izrecno prepovedane, kot nas je 
poučila še ena uporabna 'modrost' 
iz predstave. 

Kako zelo pričakovana je bila 
predstava govori do zadnjega 
kotička natrpana dvorana na 
Planini že slabe pol ure pred 
začetkom. Društvo gospodinj z 
dramsko skupino Planina je skozi 
slaba dva ducata let delovanja 
postalo nepogrešljiv člen 
družabnega življenja v svojem 
kraju. Lepo je videti, da ekipa 
raste in se razvija ter plemeniti 

vsakdanje vaško življenje. 
Prisrčno srečanje avtorice besedila 
Julijane Bračič z režiserjem in 
gledališko skupino daje slutiti, da 
je ta prleško-primorska predstava 
prerasla v tesnejši odnos, da je 
Recept za hujšanje! tudi začetek 
lepega novega prijateljstva. 
Prva ponovitev predstave bo 29. 
januarja v Dvorani prve slovenske 
vlade, nato pa računamo na eno 
konkretno turnejo, najprej po 
domačih krajevnih dvoranah, 
nato pa tudi širše, vse do 
Slovenskih Goric.
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V letošnjem letu se bo na 
Regijski razvojni agenciji ROD 
Ajdovščina začel izvajati nov 
projekt GELATOn the road – 
projekt, ki vključuje 16 partnerjev 
iz 13 evropskih držav in je v 60% 
sofinanciran s strani programa 
Creative Europe (Ustvarjalna 
Evropa). Partnerji tako prihajajo 
iz Belgije, Grčije, Nemčije, 
Luksemburga, Srbije, Slovenije, 
Hrvaške, Avstrije, Španije, Poljske, 
Bolgarije, Francije in Italije, od 
koder prihaja tudi vodilni partner. 
Projekt je vreden 2.899.335 EUR, 
od tega 1.739.601 EUR zagotavlja 
Evropska unija.

V okviru projekta bo 
vzpostavljena Evropska sladoledna 

pot – EroG (European Road of 
Gelato), ki bo vključevala glavna 
mesta, povezana s proizvodnjo 
in kulturo sladoleda, začenši 
z državami iz katerih izhajajo 
projektni partnerji. Vzpostavljena 
bo na način, ki bo omogočal 
njeno razširitev z več temami 
in lokacijami po vsej EU. Za 
namene promocije sladoledne 
poti bodo pripravljeni zemljevidi 
ter tudi celostna grafična podoba. 
Ponudniki na Evropski sladoledni 
poti bodo obrtniški izdelovalci 
sladoleda, ki bodo v okviru 
sodelovanja ustvarjali nove okuse 
sladoledov z uporabo lokalnih 
surovin. 

Na območjih povezanih z 

Evropsko sladoledno potjo bo 
ustvarjen potujoči muzej, ki bo 
zagotavljal nadaljnjo promocijo 
poti ter njenih vrednot. Potujoči 
muzej bo eden izmed načinov 
za vključitev zainteresiranih 
deležnikov in ustvarjanje 
povezanih dogodkov, usposabljanj, 
informacijskih dogodkov o 
obrtniškem sladoledu, hkrati pa 
bo krepil mrežo med različnimi 
lokacijami Evropske sladoledne 
poti. V času razstavljanja 
potujočega muzeja bodo potekale 
tri vrste spremljevalnih dogodkov: 
muzejska razstava, kuharske 
oddaje in predstavitev projekta. 
Projekt bo trajal tri leta in se bo 
tako zaključil v začetku leta 2026.

V sodelovanju s Primorskim 
tehnološkim parkom, ki je glavni 
koordinator dogodka Veliki 
Startup izziv Severne Primorske 
je Regijska razvojna agencija 

ROD Ajdovščina v Ajdovščini 
izpeljala Startup izziv za dijake 
dveh srednjih šol, in sicer Srednje 
šole Veno Pilon Ajdovščina ter 
Škofijske gimnazije Vipava. 

Startup izziv je tridnevni dogodek, 
na katerem se mladi seznanijo 
s procesom razvoja novih idej, 
uporabe metod in orodij, ki 
omogočajo hitro lansiranje 
novih izdelkov na trg ter razvoj 
splošnih poslovno-podjetniških 
znanj in veščin. Delavnice so 
potekale istočasno na štirih 
lokacijah po Severni Primorski; 
v Ajdovščini, Novi Gorici, Idriji 
in Tolminu od 16. do 18. 1. 2023. 
V delavnice je bilo vključenih 
več kot 100 dijakov. Dijaki so v 
tem času razvili svoje poslovne 
ideje. Zaključek s predstavitvijo 
idej dijakov je potekal 19. 1. 2023 
v Primorskem tehnološkem 
parku. Z izdelki, pripravljenimi 
na tem dogodku, se bodo dijaki 
lahko prijavili na nacionalno 

tekmovanje v podjetniških idejah 
mladih POPRI. Rok prijave je 15. 
februar 2023. 

POPRI je nacionalno 
tekmovanje za najboljšo 
podjetniško idejo mladih, ki letos 
poteka že 20. leto. Mladi do 29. 
leta starosti v okviru tekmovanja 
razvijajo inovativnost, podjetnost, 
ustvarjalnost. V okviru 
tekmovanja mladi poleg veščin 
podjetnosti lahko pridobijo točke 

za Zoisovo štipendijo, vstopnico 
na mednarodno tekmovanje ali 
denarno nagrado.

Osnovnošolci iz naše občine 
so na tem tekmovanju izjemno 
uspešni. Želimo si, da bi jim ob 
bok stopili tudi dijaki, ki so ideje 
razvili v okviru Startup izziva.

Izvedbo Startup izziva na 
našem območju je omogočila 
Občina Ajdovščina.

RRA ROD se je v letu 2019 
vključila v pobudo Ministrstva 
za javno upravo za izvedbo 
samoocene kakovosti  svojega 

delovanja po modelu CAF in s 
tem naredila odločilen korak 
v smeri poslovne odličnosti. 
Model je bil razvit v javnem 

sektorju in za javni sektor, je 
orodje, ki ga organizacije po 
vsej Evropi lahko enostavno 
uporabljajo kot pripomoček pri 

uporabi tehnik za obvladovanje 
kakovost i z namenom 
izboljšanja svojega delovanja. 
Zasnovan je na predpostavki, 
da se odlični rezultati delovanja 
dosežejo z ustreznim vodenjem, 
načrtovanjem, optimiziranimi 
procesi, zadostnimi viri, 
zadovoljnimi zaposlenimi in 
vzpostavljenimi partnerstvi 
z uporabniki in deležniki. 
Na podlagi prve samoocene 
delovanja in akcijskega načrta 
za izvedbo ukrepov izboljšav 
je RRA ROD prejela v začetku 
leta 2020 priznanje "Začetnik 
CAF", v lanskem letu je sledila 
ponovna samoevalvacija, pregled 

dosežkov zastavljenih ciljev in 
plan nadaljnjih izboljšav. Na 
tej podlagi si je RRA ROD kot 
edina razvojna agencija v državi 
prislužila priznanje "Uporabnik 
CAF". Že drugo priznanje k 
odličnosti je v imenu RRA ROD 
prevzela direktorica Brigita H. 
Štolfa, ki se je ob tej priložnosti 
zahvalila ekipi, ki verjame in 
sledi načelom stalnih izboljšav. 
˝Za nami je obdobje, ki je 
preoblikovalo mnoge ustaljene 
prakse in načine dela. Prepričana 
sem, da smo iz tega obdobja izšli 
bolj organizirani, bolj agilni ter 
posledično bolj močni tudi zaradi 
orodja CAF, ki je ves ta čas deloval 
kot kompas,̋  je izpostavila ob 
prejemu priznanja na slovesnosti 
na ministrstvu.

Na računalniških uricah 
rešujemo konkretna vprašanja 
udeležencev in odpiramo teme, 
ki jih zanimajo. Urice potekajo v 
sodobno opremljeni računalniški 
učilnici pod vodstvom mentorice, 
ki udeležencem predaja široko 
paleto znanj, in sicer od osnovnih 
znanj uporabe računalnika 
in mobilnega telefona do 
uporabe spletnega bančništva in 
nakupovanja. Poleg pridobivanja 
digitalnih spretnosti jim veliko 
dodano vrednost obiskovanja 
računalniških uric daje 
predvsem medsebojno druženje 
in spoznavanje interesov drugih 
udeležencev računalniških uric. 
Računalniške urice potekajo 
vsak četrtek od 14. do 15. ure na 
Ljudski univerzi Ajdovščina.

V februarju začenjamo tudi z 

20-urnim tečajem osnov uporabe 
računalnika, ki je namenjen 
začetnikom brez računalniških 
predznanj in vsem tistim, 
ki se nameravate vključiti v 
tečaje za delo s posameznimi 
uporabniškimi programi. Na 
tečaju se boste lahko seznanili z 
vsem potrebnim za samostojno 
uporabo računalnika, naučili se 
boste osnov računalništva, osnov 
delovanja računalnika in okolja 
Windows, osnov interneta in 
praktične uporabe svetovnega 
spleta. Spoznali boste tudi delo 
z elektronsko pošto ter uporabo 
v praksi. Tečaj se prične v 
ponedeljek, 6. februarja, ob 10. 
uri, potekal pa bo vsak ponedeljek 
in sredo, torej dvakrat tedensko 
po dve šolski uri.

Uspešna pridobitev projekta s 
področja živilstva – GELATOn the road

SPOT svetovanje Goriška
Tudi v letošnjem letu na Regijski 

razvojni agenciji ROD Ajdovščina 
nadaljujemo z informiranjem 
podjetnikov o zanimivih 
podjetniških aktivnostih, razpisih 
in dogodkih, nudimo svetovanja 
podjetnikom in organiziramo 
dogodke v okviru projekta SPOT 
svetovanje Goriška. Smo del 
konzorcija, ki zagotavlja celovito 
podporo podjetjem v celotni 
regiji. Konzorcij sestavljajo: 
RRA Severne Primorske d.o.o. 
Nova Gorica, Regijska razvojna 
agencija ROD Ajdovščina, 

Posoški razvojni center, 
Idrijsko-Cerkljanska razvojna 
agencija d.o.o. Idrija, Območna 
obrtno-podjetniška zbornica 
Nova Gorica, Območna obrtno-
podjetniška zbornica Ajdovščina 
in Primorski tehnološki park 
d.o.o.. Sedež točke SPOT 
Svetovanje Goriška je v Novi 
Gorici na Ulici Gradnikove 
brigade 6. Najdete pa nas lahko 
tudi v Ajdovščini na Območni 
obrtno-podjetniški zbornici 
Ajdovščina, na Vipavski cesti 4 
med 8. in 15 uro.

Veliki Startup izziv Severne Primorske

Regijski razvojni agenciji ROD že drugo 
priznanje za poslovno odličnost poslovanja

Ministrstvo za javno upravo spodbuja organe javne uprave k uporabi modela CAF, ki je pripomoček za izboljšanja poslovanja. Za 
uspešno uporabo modela ministrstvo organizacije tudi nagrajuje in jim letno podeljuje posebne listine. V četrtek, 19. januarja 
2023, je ministrica za javno upravo Sanja Ajanović Hovnik na slovesni podelitvi podelila Regijski razvojni agenciji ROD priznanje 
»Uporabnik CAF«, ki predstavlja že drugo stopnjo uporabe.

Brezplačno do računalniških znanj 
Smo v času intenzivne uporabe informacijsko-komunikacijskih tehnologij. Telefon in računalnik sta postala tehnologiji, brez katerih si ne predstavljamo 

življenja. S tem, ko se vse seli v digitalno obliko, nam je marsikatera storitev olajšana, saj jo lahko opravimo le z nekaj kliki. Prednosti uporabe digitalnih 
tehnologij je mogoče zaznati tudi pri starejših, ki pa se hkrati srečujejo z nekaterimi izzivi, zaradi katerih jim je uporaba računalnika ali mobilnega telefona 
otežena ali onemogočena. Na Ljudski univerzi Ajdovščina prepoznavamo potrebe starejših po razvoju digitalnih spretnostih, zato v okviru računalniških tečajev 
ponujamo možnost brezplačnega učenja osnov računalništva in uporabe mobilnega telefona.

Za več informacij v zvezi z računalniškimi uricami 
nam pišite na martina.bratina@lu-ajdovscina.si 
ali nas pokličite na 041 419 119. 

Za tečaj osnov uporabe računalnika pa smo vam 
na voljo na vanessa.turk@lu-ajdovscina.si ali 
na 05 36 64 750.

Tečaja potekata v okviru Letnega programa izobraževanja odraslih, ki ga financira Občina Ajdovščina.  

Programi Za Vas – izobraževanja po meri vaščanov
Na Ljudski univerzi Ajdovščina 

ponujamo vrsto programov za 
odrasle, s katerimi odgovarjamo 
na zelo različne potrebe 
posameznikov in skupin. Pri 
pripravi in izvedbi programov 
izhajamo iz prepoznanih potreb. 
Da bi zagotovili čim bolj dostopno 
izobraževanje vsem odraslim,  
sodelujemo in se povezujemo z 
različnimi partnerji. Tako naše 
programe in dejavnosti izvajamo 
v sodelovanju s krajevnimi 
skupnostmi tudi v okoliških 
krajih in vaseh. Izvedli smo 
že različna izobraževanja, kot 
so telovadba za hrbtenico in 
»fit« telo, računalniški tečaji, 
jezikovni tečaji itd. S to prakso 
pa nadaljujemo tudi v letošnjem 
letu. Krajanom bomo ponujali 
vsebine, kot so računalniški 

tečaji s poudarkom na uporabi 
različnih aplikacij, jezikovni 
tečaji, ustvarjalne delavnice, 
delavnice za krepitev zdravja 
itd. Tudi na prebivalce Gore 
nismo pozabili. Upoštevali 
smo njihove želje in oblikovali 
vsebine vezane na trajnostni 
razvoj in medgeneracijsko učenje. 
Obravnavali bodo vsebine vezane 
na zdravilne učinke zelišč, pomen 
čebelarstva, peke kruha z drožmi 
itd.

Verjamemo, da bo vsak, ki 
se bo odločil za vključitev v 
program, našel nekaj koristnega 
zase. Vabimo vas, da na naši 
spletni strani ali oglasnih 
deskah po krajevnih skupnostih 
spremljate možnosti vključitve 
v izobraževalne programe in se 
nam pridružite.
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Dijaki 1. letnikov so letos v 
okviru nacionalnega programa 
Rastem s knjigo prejeli v branje 
njen roman Balada o drevesu, 
ki smo ga obravnavali tudi v 
razredu kot domače branje in se 
ob tem pripravljali na pogovor 
s pisateljico. Pogovor so vodili 
dijaki, dodatno pa smo ga obogatili 
še z razstavo avtoričinih del in 
razstavo likovnih izdelkov dijakov 
Minevanje/pretakanje, ki je nastala 
v sodelovanju s Pilonovo galerijo 
januarja 2019 in se navezuje na 
občasno razstavo samoukega 
slikarja Jožeta Tisnikarja, ki razgalja 
globoko in iskreno doživljanje 
minevanja in nakazuje tok našemu 
razmišljanju o človeški minljivosti. 
Godalni kvartet dijakinj naše šole 
pa nam je zaigral prvi del Serenade 

Benjamina Ipavca.
Za roman Balada o drevesu je 

Pisateljica Mateja Gomboc leta 
2022 prejela nagrado desetnica, 
ki jo za otroško in mladinsko 
književnost podeljuje Društvo 
slovenskih pisateljev. Pravi, da 
ji nagrada pomeni potrditev za 
delo, prav tako pa je vesela odziva 
bralcev. Izjemno produktivna 
avtorica nam je v pogovoru o 
svojem delu in romanu predla 
dragocena sporočila o pomenu 
prijateljstva, pogovora, glasbe in 
literature. Med drugim nam je 
zaupala tudi svoj moto, ki se ga pri 
raznovrstnem pisnem ustvarjanju 
drži in se ga zdi modro upoštevati 
tudi na drugih področjih delovanja 
– »Nulla dies sine linea« – Naj ne 
mine dan brez črte.

Pod tem naslovom je v Dvorani 
prve slovenske vlade 16. decembra 
2022 potekala že tradicionalna 
prireditev dijakov Srednje šole 
Veno Pilon Ajdovščina. V središču 
dogajanja je bila ljubezen, kar so 
sporočali Gregorčičevi verzi, ki so 
se izpisovali v ozadju. Nastopajoči 
pa po jo iskali v pesmi, besedi in 
plesu. Med povabljenimi gosti so 
bili tudi nekdanji delavci naše 
šole. Tistega dne je bila dvorana 
naša, kajti prireditev se je trikrat 
ponovila. Program so sestavljale 
različne pesmi in misli, dramski 
odlomek, ples in instrumentalisti. 
Nastopali so številni dijaki iz 
različnih razredov. Prvi del 
kulturnega programa je bil 
namenjen domovini, kajti v 
decembrskih prazničnih dneh je 
njen dan. Recitatorji so slovesno 
izpovedali svojo ljubezen do naše 
zemlje in njenih lepot. Glasbeni 
gost večera je bil Vili Resnik, ki 
je nekaj časa nastopal na odru, 
potem pa ga je navdušenje 
potegnilo med gledalce v dvorano. 

Vrh prireditve so bile tople 
besede ravnatelja g. Andreja 
Rutarja, ki je vedno pripravljen 
spodbujati k ustvarjalnosti, delu 
in veselju. V svojem govoru je 
poudaril pomen ljubezni do 
sočloveka, domovine in našega 
sveta, za katerega moramo 
skrbeti, kajti to je naša prihodnost. 
Zelo smo bili veseli, da je našo 

prireditev s svojim obiskom 
počastil tudi poslanec Evropskega 
parlamenta g. Matjaž Nemec. Ta 
obisk je obljubil dijakom naše 
šole, ko so v novembru obiskali 
Bruselj. In obljuba dela dolg. S 
prisrčnimi besedami in s toplim 
nasmehom je zaželel vsem 
prisotnim mir v prihajajočih 
praznikih in srečo v novem letu. 
Pilonovci smo ponosni, da je bil 
g. Nemec dijak naše šole. Obljubil 
je, da se bo trudil napraviti vse, da 
bi vsi delali, se učili in ustvarjali v 
miru in svetli prihodnosti.

Voditeljica, dijakinja, se je 
obema govornikoma zahvalila 
za prijazne in tople besede in 
jima podarila planiko, ki se je 
simbolno povezovala z jedrom 
prireditve – odlomkom iz 
Tavčarjeve povesti Cvetje v jeseni. 
Dramatizacija je prikazovala 
življenje na Jelovem Brdu, ljudi, 
ki so v trudu in potu preživljali 
sebe in svojo družino. Poznali pa 
so srčno ljubezen, ki so jo znali 
deliti z drugimi. In dvorana 
je obnemela, ko se je na odru 
advokat Janez, sit ljubljanskega 
mestnega življenja, odpravil k 
svojim sorodnikom na Jelovo 
Brdo. Čeprav njegova trditev, 
da je kmet kralj, za tiste čase ni 
bila resnična, jo je s pogumnim 
korakom mahnil iz ljubljanske 
megle. Pisarniške papirje je 
vrgel pod mizo, vzel kovček in 

odromal peš v škofjeloške hribe. 
Pri Presečnikovih so ga bili veseli. 
Gospodarjeva modra beseda je 
gostu povedala, da je dobrodošel. 
Mati Barba je poskrbela, da je 
zadišalo po domači hrani, ki se je 
kadila iz velike sklede sredi mize. 
Vsi so zajemali iz nje z lesenimi 
žlicami, kdor je bil hitrejši, ta je 
dobil več. Le hči Meta, kot jutranja 
zarja nad Blegošem, je sramežljivo 
spremljala dogajanje od strani. 
Njene pesmi, prirejene prav za 
ta dogodek, so kot pomladni 
veter božale ušesa poslušalcev. 
Igralci so se zelo potrudili, igro 
so domislili in se vloge naučili 
do podrobnosti. Oblečeni so bili 
v kostume iz Tavčarjevih časov, 
prav tako nas je v škofjeloško 
pogorje povabila scena, celo 
zvonovi na Gori so vabili. Res, 
doživeli smo trenutek preteklosti.

In potem je dvorana zaplesala. 
Glasbeni razredi so pripravili 
svoje točke. Zdelo se mi je, da je 
pela in plesala cela dvorana.

Tradicionalna prireditev 
je dokazovala dobro delo in 
prijetno življenje na naši šoli. 
Celotno prireditev je bogatila 
instrumentalna glasba, tudi 
sam sem bil med kitaristi. Na 
prireditvi je bilo povedanih 
veliko toplih besed, izraženih 
je bilo mnogo želja. Da bi se le 
uresničile!

Teo Šinkovec, 4. b

Srce človeško – sveta stvar
(Simon Gregorčič)

Strokovni ekskurziji v Bruselj
Bruselj, november in december 2022
Bruselj je prestolnica Belgije 

in obenem prestolnica Evropske 
unije. Z dijaki tretjih letnikov 
Gimnazije in Predšolske vzgoje 
smo tja odpotovali konec 
novembra in v začetku decembra. 
Poseben čar je imel Bruselj v tem 
prazničnem času: zimski piš, 
vonj po kuhanem vinu, nabito 
polne ulice turistov in praznična 
dekoracija mesta. 

Združili smo prijetno s 
koristnim in let preko meja 
strokovno utemeljili, kar pomeni, 
da smo se tja odpravili z namenom 
doseganja nekaterih učnih 
ciljev pri predmetih Aktivno 
državljanstvo in Glasbeno 
izražanje. Glede na povratne 
informacije dijakov in mentorjev 

smo uspeli organizirati in izpeljati 
dejavnosti, ki so zajemale: 
odkrivanje Evropske unije in 
seznanjanje z njenimi ključnimi 
institucijami, spoznavanje dela 
evropskih poslancev, vrednotenje 
množičnosti informacij in pomen 
njihovega kritičnega presojanja ter 

razvijanje glasbenega doživljanja.
Zahvalo pa izrekamo tudi 

evropskima poslancema, Ireni 
Jovevi in Matjažu Nemcu, ki 
sta finančno podprla strokovni 
ekskurziji in nam predstavila 
delovanje Evropske unije in delo 
evropskih poslancev. 

»Naša ekskurzija v Bruselj nas je postavila pred mnoge poučne izzive. Uživala sem v tiskovni 
konferenci Evropske komisije, saj so novinarji izpostavljali aktualne geopolitične probleme, ki 
se mi zdijo pomembni tudi za nas. Zanimivo mi je bilo opazovati, kako previdno se je izražal 
njihov predstavnik, kajti vsaka njegova beseda nosi neizmerno težo in odgovornost. V veličastnem 
parlamentu sem se z užitkom zastrmela v dvorano, kjer potekajo ene izmed najpomembnejših debat 
o naši prihodnosti. Branje ali suhoparna razlaga o tem mi ne bi mogli prinesti takšne izkušnje, niti 
znanja o Evropski Uniji, kot ga imam po tej ekskurziji. Največja zahvala gre profesorjem, ki so kljub 
tegobam (slabosti dijakov in profesorjev, večerno iskanje zdravnika in zdravil) izpeljali ekskurzijo 
brez hujših zapletov in upam, da bodo tako izpeljali še mnoge, saj se mi zdi tak način alternativnega 
izobraževanja zelo pomemben za širjenje splošne razgledanosti dijakov.«

Manja Praček, 3. b

Pogovor z Matejo Gomboc — 

»Nulla dies sine linea« 
Decembra 2022 smo na šolo povabili Matejo Gomboc, pisateljico, 

prevajalko, profesorico slovenščine in italijanščine ter publicistko, 
ki pravi, da vedno z veseljem obišče rodno Ajdovščino.

Balada o drevesu - mnenja dijakov
Balada o drevesu je knjiga o žalosti in nemoči, a tudi o ljubezni, 

spoštovanju in pogumu, o borbi. Konec je pozitiven in to šteje. 
Da bo roman drugačen od teh, ki sem jih poznala doslej, se 

je kazalo že na začetku, saj pripovedovalka kar noče in noče 
razkriti, kaj se je zgodilo, zakaj se v njej bohoti drevo, ki ji povzroča 
bolečino, občutek nemoči in stiske. Prepoznala sem umetniško 
vrednost te knjige in prav je, da je pisateljica zanjo dobila nagrado.

Osebe v romanu so natančno izdelane, čeprav med seboj zelo 
raznolike. In prav to je Ada potrebovala, ko se je soočala z žalostjo 
in bolečino. Pomagali so ji in zapolnili tista mesta, ki jih sama ni 
znala ali ni zmogla. Mislim, da je to čar našega življenja.

Žalost je značilna za balado, prav tako tudi smrt. Toda v Baladi 
o drevesu se stran za stranjo pomikamo k svetlobi.

Zgodba se me je močno dotaknila. Včasih sem jo morala za 
krajši čas odložiti, ker me je preveč pretresla. Spodbujala me je k 
razmišljanju o sebi in o drugih. 

Knjiga je zadetek v polno za mlade »koronce«, v katerih je drevo 
kdaj raztezalo svoje veje do bolečine. Ko je tako, se vedno zdi, da 
smo sami, eni in edini, kar seveda ni res. Tudi Ada je to spoznala 
in zato lažje premagala svojo stisko in žalost ob izgubi Majka. 

Čeprav je zgodba žalostna in si ne želim biti v Adini koži, pa 
je zanimivo spremljati njeno doživljanje izgube in pot žalovanja. 
Morda bom zaradi Ade lažje razumela ljudi v podobnih situacijah 
in se bolje znašla, ko bom sama za kom žalovala. 

Dijaki 1. letnikov
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V uvodu se je na hitro sprehodila 
skozi ključne napotke, ki so znani 
iz ljudske tradicije: »Česen, 
čebulo in zeleno so uporabljali 
pri krvnem tlaku, grozdje in vino 
za dobro ožilje, slive zoper krčne 
žile, krompir, borovnice, grozdje, 
jabolka, riž, skuto in solato proti 
strjevanju krvi, rozine in glog pri 

srčni slabosti, po srčnem napadu 
pa rdečo peso, med in šipek. Vse 
to so ljudje že davno vedeli, bralci 
knjig tudi ob prebiranju starih 
antičnih in pozneje samostanskih 
knjig.« Marija Merljak poudarja, 
da je za zdravje in dobro počutje 
potrebna tudi dobra misel: 
»Stari očetje in matere so, kot 

se spominjam iz mladosti, radi 
rekli, da si lahko s slabimi mislimi 
prikličemo bolezen. Odganjali 
so jih tudi tako, da so se veliko 
družili, plesali in se veselili 
življenja. No, za rekreacijo jim 
ni bilo treba skrbeti, saj so bili 
nenehno v gibanju med delom na 
polju in v gozdu.« Razkrila nam 

je, za kaj je dober paradižnik, 
za kaj paprika, pa orehi, oljčno 
olje, fige, da motovilec krepi 
srčno mišico. Priporoča vse 

tisto, kar sicer že vemo: »Pestrost 
v prehrani, zmernost, veliko 
gibanja in dobrih misli.« Marija 
pravi, da vsega ne moremo rešiti 
niti s pravilnim prehranjevanjem, 
potrebna je tudi pozitivna 
življenjska naravnanost, ki krepi 
naše telesne moči, imunski sistem 
in spremeni govorico našega 
telesa. Vodila nas je od spoznanja, 
kako pomembno je ravnovesje v 
človekovem telesu, kako mora biti 
hrana podpora zdravilom, pa do 
tega, kako čim več dobiti iz hrane. 

Ob prijetnem klepetu smo 
zaključili še en lep decembrski 
večer.           Anja Godnič

Skrbeti za svoje zdravje pripomore k boljšemu počutju, večji kakovosti življenja in k vzdržnosti 
zdravstvenih sistemov. V obdobju odraščanja zagotavlja optimalno rast in razvoj, v obdobju odraslosti 
izboljšuje delovno storilnost, dolgoročno pa krepi zdravje in prispeva k aktivnemu in zdravemu staranju.

Vabimo vas, da obiščete našo spletno stran ali nas za več 
informacij pokličete na tel. številko 051 415 731. Z veseljem 
vam bomo pomagali.

SKRBIMO ZA ZDRAVJE DANES ZA JUTRI!

Predstavitev Centra za Krepitev zdravja Zdravstvenega doma Ajdovščina

V ospredju novoletnih zaobljub naj bo skrb za svoje zdravje
Za nami so dnevi veselega decembra, praznovanj in vsega, kar ta mesec prinaša s seboj. Izrečene in zapisane so bile številne želje, predvsem za srečo, zadovoljstvo 

in uspeh. Voščili smo si 'na zdravje' in vstopili v januarske dni, ko si zastavljamo številne novoletne zaobljube, med katerimi naj bo glavni cilj skrb za svoje zdravje. 
O zdravju je vredno razmišljati pravočasno, zlasti o tem, kako rešiti razne težave, ki jih s seboj prinaša sodoben način življenja.Velikokrat ljudje v želji doseganja 
cilja poiščejo pomoč, pogosto tudi v Centru za krepitev zdravja (CKZ). 

Skupinske delavnice in individualna svetovanja v CKZ:

V izvajanje Priprave na porod in starševstvo se vključujejo še zdravnica specialistka pediatrije, 
diplomirana babica ter patronažna medicinska sestra.

V posameznih programih sodelujejo tudi zdravnica specialistka družinske medicine, magister farmacije, 
zdravnica specialistka pediatrije ter diplomirana medicinska sestra iz dispanzerja za diabetike.

Vsi, ki bi želeli izvedeti več o preventivnem zdravstvenem programu SVIT, ki je namenjen preprečevanju 
in zgodnjemu odkrivanju predrakavih sprememb in raka na debelem črevesju in danki, lahko pokličete 
ali se oglasite osebno v našem centru, vsak petek med 13.00 in 14.00.

S ciljanimi aktivnostmi, glede na potrebe lokalne skupnosti, povezujemo zdravstvo s skupnostjo. V 
različnih okoljih, kot so vrtci, šole, delovne organizacije, nevladne organizacije, krajevne skupnosti itd., 
izvedemo dogodek ali program s področja krepitve zdravja. Pri vključevanju v preventivne in presejalne 
programe še posebej zagotavljamo podporo ranljivim osebam.

Koledar skupinskih delavnic in svetovanj v mesecu februarju 2023

CKZ je samostojna enota zdravstvenega doma, kjer v okviru 
programa Skupaj za zdravje izvajamo strukturirane zdravstvenovzgojne 
obravnave ter aktivnosti krepitve zdravja in zmanjšanja neenakosti v 
lokalni skupnosti, z namenom preprečevanja kroničnih bolezni. Za 
vse, ki imajo urejeno osnovno zdravstveno zavarovanje, je udeležba 
na zdravstvenovzgojnih delavnicah in svetovanjih brezplačna. 
Zaposleni, strokovnjaki na svojem področju, z opravljenim dodatnim 
izobraževanjem, udeležencem nudimo strokovno podporo pri skrbi 
za bolj zdravo in kakovostno življenje. Posredujemo strokovne 
informacije, učimo veščin krepitve duševnega zdravja in nudimo pomoč 
za dolgotrajno spremembo življenjskih navad. Delujemo na procesu 
opolnomočenja oseb v skrbi za lastno zdravje.

-  Ob porodnem obdobju: Priprava na porod in starševstvo in Vadba 
v nosečnosti

-  Šolskem obdobju za otroke, mladostnike in njihove starše: Vzgoja 
za zdravje otrok in mladostnikov, Vzgoja za ustno zdravje, Program 
za krepitev zdravja otrok in mladostnikovter pogovorne ure za otroke 
in mladostnike

-  Za odrasle: Program za krepitev zdravja odraslih in pogovorne 
ure za krepitev zdravja.

Tim CKZ v sestavi medicinskih sester, fizioterapevtke, dietetičarke, 
psihologinj in kineziologa, izvajamo na posameznika osredotočeno 
preventivno obravnavo, ki poteka v skupinskih delavnicah in 
individualnih svetovanjih. Nekaterih delavnic in individualnih 
svetovanj se lahko udeležite le po predhodno opravljenem preventivnem 
pregledu ali po napotitvi osebnega izbranega zdravnika ali zdravnika 
specialista za posamezno področje, pri drugih pa to ni potrebno.

Aktivnosti preventive in krepitve zdravja se v CKZ izvajajo v:

Datum Ura Skupinska delavnica ali svetovanje

2. 2. 2023

7. 2. 2023

3. 2. 2023

18h

8h

16h

13h – 14h

Zdravo jem

S sladkorno boleznijo skozi življenje 
(prijava zaprta)

Gibam se (prijava zaprta)

Svitova kontaktna točka

13. 2. 2023

16. 2. 2023

17. 2. 2023

20. 2. 2023

21. 2. 2023

28. 2. 2023

24. 2. 2023

27. 2. 2023

22. 2. 2023

18h

16h

13h – 14h

16h

12.30h

12.30h

14h

16h

18h

13h – 14h

8h

10h

16h

18h

Šola hujšanja

Zvišane maščobe v krvi 

Svitova kontaktna točka

Zvišan krvni tlak

Ali sem fit?

Svitova kontaktna točka

Tehnike sproščanja

Spoprijemanje s stresom

Družinska obravnava za zdrav življenjski slog 
(prijava zaprta)

Zvišan krvni sladkor

Testiranje telesne pripravljenosti za starejše 
(starost od 65 in več)

Testiranje telesne pripravljenosti za odrasle 
(starost od 19 do 65 let)

Tehnike sproščanja

Zdravi odnosi

Vsak ponedeljek in sredo ob 18h poteka vadba za nosečnice.

Vsebinsko področje

Zdrav življenski slog

Zdravo prehranjevanje

Telesna dejavnost 
za krepitev zdravja

Duševno zdravje

Zdravo hujšanje

Opuščanje kajenja

Opuščanje tveganega/
škodljivega pitja 
alkohola

Obravnava za osebe 
s sladkorno boleznijo 
tipa 2

Vrste skupinskih delavnic/
individualnih svetovanj

Zdravo živim

Zvišan krvni tlak

Zvišane maščobe v krvi

Zvišan krvni sladkor

Zdravo jem

Ali sem fit?

Gibam se

Tehnike sproščanja

Podpora pri spoprijemanju z depresijo

Podpora pri spoprijemanju s tesnobo

Spoprijemanje s stresom

Zdravi odnosi

Zdravo hujšanje

Sladkorna bolezen tipa 2

S sladkorno boleznijo skozi življenje

Individualno svetovanje Skupaj za 
odgovoren odnos do pitja alkohola – 
temeljni del

Individualno svetovanje Skupaj za 
odgovoren odnos do pitja alkohola – 
vzdrževalni del

Skupinsko svetovanje za opuščanje 
kajenja

Individualno svetovanje za opuščanje 
kajenja

Presejanje za funkcijsko manjzmožnost

Test telesne pripravljenosti za 
odrasle/starejše

Tim Centra za krepitev zdravja
Zdravstveni dom Ajdovščina

Spomladanska resa
Spomladanska resa (Erica 

carnea) je trajnica iz družine 
vresovk. Ta vrsta je doma v srednji 
in južni Evropi, njena sorodnica 
drevesasta resa (Erica arborea), 
grmičaste razrasti, pa je doma 
v Sredozemlju. Rodovno ime 
Erika izvira iz lat. besede ereico 
– lomim. Ima lahko lomljive 
vejice. Vrstno ime carnea pa 
označuje barvo cvetov, ki so 
mesno rdeči. Listi te olesenele 
grmičaste trajnice so igličasti. Je 
ena prvih spomladanskih rastlin, 
ki lahko že pozimi rdijo pod 
snegom. Glede tal ni zahtevna in 
tudi mraz dobro prenaša. Veliko 

sort so vzgojili vrtnarji. Jeseni 
cveti njena sorodnica kisloljubna 
jesenska vresa(Calluna vulgaris). 
Nepozabna je Avsenikova skladba 
'Resje že cvete'.

Irena Breščak, 
Planinsko društvo Ajdovščina

Večer z Marijo Merljak
V okviru projekta VITR, ki poteka pod okriljem Ljudske univerze Ajdovščina, smo sredi decembra 

v prostorih krajevne skupnosti Goče večer namenili lokalno pridelani hrani z vsebnostjo vode 
in katera je primernejša za naš organizem. Z nami je bila gostja Marija Merljak, široko poznana 
svetovalka na področju zdrave prehrane. 

Kanalizacijski sistemi in meteorne vode 
Na območju Občine Ajdovščina, kjer Komunalno 

stanovanjska družba d.o.o. Ajdovščina izvaja javno 
službo odvajanja in čiščenja komunalne odpadne vode, 
obstaja več različnih sistemov javne kanalizacije.

Kanalizacijski sistemi se delijo na mešane in ločene 
sisteme. V občini Ajdovščina so zgrajeni večinoma 
ločeni sistemi javne kanalizacije, le v mestu Ajdovščina 
so deli kanalizacijskega omrežja starejšega datuma, kjer 
je še mešan kanalizacijski sistem.

V primeru mešanega sistema imamo samo eno skupno 
cev za fekalne in padavinske (ali meteorne) odpadne 
vode. Mešani sistemi so opremljeni z razbremenilniki, 
ki služijo nadzorovanemu odvajanju viškov odpadnih 
vod v meteorne odvodnike ali v vodotoke.

Pri ločenem sistemu odvajamo vsako od voda po 
svojem kanalizacijskim sistemu. Tako imamo sistem 
za fekalno vodo in sistem za padavinsko vodo. Fekalni 
kanalizacijski sistem je sistem cevovodov, ki se zaključi 
s čistilno napravo. Sistem za padavinsko vodo vključuje 
poleg cevovodov tudi odprte kanale, padavinska voda 
pa se nadzorovano izliva v okolje, praviloma v vodotoke.

Zelo velik problem ločenega sistema je nenadzorovano 
dotekanje ali vdiranje padavinske vode v sistem fekalne 

kanalizacije. To se dogaja predvsem zaradi nepravilno 
izvedenih hišnih kanalizacijskih priključkov ter 
zaradi slabo zgrajenih delov kanalizacijskih sistemov, 
predvsem starejšega datuma izgradnje.

Zavedati se moramo, da so vodi fekalne kanalizacije 
precej manjših dimenzij, saj so dimenzionirani za 
odvajanje fekalnih vod. Zato povzročajo neželene 
padavinske vode v deževnem času hidravlično 
preobremenitev fekalnega sistema. Ob večjih nalivih 
tako prihaja do dvigovanja pokrovov jaškov in prelivanja 
vode čez pokrove na cestišča, do vdora fekalnih vod v 
nižje ležeče objekte ter do preobremenitev črpališč, ki 
morajo prečrpati velike količine padavinskih vod.

Prisotnost padavinskih voda v fekalni kanalizaciji 
tudi negativno vpliva na proces čiščenja odpadnih vod 
ter zniža učinkovitost čiščenja na čistilnih napravah. 
Čistilna naprava zaradi velikih količin padavinskih vod 
ne more normalno obratovati.

Kanalizacijski priključki objektov na fekalno 
kanalizacijo morajo biti zgrajeni na način, da se 
v kanalizacijo odvajajo le fekalne odpadne vode. 
Padavinske vode s streh in drugih utrjenih površin ter 
morebitne podtalne vode in razne drenažne vode pa

se morajo odvajati v meteorno kanalizacijo ali v 
ponikovalnico.

Prav tako padavinske vode ne sodijo v nepretočne ali 
pretočne greznice ter male komunalne čistilne naprave, 
ker povečujejo količine odpadnih vod, ki jih je potrebno 
odvažati in zmanjšujejo učinkovitost čiščenja fekalnih 
vod v malih komunalnih čistilnih napravah.

Poleg tega je v fekalno kanalizacijo prepovedano 
metati odpadke, razne krpe, osvežilne robčke, palčke 
za ušesa, damske vložke, tampone, kondome, tekstilije 
in oblačila, jedilna in druga olja, ostanke hrane, ostanke 
zdravil, razna čistila, strupe, ostanke škropiv in umetnih 
gnojil, ostanke živalskih trupel, pogonska goriva in 
odpadna motorna olja, gnojevko in gnojnico …

Zavedajmo se, da k nemotenemu delovanju 
kanalizacijskega sistema in čistilnih naprav lahko 
največ prispevamo uporabniki sami.

Ptice pevke v naši okolici, 
zagotovo bi jih vsak izmed nas 
znal takoj našteti vsaj pet.

Udeleženci predavanja na 

srečanju krožka Spoznavanje 
narave so spoznali veliko 
zanimivosti iz sveta ptic - o 
njihovih značilnostih, prehrani, 

navadah in še marsičem. Med 
čivkajoče, pisano obarvane 
ptice pevke je člane društva 
ob diapozitivih popeljal lovec 
Edo Krašna. Lepe fotografije in 
zanimive zgodbe so očarale. Na 
kar dve uri in pol se je zavlekla 
predstavitev in vprašanjem kar ni 
bilo konca. Hvala, gospod Edo!

I. Breščak, foto: Polona

Predavanje o pticah pevkah



DOGODKI         16
Četrtek, 26. januar 2023 • številka: 249

DOGODKI      17
Četrtek, 26. januar 2023 • številka: 249

V letošnjih praznikih so vabile 
tudi jaslice v umetnikovem 
rojstnem kraju. Neprijetno vreme, 
ki se je valilo po naši dolini, nas 
je, skupino prijateljev, porinilo v 
mir mogočnih gozdov in vode, 
to je v okolico Cerknice. Vode v 
Cerkniškem jezeru je bilo veliko, 
veliko in nič ni kazalo, da bi jezero 
omogočilo drsanje zavzetim 
drsalcem. Termometer se je 
ustavil okrog desetice. Posamezni 
sprehajalci smo si nabirali 
energijo in opazovali čaplje, 
štorklje in druge zanimive ptice, 
ki domujejo ob njem. Pokrajina je 
spominjala na pomlad; zelenilo, 
celo posamezno cvetje, in pesem 
se je drobila iz grmovja.

Slivnica je bila zavita v meglo 
ali dim. Kdo ve? Bliža se dan, ko 

bodo zagospodarile čarovnice, 
zato so priprave na vrhu v polnem 
teku.

Selšček je majhen kraj, 
prislonjen na obronek mogočnih 

gozdov. Pročelja hiš krasijo 
motivi Gasparijevih razglednic, 
na vsakem zidu je drugačna, 
pod hišnimi številkami so tudi 
domača imena. Menim, da se pri 

nas izgubljajo in s sabo odnašajo 
zgodbe, iz katerih so vzniknila.

Gasparijeva Božična zgodba 
živi na treh gričkih, v zavetju 
mogočnih smrek. Skrivnost 
popelje obiskovalca v preteklost. 
Liki so z znanih razglednic, in 
sicer v velikosti človeka. Oživela 
je preteklost in običaji, ki so šli v 
pozabo. 

Ustavila sem se pri motivu 
vlivanja svinca ali voska. To 
je potekalo na božični večer. 
Podobe, ki so nastale v vodi, so 
napovedovale prihodnost.

Poseben božični kruh je imel 
čudežno moč. Imenovali so 
ga poprtnik, to je po prtu, s 
katerim so ga pokrivali. Včasih 
so gospodinje spekle kar tri 
praznične kruhe, in sicer za božič, 
novo leto in za svete tri kralje. 
Ljudje so ga v različnih krajih 
različno imenovali, dali so ga 
ljudem in živini, drobtinice so 

potresli po njivi za dobro letino.
In zelo znan motiv tepežkanja. 

Ta dan je bil 28. decembra, ko so 
otroci s šibo tepežkali odrasle, 
to je bil blagoslov, ki naj bi iz 
narave prehajal na ljudi. Šiba naj 
bi ga simbolizirala in starejšim 
naj bi prinesla zdravje, izpolnila 
pa naj bi se marsikatera skrita 
želja. Otroci so ošvrknili tudi 
drevesa, da bi v prihodnje dobro 
obrodila. Med liki so me pritegnili 
ljudski godci, koledniki, ki so z 
najboljšimi željami hodili od hiše 
do hiše. 

Organizatorji so ob skrivnostni 
Božični zgodbi dodali mozaik 
preteklosti, ki bledi.

Gasparijevi junaki so podoba 
življenja, ki zaživi v tradicionalni 
prireditvi v božično-novoletnem 
času, pod mogočnimi smrekami, 
v Selščku.

Irena Šinkovec

V decembrski čas smo vstopili z 
organizacijo ustvarjalnih delavnic 
za otroke v krajevnih skupnostih 
Stomaž in Brje. Otroci so pod 
mentorstvom srčnih prostovoljk 
izdelovali čudovite unikatne 
voščilnice in božične okraske, 
zaplesali na božične pesmi, 
brejski otroci so se po delavnici 
pridružili tudi sokrajanom pri 
prižigu lučk v vasi in tako vstopili 
v ta čarobni mesec. 

Veselje smo nadaljevali z 
dobrodelnostjo - že v prvi 
decembrski polovici nas je 
presenetila močna donacija 
skrbno izbranih, ohranjenih in 
kakovostnih oblačil za otroke, 
mlade in odrasle, ideja je prišla 
s strani zaposlenih podjetja 
Shell. Z njihovo pomočjo smo 
obdarili 20 družin. Tej srčni 
gesti, tako preprosti, a za naše 
družine izredno pomembni, 
močno aplavdiramo in se 
zaposlenim iskreno zahvaljujemo 
za angažiranje, organizacijo in 
dostavo vseh oblačil in modnih 
dodatkov. Hvala! 

Z dobrodelnim decembrom 
smo nadaljevali in se nadaljnje 

povezali s številnimi dobrimi 
decembrskimi možmi, ki so se v 
preobleki donatorjev, podjetij in 
organiziranih dobrodelnih akcij 
izkazali za močno skupnost s 
skupnim ciljem - otrokom in 
mladim omogočiti čarobne, 
iskrive in srečne praznične dni. 
Društvo se je tako povezalo z 
dvema večjima, nacionalnima 
akcijama, Božiček za en dan 
in Trije zimski botri ter z našo 
krovno organizacijo ZPMS. Z 
velikim veseljem smo se odzvali 
tudi ponudbi lokalnega podjetja 
Pipistrel - na katerega smo 
izredno ponosni -, ki je svojo 
dobrodelnost izkazal z donacijo 
in dostavo čudovitih kakovostnih 
igrač, družabnih iger, pobarvank, 
šolskih potrebščin in sladkobnih 
pocrtkov za najmlajše. Lagali 
bi, če bi rekli, da nam pogled na 
kombi, poln škatel, ni ustvaril 
cmočka v grlu (nekaj nam je 
padlo v učke, khm). Hvala iz 
srca vsem zaposlenim - izkazali 
ste izjemno predanost višjemu 
cilju, se povezali v času, ko 
včasih že dvomimo v trdnost 
družbe ter v lokalnem okolju 

ustvarili spremembo na bolje. 
Podporo pri obdarovanju otrok 
iz socialno-ekonomsko šibkejših 
družin nam je izkazalo tudi nekaj 
posameznikov z donacijo daril, 
sredstev ali prostovoljskih ur, za 
kar smo jim iskreno hvaležni. 

Osrednja proslava ob veselem 
decembru je potekala 20. 12. v 
Hiši mladih. Otroke je nagovorila 
predsednica društva Kristina 
Valič ter predstavnik Pipistrela 
Tine Tomažič. Otroke in njihove 
družine je v prostoru, polnem 
lučk, animirala otroška pevka 
Andreja Zupančič, potem pa 
skupaj z njimi priklicala enega 
izmed dobrih mož - prav izpod 
Triglava je prišel - našega Dedka 
Mraza. S polnim košem in z 
zvestim škratkom ob strani je 
pozdravil otroke in jim predstavil 
svojo zlato knjigo, prebral pisma 
nekaterih otrok ter jim nazadnje, 
tako težko pričakovano, podelil 
darila, ki so se jih vsi zelo 
razveselili. 

Z besedami se ne da opisati 
pogleda in iskric v očeh otrok ob 
prejemu darila. Sin odvija darilo, 
odpre škatlo, v njem Nutella 

in sladkarije ... brska dalje in 
zagleda bistvo. Tako veselega ga 
že res dolgo, dolgo nisem videla. 
Iz srca hvala vsem skupaj, vam 
za organiziranje vsega skupaj in 
seveda božičkom.Lep pozdrav, kje 
začeti ... Nimam besed. HVALA 
je premalo, a vendar vam rečem 
HVALA, HVALA iz srca, kako ste 
moji hčerki polepšali praznike! 
Kako je objemala te njene 
telovadne, ko smo prišle domov 
... In kako čudovit dogodek je bil 
... Na poti domov smo obe malo 
jokale od sreče in hvaležnosti. 
Miljonkrat vam HVALA! Želiva 
vam lepe praznike in veliko 
zdravja. 

Nekaj našega prispevka k 
praznovanju veselega decembra, 

v obliki daril ali izposoje oblek za 
Dedka Mraza, smo prinesli tudi 
v krajevne skupnosti Vrtovin, 
Predmeja, Skrilje in Kamnje, 
ajdovskim tabornikom, vrtcu, OŠ 
Dobravlje ter CIRIUS-u Vipava. 

Skupaj nam je uspelo in 
obdarili smo kar 220 otrok iz 
občin Ajdovščina in Vipava!  

H V A L A se zdi premalo za 
popotnico za življenje, ki ste 
jo, naši dragi donatorji, dali 
našim otrokom in mladim. Z 
rahlo orosenimi očmi se znova 
spominjamo vseh živobarvnih 
daril, čarobne božične glasbe, 
utripajočih lučk, nasmejanih 
obrazov ter vaših dobrih del.

Hvala iz SRCA.

Božički na motorjih v Zavodu 
CIRIUS in bolnišnici Stara Gora

Četrtek in petek 22. in 23. decembra 2022 sta bila za člane Moto Kluba Q VEJTR WAJDUŠNA po 
koronskih časih ponovno prav posebna dneva. Oblečeni v Božičke na motorjih smo namreč prvi 
dan obiskali gojence zavoda CIRIUS v Vipavi, naslednji dan pa še gojence v novi bolnišnici v Stari 
Gori pri Novi Gorici.

Otrokom smo takoj ob prihodu 
narisali nasmeh na obraz ter v 
njih prebudili neizmerno veselje. 
Nekateri so ploskali, drugi kričali 
ter peli. Zaradi slabega vremena 
smo se z gojenci zavoda v Vipavi 
najprej družili v njihovi vhodni 
avli, po končani predstavi, kjer 
smo tudi skupaj peli, pa smo jih 
povabili še na pokrito dvorišče 
zavoda CIRIUS, kjer so si lahko 
mali in veliki radovedneži 
ogledali okrašene motorje, se na 

njih tudi povzpeli ter fotografirali 
skupaj z Božički. 

Pod novoletno smreko smo 
otrokom pustili veliko različnih 
daril (didaktične igrače, 
terapevtske knjige, barvice, 
plišaste igrače, sadje, piškote ter 
čokolado) in seveda lepe spomine 
na praznične dni.

Že naslednji dan smo se 
odzvali na vabilo motorista Erika 
Breščaka in se udeležili njegove že 
tradicionalne povorke Božičkov 

na motorjih ter obiskali še gojence 
nove bolnišnice v Stari Gori pri 
Novi Gorici, kjer smo ravno 
tako kot v Vipavi ob prihodu iz 
njih izvabili neizmerno veselje, 
se malo z njimi podružili, jim 
zaplesali ter jim dostavili darila, 
ki smo jih pred tem nabrali v 
Mercator Centru Kromberk.

Ob tem bi se radi zahvalili 
še podjetjema Incom in 
Brumat,Tržnici Ajdovščina in 
Piceriji Anja ter našim članom in 
simpatizerjem, ki so se odzvali na 
prošnjo in darovali za otroke. 

Zahvala tudi otrokom naših 
članov in simpatizerjev, ki so z 
veseljem darovali svoje igrače za 
otroke s posebnimi potrebami.

Še vas bomo obiskali. Tudi vam 
hvala za prelep srčen dan. 

Elvis Marc, predsednik Moto 
Kluba Q VEJTR WAJDUŠNA

Decembrski praznični 
dogodki v Vrtovinu

Ko se mesta in vasi oblečejo v pisane lučke, vemo, da prihaja 
prazničen december. Otroci bodo uživali v sprehodih po 
praznično okrašenih mestih, spremljali prihod dobrih mož in 
vsi skupaj bomo pričakali božič.

Medgeneracijsko srečanje je 
potekalo decembra v dvorani v 
Vrtovinu in sicer ob zaključku leta 
z nastopom starejših krajanov, 
upokojencev DU Ajdovščina, 
učencev OŠ Dobravlje – 
podružnica Vrtovin, prostovoljcev 
v programu Starejši za starejše, 
dramsko pevske skupine Zarja, 
pevskega zbora Večernica ter 
MoPZ Vinograd iz Vrtovina. Po 
kratkem kulturnem programu 
se je nadaljevalo druženje ob 
prijetnem kramljanju.

Na svojem potovanju in obisku 
otrok se je dedek Mraz ustavil 
tudi v Vrtovinu ter otrokom 
pričaral praznično vzdušje. 
Pripravili so mu igrico in zapeli 
pesmice, potem pa so ga vsi 
skupaj priklicali. In res je prišel s 
polnim košem daril. Za darilca, 
ki jih je pripravil za pridne in 
malo manj pridne otroke, sta 
pri razdelitvi poskrbeli dedkovi 
pomočnici Neja in Ivana. Otroci 
so z iskricami v očeh in polni 
pričakovanja prihiteli, ko jih 

je poklical in jim dal darilo. Z 
obljubo, da jih bo obiskal tudi 
drugo leto, se je poslovil in odhitel 
obiskat tudi druge otroke.

Spet je prišel Božič, ki nas 
vedno znova navdaja z vsem 
svojim veseljem, upanjem, mirom 
in družinsko toplino. Veseli 
smo, da imamo lahko danes v 
Vrtovinu po dveh letih omejitev 
spet normalen, tradicionalen 
božični koncert. Na njem so 
nam nastopajoči pevci poskušali 
pričarati vsaj delček božičnega 
razpoloženja z izvedbo znanih in 
nekoliko manj znanih božičnih 
pesmi.

Vabilu domačega MoPZ 
pevskega zbora Vinograd pod 
vodstvom zborovodkinje Katje 
Bajec Mihelj sta se letos prijazno 
odzvala pevska skupina Grajski 
pevci iz Predgrada pri Kočevju, 
s katero se je domači pevski zbor 
spoznal na letošnjem festivalu na 
Ohridu, in Mešani pevski zbor 
Vrtojba, s katerim domači pevci 
že vrsto let uspešno sodelujejo.

Na pobudo kamenjskega 
župnika Rafka Klemenčiča so 
bile tudi letos okrog cerkve na 
Školju sv. Pavla nad Vrtovinom 
postavljene jaslice Vrtovincev 
in prebivalcev okoliških vasi. V 
okolici cerkve ste si lahko ogledali 
več kot deset različnih preprostih 
jaslic iz naravnih materialov in 
kamnitih upodobitev.

Novo leto Gospodovo 2023 smo 
tudi letos pričakali pri sv. maši 
pri cerkvici na Školju sv. Pavla in 
tako hvaležno sklenili staro leto 
in pričakali novo.

Nevenka G.

Decembrsko veselje
S sladkim, a zaradi prehitre minljivosti tudi malo kislim spominom, se oziramo na decembrsko 

veselje, ki smo ga pričarali številnim otrokom in družinam iz lokalnega okolja.

Gasparijeve jaslice
Maksim Gaspari, slovenski slikar, se je rodil v Selščku v Cerkniški dolini.  Njegove razglednice, 

okrog 500 jih je zapustil, nas razveselijo, če nam prinesejo božično-novoletne želje.

Gočani na medgeneracijskem 
prednovoletnem druženju

V veselem decembru se 
zvrstijo mnoge prednovoletne 
zabave. Tako smo tudi Gočani 
soboto, 17. decembra 2022, 
izkoristili za medgeneracijsko 
prednovoletno druženje. Zbrali 
smo se na turistični kmetiji Rehar 
v sosednih Ložah. Že ob prihodu 
je bilo vzdušje veselo. Prijeten 
večer na turistični kmetiji se je 
začel z dobrodošilo gospodarja 

Jožkota, nadaljeval pa z okusno 
večerjo. Da je bilo vzdušje še 
bolj domače, smo plesali, peli in 
se družili. Mlajši in starejši smo 
pokazali, da se zna več generaciji 
zabavati skupaj. Tako kot mesec 
december ne pomeni konca, smo 
večer preživeli v pričakovanju 
nečesa novega in si zaželeli še 
veliko medgeneracijskih druženj.

Anja Godnič

Jaslice na prostem v Ložah
V Ložah pri Vipavi so tudi 

letos postavili vaške jaslice na 
prostem. Ideja za postavitev se je 
porodila kakšnih osem let nazaj 
Davidu Mohorčiču, ki je jaslice 
tudi izdelal. Mesto so našle tik 
ob avtobusni postaji pri glavnem 
mostu v vasi. David jaslice iz 
leta v leto bolj dodela. Seveda je 
osrednje prizorišče jaslic hlevček s 
sveto družino, zanimivo pa je tudi 
dogajanje v okolici hlevčka. Poleg 

čebelnjaka in vinograda so tokrat 
na pobudo domačina Kazimirja 
Čohe, ljubitelja motorjev, na novo 
postavili miniaturno delavnico 
Tomosovih motorjev, ki je 
prava paša za oči. V delavnici 
in ob njej je mogoče videti vse, 
kar premore prava delavnica. 
Obiskovalec lahko postoji in si 
ogleda zanimive figure. 

Anja Godnič

Nastop Akordov v Žapužah
Po božično-novoletnih 

praznikih, ko so se vsa večja 
praznovanja že zaključila, se je 
v krajevnem domu v Žapužah 
predstavila glasbena skupina 
Akordi. Po iskanju primernega 
termina je društvo DEŠK le našlo 
ustrezen datum in sicer na soboto 
po sv. treh kraljih. Dvorana se je 
napolnila in pred nas so prišli 
malo manj mladi kitaristi iz 
Ajdovščine, ki so začeli delovati 
že pod okriljem društva Most. 
V zadnjem času so stopili na 
samostojno pot in pod glasbenim 
vodstvom učitelja Gordana 
Novakoviča, izbrušenega 
virtuoza na kitari, nadeli ime 
Akordi. Nekateri imajo za seboj 
že več kot pet let izkušenj, zadnja 
tri leta po sodeluje s svojo kitaro 
tudi bivši žepovski župan Zvonko 
Vidmar, ki je vodil KS dvajset let. 
Kot animatorka v trinajst članski 

zasedbi deluje Vanda Ceket, ki je 
tudi iz Žapuž. 

Predstavili so pester program 
znanih melodij, ki so jih zaigrali 
in zraven ubrano prepevali. 
Najbolj se je slišala pesem Bela 
snežinka, ki je Zvonetova redna 
spremljevalka na prireditvah. 
Znan napev je zvabil pred gledalce 
tudi plesalce. Žal nas to zimo 
spremljajo bolj dežne kaplje, kot 
beli sneg. Vsaka zima je posebna, 

ta je deževna. Vsako pesem so 
v duhovitem tonu napovedali 
posamezni člani in dodali vsak 
nekaj svojega. 

Po zaključku, tako nastopa, kot 
tudi praznikov, se je zbralo pred 
domom veliko število krajanov, 
kot drugih ljubiteljev glasbe in 
skupaj smo nazdravili novemu 
letu z dobo kapljico ob rezini še 
tople pršute, ki jo je z mirno roko 
delil Marko.                 Aleš Brecelj

Pesem s sporočilom 
božične skrivnosti

Sobotni večer, 7. januarja, je v gabersko cerkev prinesel svež 
val božičnega vzdušja , ki so ga poustvarila dekleta iz vokalne 
skupine Ardeo, skupaj s spremljavo klaviatur in kitare.

Med sveto mašo so sodelovala 
s petjem, po njej pa so izvedla 
koncert z božičnimi pesmimi , 
tako domačimi kot tudi tujimi . 
Prav različnost stilov melodij, ki 
je prehajala iz enega konca sveta 
v drugega, je koncertu dajala 
poseben čar. Mladi glasovi so 
v ubranem petju odmevali po 
cerkvi svetega Martina in zbrano 
publiko navdušeno popeljali 
naokrog po svetu.

Hvaležno občinstvo je vokalno 

skupino Ardeo nagradilo z 
aplavzi, saj so takšni koncerti 
pravo razkošje za tako vas, kot 
so Gaberje.

Po končanem koncertu je 
sledilo še druženje v Martinovi 
dvorani. Zaupale so nam še, da 
potrebujejo okrepitve in vabijo 
nove pevke, da se jim pridružijo. 
Zainteresirane jim lahko pišete 
na ardeo.vokalnaskupina@gmail.
com.

Andrejka Kete Kos

OGLAŠUJTE v časopisu Latnik 
e-naslov: komerciala.latnik@gmail.com
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Mlinotest z veliko dobrodelno akcijo 
podaril kar 500 kilogramov moke!

V novem letu diši po dobrodelnosti! Mlinotest, eno najpomembnejših mlinarskih, pekarskih in 
testeninarskih podjetij v regiji, je že četrtič zapored navduševal s pekovsko akcijo Mojstri peke. 
Akcija je imela tudi dobrodelni značaj, saj so lahko mojstri peke širom Slovenije s svojo peko v 
sodelovanju z Zvezo prijateljev mladine Slovenije pomagali družinam v stiski. Mlinotest je tako 
ZPMS podaril kar 500 kilogramov moke!

Ko se dela dobro z največjim 
srcem

Že dolgo je znano – kdor zna 
speči nekaj dobrega, to tudi rad 
deli z drugimi. Mlinotest je tako 
v že četrti akciji Mojstrov peke 
pomagal tudi Zvezi prijateljev 
mladine Slovenije. Kako? Za 
vsakih 10 objav, ki so jih člani 
Mlinotestove Facebook skupine 
Mojstri peke delili znotraj 
skupnosti, je v sodelovanju z 
ZPMS podaril družinam v stiski 1 
kilogram svojih izdelkov. Skupaj 
so tako s člani Facebook skupine 
podarili kar 500 kilogramov 
Mlinotest moke!

»Mlinotestova dobrodelna 
akcija me spominja na znan rek, 
ki pravi: kamen na kamen palača, 
zrno na zrno pogača. Ko vsak 
nekaj vrne ali prispeva nazaj k 
družbi, se zgodijo veliki in mali 
čudeži. Z Mlinotestovo donacijo 
se bo speklo veliko kruha, v 
kuhinjah pa bo zadišalo po 
dobroti. Zelo smo veseli, da bomo 

v domove otrok in družin v stiski 
prinesli nekaj veselja in upanja. 
Z Mlinotestovo akcijo je tako 
tudi naše poslanstvo bližje cilju 
– da čim večjemu številu družin 
izboljšamo kakovost bivanja in 
damo občutek vrednosti. 

Hvala Mlinotestu, ker je 
prisluhnil tem družinam. Naše 
sodelovanje nam veliko pomeni in 
se zanj najlepše zahvaljujemo ter 
upamo, da bomo tudi v prihodnje 
skupaj ustvarili še mnogo dobrih 
zgodb,« je dejala Breda Krašna, 
generalna sekretarka ZPMS, ob 
sprejetju donacije s strani Jerneja 
Murna, direktorja prodaje in 
marketinga pri Mlinotestu.

V dobrodelni akciji 
sodelovala tudi Ana Kristanc 
Žontar

Kdo so pravi mojstri peke v 
Sloveniji? Tisti, ki radi kuhajo 
in pečejo s srcem! Mlinotest je 
v prazničnih dneh k druženju 
v Facebook skupini Mojstri 

peke vabil vse, ki radi pečejo in 
pripravljajo različne jedi. Tudi v 
letošnji kampanji se je skupini 
pridružila Ana Kristanc Žontar, 
znana mojstrica peke in kuhanja, 
ki je tedensko delila video recepte.

S kuharskimi navdušenci širom 
Slovenije so skupaj lahko odkrivali 
recepte, nasvete in nova znanja za 
pripravo jedi z Mlinotest moko. 
Poleg samih receptov so člani 
skupine v ospredje postavljali 
tudi zgodbe iz pečice. Delili so si 
prigode in trenutke, ki jih vežejo 
na objavljen recept ter dokazali, 
da se v slovenskih kuhinjah pišejo 
nekatere najlepše zgodbe pri nas. 

Mlinotest že več kot 150 
let skrbi, da iz moke nastaja 
veliko dobrega

Mlinotest je podjetje, ki 
združuje visoko znanje s srčnostjo. 
Znano ajdovsko podjetje se tako 
ponaša z že več kot 150-letno 
tradicijo na področju moke in 
mlevskih izdelkov. V koraku s 
trendi Mlinotestovi strokovnjaki 
vedno ponujajo nove izdelke in 
zagotavljajo najbolj kakovostne 
moke, iz katerih vsakodnevno 
nastajajo izdelki, ki najdejo svoje 
mesto v vseh slovenskih domovih.

Mlinotest se kot eno največjih 
podjetij pri nas zaveda svojega 
pomena v življenju Slovencev. Zato 
redno sodelujejo pri projektih, ki 
se srčno gnetejo več let, a zato 
toliko več dobrega prinesejo v 
življenja čim večjega števila ljudi. 
Skupaj s soustvarjalci v Facebook 
skupini Mojstri peke in Zvezo 
prijateljev mladine Slovenije so 
tako pomagali družinam v stiski, 
da bi tudi v njihovih domovih 
zadišalo po dobrem, še zlasti v 
času zime, ko naše ranljivosti 
pridejo najbolj do izraza.

Veseli otroci v objemu 
Božička v Žapužah

Po daljšem obdobju, ki je 
bilo zaznamovano z epidemijo, 
se sedaj lahko zopet sprostijo 
tudi otroci ob pričakovanju 
dobrega moža Božička. Ostal 
je zvest svojemu konjskemu 
prevozu in tudi tradicionalnemu 
podeljevanju daril otrokom. 
Letos je imel 'velika' darila, saj 
je imel žoge za igranje ter malo 
ptičjo krmilnico, ki jo je podaril 
vsakemu otroku, ki ga je srečal 
v Žapužah in Kožmanih. S 
krmilnico je želel vzpodbuditi pri 
najmlajših čut za drobne ptice, ki 
v zimskem času iščejo hrano. Ta 
zima sicer še ni pokazala prave 
ostrine in bo potrebno še malo 

počakati na pravo krmljenje.
Nasmejanim otrokom in 

njihovim staršem je zaželel lepe 
božične praznike in vse dobro v 
novem letu 2023. Obljubil jim je, 
da se prihodnje leto spet pripelje 
okrog z darili. 

Aleš Brecelj

Vse je enkrat prvič, z željo, da ne zadnjič
Za nami je krasna najdaljša noč v letu, ki smo si jo vaščani vasi Velike Žablje zamislili nekoliko 

drugače. Stopili smo skupaj in ob podpori športno kulturno turističnega društva Fežularji 
organizirali prvo vaško praznovanje novega leta.

Zbralo se nas je kar 95 
domačinov ter tudi prijateljev iz 
sosednjih vasi. Za najmlajše smo 
v prostorih krajevne skupnosti 
pripravili filmski večer, starejši 
pa smo se zibali in plesali ob 
ritmih skupine Ikebana, katera je 
z nami vztrajala vse do zgodnjih 
jutranjih ur. Ob polnoči smo vsi 
zbrani ob ognjemetu nazdravili 
s penino, ter drug drugemu 
zaželeli vsega dobrega v novem 
letu. Po enkratnem odzivu 
vseh udeležencev in z željo po 
druženju računamo, da se bomo 
konec leta ponovno zbrali v še 
večjem številu.

Igor Di Lenardo

Nini Kobal Prešernova nagrada 
za raziskovalno delo

Med  šestimi prejemniki Univerzitetnih Prešernovih nagrad za leto 2022 je tudi Nina Kobal iz 
Budanj in sicer za raziskovalno delo s področja biomedicine.

Nina, sedaj že doktorica 
medicine, je na Medicinski 
fakulteti diplomirala s pohvalo 
februarja 2022. Že tekom študija 
je začela z raziskovanjem na 
področju očesnih bolezni pod 
mentorstvom prof. dr. Marka 
Hawline in doc. dr. Ane Fakin 
na Očesni kliniki v Ljubljani. 
»Področje oftalmologije me je 
začelo zanimati že zgodaj tekom 
študija, vid in vse povezano z njim 
se mi je zdelo fascinantno. Ko sem 
ga še bolj poglobljeno spoznala, 
mi je samo še bolj priraslo k srcu 
in potrdilo, da je to področje, s 
katerim se želim ukvarjati v svoji 
medicinski karieri.«

Njeno dosedanje raziskovanje 
je bilo usmerjeno predvsem 
v dedne bolezni mrežnice in 
iskanje možnosti zdravljenja: »V 
tem delu smo analizirali dedno 
patogeno različico, ki je med 
prebivalci Slovenije v primerjavi 
z ostalimi evropskimi državami 
precej pogosta in povzroča 
propadanje čutnic mrežnice, 
kar najprej povzroča težave z 
nočnim vidom, tekom let pa 
lahko vodi do izgube večjega 
dela stranskega vida, v najhujših 
primerih tudi do slepote. Želeli 
smo pridobiti znanje, s katerim bi 
pacientom znali svetovati, jim dati 
primerno obravnavo in sledenje 
ter eventuelno tudi možnost 
zdravljenja ali vsaj preprečitev 
napredovanja bolezni. Dokazali 
smo pomembnost primernih 
vrednosti vitamina A v krvi na 
potek bolezni.« 

Za delo je Nina s sodelavci 
prejela veliko priznanj tudi iz 
tujine. Njihova dela so objavili 

v več priznanih revijah, Nina 
pa je delo predstavljala na 
oftalmoloških in genetskih 
konferencah v Sloveniji in po 
Evropi. A za največje priznanje 
si šteje prav Univerzitetno 
Prešernovo nagrado. »Da so 
profesorji v komisiji v nalogi 
prepoznali trud in znanstveno 
uporabno vrednost, mi 
neverjetno veliko pomeni in je 
spodbuda za nadaljnje delo. Ob 
tem sem neizmerno hvaležna 
svojim izjemnim mentorjem, pa 
tudi družini za vso potrpežljivost 
in spodbudo.«

Trenutno opravlja sekundarij 
s področja splošne nujne 
medicinske pomoči, ki ga bo 
s februarjem nadaljevala na 
oftalmologiji. Že tekom študija 

je Nina pridobivala znanje tudi v 
tujini: »Rada pridobivam znanje 
na različnih koncih sveta, saj 
lahko od vsakega dobiš navdih 
in prevzameš dobre načine dela 
ter jih nato prepleteš v svojega 
in tako obogatiš delo doma. 
Definitivno si v prihodnosti 
želim pridobivati znanje in 
izkušnje v tujini, tako v sklopu 
specializacije kot doktorskega 
študija, ki ga nameravam vpisati v 
septembru. Vendar si želim delati 
in se zaposliti v Sloveniji, saj se mi 
zdi prav, da svoje znanje vrnemo 
okolju, v katerem smo odraščali 
in se izobraževali. Dom je le 
dom, tu je moja družina. In več 
časa kot preživiš izven Slovenije, 
bolj se zavedaš, kako lepo državo 
dejansko imamo.«

Vrnitev Božične 
zgodbe v Vipavski Križ

Končno! Ja, res končno smo po letih, ki jih je tako ali drugače 
zaznamovala epidemija, doživeli pravi december. December, 
kot smo si ga vsi kar nekaj let želeli. Mesec, ko se kraji bohotijo 
v svojem največjem sijaju, in ljudje vsaj za nekaj časa pozabimo 
na vsakdanje tegobe in se prepustimo prazničnemu vzdušju. 
Res se je videlo, da smo bili že lačni 'starih, dobrih časov', ko 
smo brezskrbno obiskovali praznično okrašena mesta ali 
manjše kotičke, se zadržali ob raznih stojnicah, srkali tople 
napitke in se malo bolj smejali kot običajno. Lepo je bilo 
opazovati družine, pisane druščine, posameznike, kako so z 
vsem svojim bitjem vpijali praznično dogajanje in kar mrzlično 
iskali priložnosti, kjer bi se lahko še malo več družili in zadržali. 

December se je v vsej svoji 
polnosti vrnil tudi v naš majhen 
dragulj, v enega izmed najbolj 
čudovitih in posebnih kotičkov 
naše Slovenije – v Vipavski Križ. 
Domačini smo zopet poskrbeli, 
da so bile jaslice pred številnimi 
domovi, kjer si jih je lahko 
ogledal čisto vsak obiskovalec. 
Prav v vsaki postavitvi je bilo 
mogoče opaziti predanost 
prazniku in skupnosti, saj lahko 
kaj takega ustvari le močen 
kolektivni duh, ki želi svoj kraj 
predstaviti širši javnosti v kar se le 
da lepi luči. Pri pripravi razstave 
jaslic pa nismo sodelovali zgolj 
domačini. Kot je v Vipavskem 
Križu že tradicija, se je posebna 
postavitev zgodila tudi v Domu 
krajanov, kjer so se dogodku 
pridružili razstavljavci iz cele 
Slovenije. Poseben pridih pa so tu 
pustili tudi otroci Osnovne šole 
Dobravlje – podružnica Vipavski 
Križ in vrtčevski otroci, ki so se 
dogodku pridružili s čisto svojimi 
jaslicami. Mogoče je bilo našteti 
kar 150 jaslic in vsake izmed njih 
so bile na ogled v času od 18. 
decembra pa vse do 6. januarja. 
Pod okriljem Zavoda za turizem 
Vipavski Križ pa so jaslice našle 
svoj prostor tudi v grajski kleti. 
Da pa je mestece dobilo res pravi 
pravljični pridih, sta poskrbeli 
občina in KSD Ajdovščina s 
postavitvijo lučk po vsem kraju. 

Letošnji osrednji decembrski 
dogodek pa je po nekaj letih 
ponovno prevzela Božična 
zgodba, že kar 11. zapovrstjo. 
Prireditev, ki se je odvila 26. 
decembra, je bila zagotovo 
edinstvena, saj igralci niso 

bili zgolj žive figure, temveč 
so spregovorili v značilnem 
primorskem narečju. Vlogo 
igralcev so tudi tokrat prevzeli 
domačini, kar dogodku vsekakor 
pripiše dodano vrednost. 
Dogajanje je spremljala živa glasba 
iz različnih zgodovinskih obdobij, 
zgodba pa je bila podkrepljena z 
nekaterimi pristnimi odlomki iz 
Svetega pisma, ki so se prepletali 
z aktualno tematiko današnjih 
herodov, nedolžnih otrok, ljudeh 
pred zaprtimi vrati in iskanju 
odrešenikov. Režisersko taktirko 
je znova vihtel Nejc Furlan, ki 
mu izvirnih idej kar ne zmanjka. 
Zgodbo je postavil na različne 
lokacije po vasi in vsaka skupina 
se je pomikala od ene odrske 
postavitve do druge. Božična 
zgodba je zopet požela velik 
uspeh, saj je bilo potrebnih kar 
pet ponovitev, da so si jo lahko 
ogledali vsi, ki so si to želeli. Vse 
praznične dni pa smo domačini 
na kriškem placu skrbeli, da se 
noben obiskovalec ni vračal 
domov žejen ali lačen. 

Iskreno bi se rad zahvalil vsem, 
ki ste pripomogli, da je naš Križ 
zopet zaživel in pokazal skoraj 
vse, kar premore. Vedno pa si je 
potrebno pustiti še kašno zamisel 
za prihodnja leta.

Očitno je, da se tudi po dveh 
tisočletjih še nismo naveličali 
slavne zgodbe o Jezusovem 
rojstvu, ki nagovarja verne in 
neverne. In prav je tako! Ljudje 
moramo verjeti, verjeti v čudeže, 
pa čeprav zgolj v čarobnih 
decembrskih dneh.

Harij BatPridemo tudi... na borjač. 

040 289 009
primoasfalt@gmail.com

Primoasfalt d.o.o.
Dolga Poljana 50, 5271 Vipava

ASFALTIRANJE MANJŠIH
IN VEČJIH POVRŠIN 
Svetovanje, kvalitetni in strokovni  

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT

strojno in ročno asfaltiranje
PRIMOASFALT
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Pred približno tremi leti 
smo že pisali o tem, kako je 
plezalec Gregor Šeliga, trener in 
ustanovitelj plezalnega društva 
Burja, povečal in prenovil 
balvansko steno na Policah, da 
bi tam lahko izvajal treninge. 
Do danes se je zanimanje za ta 
šport zelo povečalo. Plezanje 
se po njegovem mnenju zelo 
dobro umešča v naravno okolje 

Ajdovščine, Vipave in Gorice. 
Pravi, da se je v Podrago 

preselil zaradi burje, ki prinese 
čist zrak in hitro posuši skalo 
in takrat so dobre razmere za 
plezanje. Apnenčaste stene in 
balvani, ki so se pred davnimi 
leti valili s hribovja, nudijo 
neskončno možnosti za plezanje. 
Odmaknjenost od priljubljenih in 
prezasedenih plezališč, čudovita 

narava in najlepši zimski sončni 
zahod na Podrti gori je bistveno 
vplivalo na to, da je v Vipavski 
dolini našel svoj dom.

Kako poteka trening plezanja?
Trening združuje vse tri bistvene 

telesne komponente in sicer moč, 
vzdržljivost ter gibljivost. Tako 
razdelimo razvoj plezalca od 
začetnika do vrhunskega atleta 
skozi tri bistvene faze. Začetno 
obdobje je zelo pomembno in 
traja približno tri leta, kjer se 
zgodi transformacija telesa v to, 
kar potem potrebujemo za pravi 
trening plezanja. Sprva se učimo 
gibanja, okrepimo celotno telo 
in predvsem prste. V plezanju so 
bistvenega pomena in na prstih 
nosimo celotno telesno težo.

Sčasoma, po več letih treninga, 
lahko visimo na recimo 1cm 
tanki letvici in si za pas obesimo 
dodatnih 15 kg ter se dvignemo 
z eno roko. To je preprost prikaz, 
kaj lahko zmore nekdo, ki je na 
vrhunskem nivoju. Seveda pa 
večina razvije neko dobro bazo 
za plezanje in lahko v tem uživa 
celo življenje. Športno plezanje 
je v takšni obliki izjemno zdrava 
oblika športa za človeka. Kot v 
vseh športih se sami odločimo 
do katere mere bomo trenirali 
svoje telo.

Kaj se sedaj dogaja v vašem 
društvu in na Policah?

Veliko se je zgodilo. Prvo 
leto se je vpisalo približno 20 
otrok in mladih. Občasno se je 
številka povečala, včasih se tudi 
kdo premisli in gre poskusit kaj 
drugega. To je vse normalno. 
Večina od teh prvopristopnikov 
je še danes v društvu in to, 
da so ostali, je zame uspeh. 
Ta kombinacija učenja skozi 
zabavo, različnih dodatkov in 
veliko improvizacije jih je dovolj 
motivirala in lahko rečem, da 
imamo zdaj nekaj res dobrih 
mladih plezalcev. Danes na 

plezalno šolo redno hodi nekaj 
več kot 30 otrok od 6 do 15 leta 
starosti.

Ste se v društvu udeležili tudi 
kakšnega tekmovanja?

Sprva o tekmah nisem 
razmišljal in tudi večinoma so se s 
tem strinjali otroci in starši. Sam 
sem šel skozi tekmovalni cirkus 
in vem, kaj potegne za sabo. Po 
drugi strani sem že na začetku 
prepoznal nekaj talentov in ko je 
naključje prineslo tekmo na naš 
konec, v Gradišče nad Vipavo, 
se je nekaj otrok odločilo, da 
bi se udeležili tekmovanja. V 
kategoriji cicibanov si je Filip 
Jerkič delil prvo mesto. Ni 
lepšega kot se udeležiti prvega 
tekmovanja in zasesti prvo 
mesto. Nad rezultatom niti nisem 
bil presenečen, kajti Filip že od 
samega začetka kaže izjemen 
talent za športno plezanje. Kmalu 
potem smo se udeležili še enega 
tekmovanja in sicer v Šenčurju 
pri Kranju. Filip je tam dosegel 
najvišji oprimek. 

Še zdaleč pa Filip ni edini iz 
društva, ki lahko osvoji stopničke. 
Trenutno smo v društvu na 
prelomni točki, saj bomo vsem, 
ki na plezanje hodijo že dalj časa 
in jih tekmovanja zanimajo, 
omogočili bolj intenziven trening.

Sprva to ni bil moj namen, je 
pa nekako naravno, da po nekaj 
letih treninga vsak za motivacijo 
potrebuje dodaten izziv. Meni 
je bistveno, da otroci na steni 
uživajo in se imajo fajn. Menim, 
da je plezanje šport, ki ponuja 

pridobivanje raznovrstnih veščin; 
spoštovanja narave, gibalnih 
spodobnosti in s tem širjenje 
kroga prijateljev.

Kmalu boste lahko trenirali 
na novi stenci, nam lahko kaj 
več poveste o tem?

V prostorih stare hiše mladih,v 
bivši Bazi, nastaja nova plezalna 
stena. Z njo bomo pridobili 
na višini. Stenca na Policah je 
nizka, kar je super za najmlajše, 
za malo večje pa je prenizka in 
posledično ne moremo plezati 
navzgor ampak večinoma prečno 
levo, desno. 

Infrastruktura stene je končana. 
Prostor smo skupaj z nekaterimi 
starši udarniško pripravili, 
nazadnje pa je svojo roko pri 
beljenju prostorov brezplačno 
ponudil Stojan Egič s. p. 

V planu imamo postaviti še 
en previsen del in podest za 
počivanje, kar bo kmalu končano. 
Trenutno se dogovarjam za 
blazine in za oprimke. Sodobni 
oprimki so zelo dragi, ampak raje 
sedaj kupimo dobro robo in bo 
potem mir.

Zaenkrat si sam za vse ali imaš 
še kakšne pomočnike?

K sreči se je eden izmed 
mojih prvih 'učencev' Jakob Bat 
Zupan iz Ajdovščine pokazal 
kot potencialen pomočnik pri 
poučevanju plezanja. Vsekakor 
je za razvoj društva nujen dober 
kader. Več ali manj je pomembno, 
da kot trener razviješ občutek za 
kazanje smeri, da je ravno prav 
težka in ravno prav lahka.

Najprej nas pot vodi mimo na 
novo zgrajenega 130 metrskega 
suhega zidu, nadaljujemo mimo 
11 m visokega vodnega stolpa, 
menda najstarejše rimske utrdbe 
v Sloveniji. Območje je na novo 
očiščeno in opremljeno s panoji, 
ki popotnike seznanja o zgodovini 
in namenu v preteklosti. Celotna 
pot je na novo opremljena s 
klopmi za počitek in občudovanje 
okolice. V nadaljevanju je bil del 
poti zaradi obilice dežja razmočen 
in zdrsljiv, temu primerna je bila 

tudi naša obutev, ki smo jo delno 
očistili pri koritih. Ob poti so na 
ogled postavljene številne jaslice. 
Pri cerkvici nas je vodja pohodov 
Vesna pogostila s kavo, čajem in 
slastnim pecivom, ni manjkalo 
še drugih dobrot iz nahrbtnikov. 
Ogledali smo si razstavo številnih 
skrbno in domiselno postavljenih 
jaslic. Še posebej zanimive so 
jaslice, poimenovane 'Hvala 
heroji' z maketo Cerja in požara, 
ki je lansko leto pustošil po Krasu.

Pot smo zaokrožili do 

razgledišča z lepim razgledom 
po dolini in se po požarni poti 
vrnili do izhodišča. Malo blatni, 
a zadovoljni, smo zaključili slabih 
6 km dolgo pot.

Jana Maraž, 
foto Jana, Vesna, Igor

MIDS Ajdovščina, to je 
Medgeneracijsko prostovoljsko 
društvo za kakovostno staranje 
zaposlenih in nekdanjih delavcev 
Ministrstva za obrambo, vendar 
njegovi člani niso samo nekdanji 
zaposleni v Slovenski vojski, 
ampak je dobrodošel vsak, ki 
dobro misli, ki je pripravljen 
ponuditi roko bližnjemu. Letos 
je društvo praznovalo 10-letnico 
delovanja.

Pred božičnimi prazniki so se 
člani sešli na sedežu društva in 
se veselili uspehov dvoletnega 
delovanja, kajti koronski časi 
so okrnili druženje, ne pa 
delovanja. V obrisih so sestavili 
bogat program, ki bo z različnimi 
aktivnostmi povezoval člane. 
V njem so namenili prostor 

športni aktivnosti, ročnim delom 
članic, likovnemu ustvarjanju, 
spoznavanju lepot naše domovine. 
Prav njej so bile posvečene prve 
besede na srečanju, kajti v tistih 
zadnjih decembrskih dneh 
praznuje domovina. Pravzaprav 
je celotno delovanje društva 
posvečeno domoljubju, ljubezni 
in ponosu, da imamo toliko 
lepote za naš dom.

Na srečanju so člani prejeli 
koledar za srečo v novem letu. 
Društvo je izdalo koledar, 
ki ga krasijo akvareli članice 
Aljane Kuzma Volk. V likovnih 
podobah so zajeti utrinki iz 
naše doline. Prvo stran krasijo 
čudovite sončnice, ki naj ljudem 
prinesejo srečo in svetlobo. Že v 
februar je ujeta pot našega Hublja. 

September bogatijo sladki grozdi 
kot simboli Vipavske doline. Vsak 
mesec simbolizira drugačna 
podoba. Pod lepimi akvareli so 
dobile prostor Kosmačeve besede 
o domu, o domovini in ljubezni 
do nje.

Koledar je lepo delo, ki ilustrira 
prizadevanje društva, da bi bilo 
aktivno, ustvarjalno, da bi vse 
napravilo v veselje posameznikov 
in skupnosti. Tudi na koledar, 
darilo za srečo, so bili člani 
ponosni in veseli. Razpoloženje 
na srečanju je razvedrila glasbena 
skupina Naši fantje. Torej, z 
vedrim korakom v novo leto!

Irena Šinkovec

Koledar za srečo
V teh svetlih decembrskih dneh je bilo izrečenih in napisanih 

veliko srčnih besed za srečo in zdravje v letu, ki prihaja. O, da bi 
se vse uresničile, vendar SREČA JE OPOTEČA

Krajši pohod na Sv. 
Pavel nad Vrtovinom

Cilj prvega letošnjega krajšega pohoda v Društvu MOST je 
bil ogled razstave jaslic pri cerkvici sv. Pavla na Školju nad 
Vrtovinom. S parkirišča pri zaselku Lozarji nas je na krožno pot 
krenilo 32 pohodnikov.

Novoletni poklon 
Antonu Štrancarju

Božično novoletni šopek Antonu 
Štrancarju, ki se je kot zaveden in 
uporen Primorec 30. marca 1924 
udeležil protifašističnega shoda 
v Ajdovščini. Na križišču ob 
mostu čez Hubelj v Šturjah, kjer 
mu je postavljen spomenik, ga je 
zadela krogla, ki jo je iz bližnjega 
parka izstrelil fašist iz Gorice. V 
bolnišnici usmiljenih bratov v 
Gorici je umiral v hudih mukah 
in trpljenju do 22. maja istega 
leta. Štrancar velja za prvo žrtev 
fašizma na primorskih tleh med 
obema vojnama.

Hvala mu za žrtev, ni pozabljen. 
Domoljubi iz organizacije TIGR 

Primorske so mu postavili 
pomnik o trpljenju Primorskih 
ljudi.

Tekst in foto: Sonja Groznik

Društvenih 50 in 
Srečkovih 20 let

Za zadnje srečanje v letu 2022 
(28. decembra) smo si člani 
Društva Abstinent Vipavske 
doline priredili Vipavskem Križu 
prav posebno vzdušje.

Skupščina Občine Ajdovščina 
in ZZAS sta pred 50 leti (16. 12. 
1972) ustanovila Klub zdravljenih 
alkoholikov Ajdovščina; naš član 
Srečko pa je v letu 2022 dopolnil 
20. obletnico abstinence.

Da je vse skupaj izgledalo še 
posebno svečano, smo se zbrali ob 
večernem mraku, ko je Vipavski 
Križ zaživel ob svetlobi novoletnih 
lučk in božičnih jaslic po uličicah 
Križa, v vsej svoji velikosti in 
umetniški ustvarjalnosti pa 
so postavljene v Grajski ječi in 
vdvorani Doma krajanov. 

Po končanem vodenem ogledu 
smo nadaljevali z uradnim delom 
in podelitvijo priznanja, kratkim 
nagovorom predsednika društva 
Ivana Hočevarja in družabnim 
srečanjem.

I. Hočevar

Robotske kosilnice

Strokovno svetovanje

Prodaja in servis

Profesionalna montaža

Poprodajni suport in vzdrževanje

Najvišja kakovost

Husqvarna

Pestra ponudba vrtnih
kosilnic HUSQVARNA.

Na zalogi, dobavljivo takoj

ELEKTRO AGREGATI
HONDA 
Honda ponuja pestro
paleto elektro
agregatov, ki jih lahko
uporabljamo za
najrazličnejše namene.
Od stabilnih postaj do
lahkih in prenosnih.

Motorne žage

Snežne freze Honda, Husqvarna

Ročna AKU žaga
 GTA26 SETSTIHL

Akumulatorska ročna žaga
za obrezovanje vej.
Primerna za rez do 10cm
Zamenljiva baterija 2,6 Ah
Polnilec  + torba
Teža 0.6 kg

207,00

€

Motorna žaga
 MS170STIHL

Lahka kompaktna motorna
žaga primerna za rez
sadnega drevja.
Motor 1.6 KM
Dolžina meča 35 cm
Teža 4.2 kg

229 ,00

€
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Zunanje jaslice tudi 
na Gočah

Čar božičnih praznikov so poleg 
družinskega druženja, veselja in 
praznovanja tudi jaslice, ki jih 
najdemo v marsikaterem domu. 
Postavljanje jaslic na Gočah je 
družinski običaj, a jaslice ne 
krasijo le domov, temveč že tretje 
leto ulice, okenske police, vinske 
sode, mize in ograje. Tako kot ima 
vsaka družina svoj vrt urejen po 
svojem okusu, so tudi jaslice pri 
vsaki hiši drugačne. Razlikujejo 
se po velikosti, postavitvi in 
osvetlitvi. Jaslice v soju prazničnih 
luči pričarajo še posebej čarobno 
vzdušje. Smer ogleda goških jaslic 
ni bila pomembna, a nismo smeli 
pozabiti pokukati tudi v stranske 
ulice. Prav tako smo lahko ogled 

jaslic izkoristili za družinsko 
tekmovanje, kdo jih najde več ali 
kdo najde naslednjo postavitev. 
Pridružili smo se tudi enotni 
okrasitvi na pobudo turističnih 
zavodov s simbolom srca.

Anja Godnič

V AJDOVŠČINI 100 m OD EUROSPINA

KVALITETNA KERAMIKA - UGODNE CENE 
HITRA DOSTAVA - POLAGANJE KERAMIKE 

Tel.: 041/537 950

»F
IK

US
« I

go
r G

er
že

lj s
.p

.

Zaključek lovne sezone na Erzelju
je Lovska družina Brje-Erzelj je 15. januarja 2023 uspešno izvedla skupni lov obeh revirjev 

Školj-Brje in Tabor-Erzelj in tako zaključila lovno sezono 2022.
Kot že tolikokrat doslej so se 

skupnega lova udeležili številni 
gostje iz cele Slovenije. Gostje 
se vabilu zelo radi odzovejo, 
saj jim je všeč tako lovišče kot 
organizacija lova. Domov se 
vračajo polni lepih vtisov o 
srečanju s prijaznimi domačini, 
vinarji, čebelarji in kmeti, ki zelo 
lepo skrbijo za svoja posestva in 
tako širijo vedenje o naših vaseh 
širom po Sloveniji. V zadnjem 
času Lovska družina Brje-Erzelj 
tudi pogosto gosti člane lovskih 
družin Trstelj-Kostanjevica in 
Fajti hrib, katerih lovišča so 
prizadeli poletni požari - na 
skupne love so vabljeni vsako 
nedeljo.

Nedeljski zaključek lovne 
sezone je bil še posebej slavnosten 
iz dveh razlogov. Lovska družina 
Brje-Erzelj je uspešno izpolnila 
zastavljeni dvoletni načrt, kar 
je potrdila komisija Zavoda za 
gozdove Sežana in Območnega 
združenja lovišč Primorske in 
sicer na podlagi pregledanih trofej 
in čeljusti. Ocenjevanje je potekalo 
11. 1. 2023 v stari šoli na Erzelju. 
Upravljanje lovišč Primorskega 
lovskega upravljalskega območja, 

za katerega skrbi 30 družin, od 
reke Vipave, Krasa, Brkinov do 
Istre, zahteva stalno sodelovanje 
in usklajevanje letnih načrtov 
lovišč.

Slavnostno pa je bilo tudi zato, 
ker je gospodar Lovske družine 
Brje-Erzelj Martin Jejčič z lovci 
in domačini nazdravil svojemu 
okroglemu jubileju. Popoldne je 
minilo v prijetnem vzdušju, ki 
so ga popestrili rogisti Brkinsko-
Kraške zveze lovskih družin in 
lovski ansambel iz Planine in 
vipavskih Šmarij. Druženje so 

popestrili lepi spomini lovcev na 
številne skupne dogodivščine in 
seveda ni manjkalo dobrih želja 
za naprej.

Naj tako tudi zaključimo: 
Glavni cilj Lovske družine 
Brje-Erzelj v letu 2023 ostaja 
isti kot prejšnje leto. Namreč 
s pristojnimi službami želijo 
skupaj z ostalimi deležniki 
doseči dogovor sprostitve lova 
na jelenjad v Vipavski dolini in 
na vseh obrobnih loviščih vse do 
italijanske meje. Martin Jejčič 
je že v prispevku aprila 2022 
za Latnik izpostavil intenzivno 
širjenje jelenjadi. Skupaj s 
šakalom ti dve vrsti povzročata 
veliko gospodarsko škodo … a o 
tem več kdaj drugič. 

V letu 2022 je sicer opaziti 
manjše število škodnih primerov 
na kmetijskih zemljiščih, 
primere tudi sprotno rešujejo. 
Jejčič poudari, da si bodo še 
naprej prizadevali za zgledno 
sodelovanje in skupno dobro 
z lastniki parcel, kmeti in 
domačini.                T. Rener

Športno plezanje v Ajdovščini
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Srce – simbol 
življenja in ljubezni

Tudi na podružnični šoli Goče 
smo se pridružili akciji enotnega 
novoletnega okraševanja na 
našem območju. 

Krajevna skupnost Goče je pred 
šolo postavila novoletno smrečico 

in jo okrasila z lučkami. Z učenci 
pa smo pripravili okraske iz 
naravnih materialov. Na lesene 
odrezke iz vej smo prilepili srčke, 
izrezane iz serviet. Okrasili smo 
tudi ograjo pred šolo z lesenimi 
deščicami, na katere smo narisali 
motiv srca. 

Ob pogledu na tako praznično 
okrašeno zunanjost šole v naših 
srcih zaigra božično veselje, ki nas 
vse povezuje in razveseljuje. 

Učiteljica Vanja Krapež

Jaslice na Gradišču
Na povabilo krajanov Vipave 

smo učenci 4. b razreda OŠ 
Draga Bajca Vipava sodelovali 
v praznični okrasitvi našega 
mesteca. V četrti kapelici na strmi 
poti na Gradišče smo postavili 
jaslice v skladu s slovenskim 
izročilom in ponosno sodelovali 
pri ohranjanju slovenske kulturne 
dediščine. Počaščeni in veseli 

smo bili sodelovanja z lokalno 
skupnostjo. Pri pouku likovna 
umetnosti smo izdelali glinene 
figure, glino so nam sponzorirali 
Koradinovi. Učenca Veno in Lev 
sta izdelala hlevček in jasli, les 
nam je podarila družina Cunta. 
Slamo smo dobili pri Reharjevih. 

Vida Trošt

Srečanje 'starosvetnikov' v Vipavi
Bil je lep sončen dan v decembru 

2022, ko sem se zjutraj odpravila 
do poštnega nabiralnika. V njem 
sem pričakovala, kot običajno, 
kakšen račun, položnico ali 
opomin za plačilo računa ter 
veliko reklam vseh vrst. Pa ni 
bilo nič od tega, le eno lepo 
pisemce Območnega združenja 
rdečega križa Ajdovščina in v 
njem prijazno vabilo za srečanje 
občanov občine Vipava, starih 80 
in več let, ki je bilo v soboto, 10. 
decembra ob 11. uri na Osnovni 
šoli 'Draga Bajca' v Vipavi.

Tam se nas je ta dan zbralo 
59 'starosvetnikov', da se lepše 
sliši. Najprej nas je pozdravila 
ravnateljica Mojca Pev, 
dobrodošlico pa nam je nato 
zaželel naš novi župan Anton 
Lavrenčič, Sledil je bogat kulturni 
program, v katerem so sodelovali 
učenke in učenci 1. razreda 
matične šole, dijakinja škofijske 

gimnazije Veronika Knafelc 
kot solopevka, kvartet Bršljan, 
harmonikaš Gašper Semenič, 
plesni klub ADC – skupina Ajda, 

plesni duo in združeni božični 
nastop vseh plesalcev. Program 
sta vodili Pavla Lazić in Sara 
Rondič. 

Najstarejša med nami sta bila 
gospod Jože Strnad, roj. 1929, in 
gospa Ivanka Lavrenčič, roj. 1930, 
ki sta dobila tudi nageljček od 
podpredsednika OZ RK Alfonza 
Krapeža. Gospod Danilo Rovan, 
znan kamnosek iz Vrhpolja, mu 
je izročil krasen izdelek v kamnu 
'srček s planiko' v zahvalo za 

organizacijo tega srečanja in 
povabilo. Manjša srčka pa je 
gospod Danilo izročil še Ivanki 

Lavrenčič in Jožetu Strnadu. 
Kamnosek Danilo mi je dodal 

še razlago, zakaj je sklesal na 
kamnitem srčku še planiko. Oče 
mu je v mladosti povedal, da kadar 
vstopi človek prvič v kakšno hišo, 
naj vanjo prinese tudi cvetlico in 
ker gospod Danilo na vipavski 
šoli ni še nikoli bil, je tako tudi 
izpolnil očetovo naročilo. Po 
zaključku uradnega programa je 
sledilo še odlično kosilo po starih 
vipavskih receptih, ki nam je zelo 
teknilo. Zato pohvala in zahvala 
tudi kuharicam v šolski kuhinji, 
ki ste z jedilnikom ugodile našim 
apetitom. Pri delitvi hrane so 
pomagale učenke te šole Pavla 
Lazić, Zora Furlan, Hana Živec 
in Katarina Dall OI. Po kosilu pa 
smo čas izkoristili za sproščen 
pogovor z znanci in prijatelji, ki jih 
že dolgo nismo videli, si izmenjali 
vsak svoje novice in zdravstveno 
počutje, naše 'telefončke' pa smo 
ta čas poslali na dopust .

Hvala še enkrat vsem 
organizatorjem tega srečanja 
in Osnovni šoli 'Draga Bajca' 
Vipava, ki nam je nudila streho 
in gostoljubnost tega popoldneva.

Magda Rodman

Srečanje uporabnikov podporne in 
nadomestne komunikacije (PINK)

V CIRIUS-u Vipava smo izvedli 21. srečanje uporabnikov PINK. To je srečanje za osebe, ki zaradi 
različnih razlogov niso razvile govorno-jezikovne komunikacije ali je njihov govor okolici nerazumljiv, 
in zato za sporazumevanje uporabljajo podporno in nadomestno komunikacijo. Udeleženci srečanja 
so prišli iz VDC Ajdovščina-Vipava, CUDV Draga Ig, CIRIUS Kamnik in CIRIUS Vipava.

Srečanje PINK je potekalo 
pod naslovom 'Dežela zgodb'. 
Že v krožišču pred CIRIUS-om 
Vipava nas je 'pozdravila' Rdeča 
kapica z volkom. Med uvodno 
prireditvijo, ki je potekala v 
avli Centra, so učenci aktivno 
sodelovali ob gibalni zgodbi Tera/
GIB.

Srečanje se je nadaljevalo 
po skupinah. Knjige: 'Krofi 
na železniški postaji', 'Pod 
medvedovim dežnikom', 'Aha!' 
in zgodbe opremljene s slikovno-
komunikacijskimi simboli, so bile 
izhodišče za izvedbo zanimivih 
delavnic, v katerih so udeleženci 
razmišljali, se zabavali, spoznavali 
novo in utrjevali staro znanje 
ter komunicirali s pomočjo 
komunikacijskih pripomočkov: 

komunikacijskih tabel in 
komunikatorjev.

Ob koncu srečanja so vsi 
udeleženci dobili zaslužena 
priznanja za aktivno sodelovanje. 
'Deželo zgodb' so zapustili 
utrujeni, a hkrati zelo zadovoljni 
in okrepljeni z novimi izkušnjami.

Na srečanju sta prejeli zahvalo 
Društva logopedov Slovenije 
za delo na področju podporne 
in nadomestne komunikacija 
zasluženi kolegici Silvestra 
Janežič in Alenka Zupet. Obema 
iskreno čestitamo!

Ana Bajc, logopedinja

Veseli smo bili, da smo v letu 
2022 skupaj praznovali 100 let 
življenja z Marijo Kandus z Brji, 
101 leto s Karolino Trampuž iz 
Ajdovščine (žal zdaj že pokojno), 
101 leto z Borisom Čermeljem 
iz Gojač in 101 leto z Antonom 
Vidmarjem z Otlice, ki je za svoja 
leta neverjetno čil, saj je ob zvoku 
harmonike zaplesal prav z vsako 
'deklico'.

Naša Dramsko pevska skupina 
Zarja in harmonikar sta vsem 
slavljencem popestrila dan, 
sledila je torta in penina.

Zlatoporočenci
Praznovanje diamantnih in 

zlatih obletnic je tradicionalna 
prireditev. Praznujemo jo v maju, 
mesecu ljubezni. V letu 2022 smo 
imeli 11 parov zlatoporočencev, 
7 parov diamantnih, en par pa je 
slavil 65 let skupnega življenja. 
To sta bila zakonca iz Gojač, naš 
101 letni Boris in njegova žena 
Albina. 'Slavljenci pozdravljeni' 
je zapel ŽPZ Večernica pod 
vodstvom Mirana Rustje, 
nastopile so tudi pevke DPS 
Zarja, za glasbo je poskrbel naš 
Mauro.

Po slavnostni večerji so sledile 
kratke predstavitve iz življenja 
parov. Vsak par je dobil plaketo in 
vrtnico, večer so popestrili blejski 
grof in grofica v spremstvom 
dvorjanov.

Vsak par posebej in skupinsko 
fotografijo je posnel fotograf 
Primorskega škljoca Ivan 
Škvarča. Nazdravili smo s penino, 
razrezali torto, ob plesu in glasbi 
je večer hitro minil.

Program Starejši za starejše
Leto 2022 je bilo zelo dejavno. 

30 prostovoljcev je na domu 
obiskalo 790 starejših in 
opravilo 1217 obiskov. 190-im 
smo 596 krat nudili različne 
vrste pomoči. Na 10-ih srečanjih 
smo obravnavali potek dela in 
novosti programa. Pripravili 
smo predavanja o prostovoljstvu, 
sodelovali v slovenski akciji Dan 
za spremembe, se priključili 
projektu ZDUS-a in Telekoma 
'E oskrba za varno bivanje 
doma' ter 35 starejšim pomagali 
pri vključitvi v varovanje na 
daljavo. Znanje o defibrilatorju 
in oživljanju smo obnovili na 
dveh delavnicah. Maja smo v 
okviru LU Ajdovščina sodelovali 
v 'Paradi učenja', junija pa se v 
Novi Gorici udeležili srečanja 
prostovoljcev SP pokrajine. Jeseni 
smo nadaljevali z zanimivim 
ciklusom predavanj 'Zdravi 
odnosi' psihologinje Centra za 
krepitev zdravja ZD Ajdovščina. 
V sklopu rednega letnega 
izobraževanja smo pripravili 
delavnico 'Obisk starejšega z 
demenco'.

Dan prostovoljstva in zaključek 
leta smo obeležili v Vrtovinu 
na medgeneracijskem srečanju 
s kulturnim programom v 
sodelovanju s KS Vrtovin, 
društ vom Ortaona in 
podružnično šolo Vrtovin. 
Mnogim občanom, starim 80 
in več let, smo v decembru z 
voščilnicami učencev osnovnih 
šol polepšali praznične dni.

Koordinatorica programa 
Irena Vidmar napoveduje veliko 
aktivnosti tudi v letu 2023. Na 
domu bodo obiskali več starejših 

občanov, vsaj 100 na novo in 
izvajali različne pomoči glede na 
potrebe in želje starejših. Druge 
dejavnosti bodo izpeljali podobno 
kot v lanskem letu in tudi dve 
delavnici na temo 'Prožnost 
in ravnotežje za preprečevanje 
padcev starejših oseb'. 

Kultura 
Ženski pevski zbor Večernica 

je imel v letu 2022 pod vodstvom 
Mirana Rustje 19 nastopov, 

gostovali so na avstrijskem 
Koroškem in v Porabju na 
Madžarskem. Letos bodo ob 
domačih nastopih gostovali še v 
Bosni in Makedoniji.

Dramsko pevska skupina 
Zarja je v letu 2022 praznovala 
17 let delovanja. V teh letih se 
je nabralo več kot 400 pevsko 
igralskih nastopov. Nastopali 
so v Makedoniji, Češki, Avstriji, 
Italiji, Nemčiji, Belgiji in Hrvaški. 
Skupina je prejela veliko zahval, 
priznanj in nagrad. Zveza 
kulturnih društev Ajdovščina 
ji je podelila Priznanje za 
izjemne dosežke za ohranjanje 
slovenske pisane besede in 
slovenske ljudske pesmi ter 
medgeneracijsko sodelovanje.

Foto g r a f s k a  s e k c i j a 
Primorski škljoc deluje 14 let 
in je zelo dejavna in uspešna. 
Vse pomembne dogodke in 

praznovanja na DU spremlja 
in s fotografijami poskrbi za 
oglaševanje, za arhiv in spomin. 
Lani so razstavljali v avli LU, 
knjižnici Franceta Bevka v Novi 
Gorici, v prostorih KS Lokavec, 
DSO Ajdovščina, Dvorani prve 
slovenske vlade, Bar Vogalu, v 
Vipavi, na Gočah in na panojih 
ob grajski poti v Ajdovščini.

Zeliščarska sekcija 

Srečanja najraje organizirajo 
v naravi, kjer lahko v živo 
spoznavajo rastline. Izobražujejo 
se iz priznanih knjig o 
zeliščarstvu. V letu 2022 je bila 
ob sodelovanju fotografske sekcije 
izdana publikacija Marije Božič 
z naslovom Zdravilne rastline.

Rokodelska sekcija ročna 
dela lokavških žena 

V prostorih KS Lokavec se 
vsako sredo srečujejo in ustvarjajo 
že 14. leto. To je druženje, polno 
lepih idej in volje ne zmanjka, 
lepih izdelkov tudi ne. Vsako leto 
je v Lokavcu razstava, razstavljajo 
tudi na pokrajinskih in državnih 
srečanjih ljubiteljskih rokodelcev. 
Znanje predajajo tudi učencem. 
Sodelujejo tudi na rokodelskih 
delavnicah v okviru ZDUS v 
hotelu Delfin v Izoli.

Vodja in koordinatorica za 
kulturo ter tehnično kulturo je 
Nevenka Vidmar.

Šport 
Glavni panogi v društvu sta 

balinanje in pikado. Balinarke in 
balinarji so se v letu 2022 uspešno 
udeležili več turnirjev. Maja so 
izvedli balinarsko tekmovanje 
v okviru športnih iger PZDU 
za ženske in moške ekipe. V 
okviru športnih iger PZDU smo 
tekmovali tudi v ostalih športnih 
panogah: pikadu, streljanju z 
zračno puško, reševanju križank, 
šahu in ribolovu. V juniju so se 
ženske in moške ekipe udeležile 
športnih iger v Desklah.

Tudi za leto 2023 je predvideno 
aktivno delovanje naših 
požrtvovalnih športnic in 
športnikov in seveda, kolikor bo 
finančnih možnosti, organiziranje 
turnirjev in tekmovanj.

Tudi rekreacija je prisotna 
v našem društvu. Ob sredah 
pod vodstvom fizioterapevtke 
telovadimo in plavamo v 
bazenu ŠRC Police, ob torkih 
pa telovadimo po vodstvom 
gospe Mije Čotar v prostorih LU 
Ajdovščina.

Izleti, letovanja in 
pohodništvo

Dve leti korone je okrnilo 

vsa skupinska srečanja na vseh 
ravneh, zato je v letošnjem  letu 
pravi bum ob vpisu na razpisana 
letovanja, izlete in pohode.

Letovanja smo začeli v februarju 
z oddihom in terapijami v 
Termah Dobrna, v aprilu smo 
nabirali novih moči v Termah 
Topolšica, v juniju in juliju je kar 
109 članov letovalo na Korčuli, 
v juliju tradicionalno v Hotelu 
Delfin v Izoli in v septembru na 
Dugem otoku. V novembru se 
je skupina razvajala v Termah 
Banja Vručica v Bosni.

Izleti so se začeli ob 8. marcu 
s tridnevnim obiskom Bakra in 
Opatije, v juniju smo obiskali 
deželo medvedov-Kočevje, v 
juliju sproščeno pluli na ladji 
med kvarnerskimi otoki, avgusta 
uživali v gledališču Studenec pri 
Domžalah, v septembru smo 
se razgledovali po Trnovsko-
Banjški planoti. V začetku 
oktobra smo v štiridnevnem izletu 
odkrivali zanimivost Bosne, v 
novembru z Martinovanjem v 
neznano spoznali slovensko Istro, 
degustirali vino v Marezigah in 
zaključili v Hrastovljah. Konec 
decembra smo obiskali praznično 
Ljubljano, za Svete tri kralje pa 
silvestrovali.

Sekcija' Pohodi za dušo in srce' 
je zelo aktivna. Vsak četrtek se 
zbere lepo število pohodnikov 
in z nekajurno hojo v okoliške 
destinacije pod vodstvom Mirka 
Sobana, v gibanju v naravi. Pohod 
v Svečinske gorice je bil številčen 
in zanimiv.

Tudi v letu 2023 nadaljujemo z 
našimi dejavnostmi.

Strnili smo predstavitev naših 
dejavnost in dogajanje v društvu, 
v letu 2023 vam želimo veliko 
zdravja in dobre volje ter želimo, 
da se nam pridružite.

Društvo upokojencev Ajdovščina

Društvo upokojencev Ajdovščina živi polno življenje
Prihajamo v mrzle mesece leta. Na društvu je za nami 65 obiskov na domu, starejših od 90 let. Srečanje z njimi je eno samo veselje. Pogovor kar sam od sebe 

steče, radi pripovedujejo, kako so preživeli tekoče leto in spomini se jim vračajo v njihovo mladost. Zanima jih, kako je na društvu, kaj delamo, še vedno se 
spominjajo srečanj, izletov in doživetij na njih. Razpon naših članov je od Budanj, Črnič do Vrtovč.
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Z otroki iz Rumenih metuljev 
smo sprva odkrivali lepote in 
turistične znamenitosti naše doline. 
Pri tem nam je pomagal zmajček 
Vipavček – lutka, ki smo ji z otroki 
sestavili pesmico in jo vsakokrat, 
ko nas je zmajček obiskal v vrtcu 
ali šel z nami na izlet po dolini, 
zapeli. Vipavček je otrokom preko 

fotografij, zemljevidov, knjig 
in krajših posnetkov predstavil 
najlepše dele naše doline in jih 
spodbudil k odkrivanju teh lepot. 

Za začetek raziskovanja smo 
obiskali Vipavo. Otrokom je bila 
posebna izkušnja že vožnja z 
avtobusom, saj so se prvič peljali 
z njim. Hkrati pa so Vipavo tokrat 
spoznali globje, ne le kot kraj 
odličnega sladoleda, ampak kot 
trg z bogato kulturno in naravno 
dediščino. Ogledali smo si glavne 
značilnosti - deltast izvir reke 
Vipave, trg s kipi putov, staro prešo, 
Lanthierijev dvorec in se povzpeli 

na Stari grad. Žal otroci v njem 
niso našli princes in vitezov, a so 
si vseeno z velikim zanimanjem 
ogledali to znamenitost Vipave. 

Veselje do raziskovanja so 
otroci izrazili tudi ob odkrivanju 
zgodovinskih in naravnih 
značilnosti domačega mesta, 
Ajdovščine. Nova spoznanja ob 

opazovanju rimskega obzidja 
Castra, ogled stolpov in ostalin 
na mestnem trgu ter turistično 
informacijske točke s poučnim 
in zelo nazornim zemljevidom 
Vipavske doline so postale glavne 
teme naših pogovorov. Seveda 
nismo pozabili na zelo pomembno 
reko Hubelj, zaradi katere so se 
ljudje sploh začeli naseljevati v 
naših krajih. Bogastvo reke smo 
si ogledali skupaj s starši v obliki 
popoldanskega srečanja. Na učni 
poti nam je zmajček Vipavček pustil 
različne naravoslovne naloge, ki so 
jih starši z otroki reševali od točke 

do točke. Na koncu je zmajček 
otrokom predstavil legendo o reki 
Hubelj in jim razdelil pohodne 
knjižice 'Lahkih nog naokrog', 
v katerih smo strokovni delavci 
zbrali neznačilnejše turistične 
točke našega okoliša. Z dodatnimi 
nalogami v knjižici smo otroke 
in starše spodbudili k aktivnemu 
preživljanju prostega časa v 
povezavi s spoznavanjem naravnih 
in zgodovinskih lepot Vipavske 
doline. 

Poleg družin otrok smo v 
dejavnosti projekta vključili 
tudi na državni ravni priznane 
domače športnike. Udeležili 
smo se kolesarske dogodivščine 
'Martinova fura 2022' v organizaciji 
državnega prvaka v kolesarstvu, 
Kristijana Korena. Z otroki 
smo že pred dogodkom v vrtcu 
pripravili navijaške rekvizite, 
zastave in transparente in se 
na sobotni dan skupaj s starši 
odpravili v Velike Žablje. V času, 
ko so bili kolesarji še na poti, smo 
otrokom pripravili mali poligon, na 
katerem so lahko preizkusili svoje 
kolesarske spretnosti in se zabavali 
v igri 'promet'. Sledilo je težko 
pričakovanje kolesarjev. Ob cesti 
smo z zastavicami in navijanjem 
pričakali ekipo kolesarjev, nakar 
je Kristijan otrokom namenili 
nekajminutno druženje s sladkim 
presenečenjem in skupinskim 
fotografiranjem. 

Kot druga poznana športnica se 
nam je v vrtcu pridružila tekačica 
Petra Tratnik, ki je otroke najprej 

seznanila s tekom, kakšno opremo 
potrebuje, kako potekajo treningi 
in velika tekmovanja. Otroci so bili 
navdušeni nad vsemi medaljami in 
pokali, ki jih je dosegla na domačih 
pa tudi tujih tleh. Po uvodnem delu 
srečanja je sledilo še najboljše. 
Otroci so s Petro odšli na stadion 
pred OŠ Šturje, kjer so nas pričakali 
še nekateri učenci prve triade 
osnovne šole. Po posameznih 
skupinah so otroci odtekli en 
krog s Petro, ki jim je ob koncu 
tekmovanja podelila medalje in se 
jim zahvalila za prijetno športno 
dopoldne. 

Poleg teh dveh športnikov smo 
se ob deseti obletnici delovanja 
ženskega nogometa na Ajdovskem 
povezali še z nogometnim 
trenerjem. Luka Kompara je 
za otroke pripravil zelo igriv 
in sproščen način usvajanja 
spretnosti z žogo. Celotno srečanje 
in gibalne aktivnosti je otrokom 

predstavil skozi domišljijski 
svet, igre Ledenega kraljestva 
ter tako pri otrocih spodbujal in 
razvijal vsegibalne sposobnosti. 
Tako otroci, strokovni delavci pa 
tudi trener smo bili nad uspelo 
nogometno delavnico navdušeni, 
kar nas je spodbudilo k razmišljanju 
o še kakšnem srečanju v prihodnje. 

Ob koncu projekta lahko rečemo, 
da smo z raznolikimi dejavnostmi, 
povezanimi tako s športom kot 
turističnimi značilnostmi, otrokom 
obogatili njihov svet spoznanj in 
izkušenj. Vsa doživetja so izrazili 
tudi v umetniškem jeziku in 
nastala so različna likovna dela, 
ki smo jih v povezavi s fotozgodbo 
razstavili v Hiši mladih. Razstava 
bo na ogled do 10. februarja 2023. 
Lepo vabljeni!           KM

OPP NIS OŠ Danila Lokarja Ajdovščina 

»Hvala, ker ste nas spravili v jok!«
Učenci  Pr i lagojenega 

programa z nižjim izobrazbenim 
standardom Osnovne šole Danila 
Lokarja Ajdovščina (OPP NIS) so 
21. decembra pripravili božično 
prireditev za starše in širšo 
javnost. 

Pripravili so interaktivno 
predstavo, ki je združevala 
film, avdio posnetke, svetlobne 
igre senc, prepletanje božičnih 
melodij, plesa in glasbeno točko. 
Pod mentorstvom Damjane Urh 
in Klare Slokar je 12 učencev 
zaigralo znano melodijo iz 
legendarnega filma Forest Gump.

Voditelj večera je bil učenec 5. 
e razreda Luka Lapanja.

Vseh 43 učencev je po treh letih 
ponovno skupaj nastopilo v šolski 
avli ter staršem pričaralo čudovito 
praznično vzdušje. Starše so ob 
koncu prireditve postregli s čaji 
in doma narejenimi piškoti. 

»Hvala, ker ste nas spravili 
v jok!« so se hudomušno 
zahvaljevali starši ob koncu 
prireditve.

Učenci in učitelji OPP NIS 
OŠ Danila Lokarja Ajdovščina

V tednu pred 11. decembrom 
sta mentorici večletnega dogodka 
Izidora Černigoj in Nataša Markič 
na pano pred šolsko knjižnico 
obesili plakat Brati gore, ki je 
kar vabil poglede in razmišljanja 
o tem, kaj pomeni. Četrtošolci 
obeh skupin podaljšanega bivanja 
so zatem združili moči s šolsko 
knjižničarko Natašo Markič ter 

skupaj z učiteljicama Izidoro 
Černigoj in Emelino Vidrih 
sodelovali v letošnjem festivalu 
Brati gore. V tej akciji sodelujemo 
že tradicionalno in se vsako leto 
posvetimo novi temi ali vsebini. 
Glede na izbrano temo je šolska 
knjižničarka pripravila razstavo 
poučnih in leposlovnih knjig v 
šolski knjižnici.

Ob letošnji akciji so učenci 
najprej prisluhnili predstavitvi 
šolske knjižničarke Nataše 
Markič, v kateri se je dotaknila 
logotipa festivala in predstavila 
pretekle aktivnosti. Podrobneje so 
učenci skozi literaturo in pogovor 
spoznali letošnje teme: gore in 
odpadki oz. onesnaževanje, 
podnebne spremembe in zaščitene 
rastline ter živali. Po navodilih 
mentorice Izidore Černigoj so v 
več skupinah ustvarjali različne 
plakate. Pri delu jim je svetovala 
in pomagala druga učiteljica 
Emelina Vidrih. Nekaj plakatov 
krasi panoje pred knjižnico, 
izbrana dela so bila poslana 
na sedež Alpske konvencije v 
Innsbrück.

Izidora Černigoj in 
Nataša Markič

Brati gore 2022

Tako čarobno smo v oddelku 
Montessori vstopili v praznični 
december. Iste besede pa so 
nas 14. decembra popeljale v 
predstavo Sapramišja sreča. 

Vse štiri skupine – Levčki, 
Slončki, Žirafe in Zebre smo se 
na decembrsko srečanje za starše 
pripravljale kar dva meseca. Ob 
poslušanju zgodbice Svetlane 

Makarovič: Sapramišja sreča smo 
spoznavali pomen prijateljstva, 
medsebojne pomoči in prave 
sreče. Te vrednote smo nato 
prenesli na vaje in kasneje tudi 
na oder. Otroci so se več tednov 
trudili, vadili besedilo, se učili 
pesmic in koreografij ter nestrpno 
pričakovali dan nastopa. 

Ko so 14. decembra v Dvorani 
prve slovenske vlade ob 17.30 
ugasnile luči in se je na odru 
razprl zastor, so naši otroci zasijali 
v vsem svojem sijaju. Ob bučnem 
aplavzu staršev, bratcev, sestric, 
starih staršev in tudi kakšnem 
orošenem očesu je bil ves trud 
poplačan. 

Po srečo res ni treba na konec 
sveta, saj jo največkrat najdemo 
med prijatelji, doma. 

Hvala vsem otrokom za 
sodelovanje in ves trud ter hvala 
staršem za podporo. Sreča je, da 
imamo drug drugega. 

kolektiv Montessori

Vsak je svoje sreče kovač
Vsak v življenju jo išče.

Vsak si je želi in po njej hrepeni.
Včasih se tiho skrije in je dolgo ni.
A ko jo najdemo, se srce razveseli.

Včasih prijatelj je tu, da nam 
pokaže, kje tiči.

Včasih v objem mame se skrije, 
včasih pri očku zaspi.

Včasih pa se tiho v zgodbo prikrade 
in spet oživi.

Iskali smo jo tudi mi …
Jo pri Sapramiški našli, jo spoznali,
o njej premišljevali, svojo skovali.

In sedaj tu med nami živi.
SREČA … poiščite jo z nami tudi vi.
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Terapevtke CIRIUS Vipava

Praznični projekt
V mesecu decembru, ko prihajajo dobri možje, prazniki in 

sneg, je Matejka Moderc, vodja terapij, prišla na idejo, da 
presenetimo naše otroke in mladostnike ter njihove starše s 
posebnim voščilom. Nastal je 'praznični projekt Dobrih mišk'. 
Združile smo moči in uspela nam je krasna stvaritev. Pesem 
Anje Štefan 'Miška vzela je s poličke' smo opremile z verzi 
fizioterapevtke Klavdije Krušec. Pravljično vzdušje so pričarale 
kulise in kostumi, za katere so poskrbele delovne terapevtke. 
Terapevtkam - igralkam je vloga gladko stekla in nas popeljala 
v peko potičke in čarobnih vonjav.

Samo snemanje je potekalo 
zelo zabavno, inovativno ob 
odkrivanju še neodkritih talentov. 
Z željo, da praznike pripeljemo 
tudi v vaše domove, je za tehnični 
del poskrbel naš sodelavec 
Matjaž Nabergoj. Logopedinja 
Katja Bucik je pesem opremila 
s slikovno komunikacijskimi 

simboli. 
Najlepša hvala celotnemu 

terapevtskemu timu, vsem 
igra lkam in stat istom. 
Nastala je čudovita izvirna 
voščilnica, ki je dostopna na: 
https://www.cirius-vipava.si/
voscilo-terapevtk-cirius-vipava/

Diana Batista

Ko se v vrtcu povežeta šport in turizem
Vipavska dolina premore veliko lepot in turistično bogatih destinacij, ki jih lahko v večji meri povežemo s športom in aktivnim 

preživljanjem prostega časa. Prav zaradi raznolikosti ponujenih aktivnosti in turističnih točk smo se strokovni delavci oddelkov Oranžnih 
in Rumenih metuljev Otroškega vrtca Ajdovščina odločili, da ponovno sodelujemo vprojektu Turizem v vrtcu, ki na igriv način najmlajšim 
omogoča odkrivanje znamenitosti svojega kraja. Letošnja rdeča nit projekta je: Športna doživetja bogatijo mladinski turizem.

Pred spomenikom 
Dragu Bajcu

V Vipavi smo skupaj z učenci osnovne šole položili šopek k 
spomeniku Dragu Bajcu, mlademu intelektualcu, pesniku, 
študentu, TIGRovcu. Šola po njem ponosno nosi njegovo ime. 
Zrecitirali smo eno njegovih pesmi. Čisto vse nosijo v sebi 
slutnjo smrti, ki ga je na koncu vsega izmučenega doletela, 
ker je bil do zadnjega preganjan in bolan. Fašisti so svoje delo 

Slava našim junakom, vsem, 
ki so zmogli po vsej Primorski 
pokazati režimu Mussolinija, iz 
kakšnega testa smo narejeni in v 
burji utrjeni.

Vsem, ki ste ponosni na našo 
preteklost in upornost, ki nam 
jo zavidajo veliki narodi, naj v 
imenu društva TIGR Primorske 
zaželim rečno in zdravo novo leto 
2023.

Tekst in foto: Sonja Groznik, 
vodja območne enote zgornje 

Vipavske doline društva TIGR

SREDNJA GOZDARSKA LESARSKA IN
ZDRAVSTVENA ŠOLA POSTOJNA

VABLJENI NA
INFORMATIVNA DNEVA

ŠOLA
17. 2. 2023 ob 9.00, 15.00 
ob 18.00         na informativnidnevi.sgls.si
18. 2. 2023 ob 9.00

DIJAŠKI DOM
17. 2. 2023 ob 11.00, 17.00 
ob 19.00         na informativnidnevi.sgls.si
18. 2. 2023 ob 11.00

PROGRAMI
GOZDARSKI TEHNIK 4-letni | GOZDAR 3-letni | MIZAR 3-letni 
ZDRAVSTVENA NEGA 4-letni  | BOLNIČAR NEGOVALEC 3-letni | DIJAŠKI DOM

www.sgls.si
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Pihalni orkester Vrhpolje je 
koncert otvoril s slavnostno 
uverturoNa svoji zemlji iz 
istoimenskega prvega slovenskega 
zvočnega celovečernega filma. 
Sledila je zahtevnejša skladba 
ameriškega skladatelja Alfreda 

Reeda – El Camino Real, ki 
poslušalcev ni pustila ravnodušnih. 
V skladbi The Green Hill se je 
kot solist na evfoniju predstavil 
dolgoletni član Pihalnega orkestra 
Vrhpolje – Matic Tomažič, ki je 
svojo glasbeno pot nadgrajeval 

v Švici, kjer tudi danes nadaljuje 
svojo glasbeno kariero. Prvi del 
koncerta se je zaključil s skladbo 
Les Miserables iz muzikala 
Nesrečniki.

Kot na vsakem božično-
novoletnem koncertu je tudi letos 

sledila podelitev šopkov novim 
članom, ki so se orkestru pridružili 
v preteklem letu. Predsednik 
orkestra Uroš Zorn pa je ob 20. 
jubileju čestital tudi tistim članom, 
ki so del orkestra že vse od samega 
začetka. Ob tem se je za uspešno 
delo zahvalil dirigentu Matjažu 
Medenu, pod vodstvom katerega 
je orkester nanizal največje 
uspehe, in vodji godbeniške šole 
Aleksandru Miklavcu, ki skrbi za 
podmladek orkestra.

V drugem delu koncerta se 
je orkestru na odru pridružila 
glasbena zasedba Kvatropircev, 
ki jo sestavljajo basist Matej 
Kocen, baritonist Albin Jordan 
in tenorista Samo Kališnik ter 
Tomaž Krt. Ob spremljavi orkestra 
so zapeli nekatere svoje največje 
hite – Deklica, Ko sreča je ujeta 
in Moja, pozabili pa niso niti na 
znane božične melodije.

Zaključek glasbenega večera je 
minil v znamenju presenečenj, 
orkester je namreč premierno 
zaigral svojo koračnico z naslovom 
Vrhpoljska koračnica, ki jo je za 

orkester zložil Igor Podpečan. 
Koračnico pa je še posebej 
obogatilo besedilo, ki ga je napisal 
član orkestra Jakob Domenik.

Drugo presenečenje pa je 
sledilo ob koncu koncerta. V 
orkestru je namreč že nekaj let 
tlela ideja, da bi svojim zvestim 
poslušalcem, sponzorjem in 
ostalim podpornikom podarili 
nekaj, s čimer bi se jim zahvalili za 
vso podporo, ki so jim jo izkazali 
v preteklih letih. Pihalni orkester 
Vrhpolje je tako ob svoji 20. 
obletnici izdal svoj prvi glasbeni 
izdelek – zgoščenko s posnetki 
preteklih tekmovanj. Za grafično 
podobo izdelka je zaslužna članica 
orkestra Meta Tomažič, za kar so ji 
člani orkestra neizmerno hvaležni.

Orkestraši in vodstvo orkestra 
z veliko mero zagona zrejo v novo 
leto in že razmišljajo, s čim bodo 
presenetili svoje poslušalce na 
prihajajočih koncertih, ob tem pa 
vsem svojim podpornikom želijo 
zdravo in srečno leto 2023!

Lara Premrn, 
foto: Yeremie Pierre Noir

Zapeli v spomin Filipu Terčelju
Po polnočnici je navada, da tudi šturski pevci zapojejo na 'placu' pred spomenikom Filipa 

Terčelja. Tudi tokrat so zapeli tri božične pesmi, v letu, ko bi praznoval 130 let rojstva.
V začetku leta, sedmega 

januarja, se pa spominjamo 
njegove mučeniške smrti, ko so 
ga skupaj z duhovnikom Francem 
Krašno umorili v Štulčevi grapi 
v Davči. 

Filip Terčelj je bil duhovnik, 
rojak iz Grivč in nam je zapustil 
bogat opus cerkvenih skladb 
in literarnih del. Po njem se 
imenuje sedaj tudi mešani 
cerkveni pevski zbor iz Šturij. 
Na nedeljo po obletnici smrti 
je zbor, pod vodstvom Marinke 
Šuštar, pripravil kratek nastop 
pred oltarjem in zapel njegove 
pesmi. Pevci so bili oblečeni v 

črna oblačila, kar bi simboliziralo 
duhovniški plašč, ter rdeče šale, 

ki naj bi predstavljali prelito kri 
ob njegovi smrti.        Aleš Brecelj

SISTEMI ZA  & OGREVANJE HLAJENJE
Panasonic v vašem domu.
Rešitve za ogrevanje, sanitarno toplo vodo in klimatizacijo.

MEGATERM d.o.o. Cesta 25. junija 1G, Kromberk, 5000 Nova Gorica  t. +386 (05) 333 40 77

Burja ogrela praznično ozračje
Pihalni orkester Burja Ajdovščina, ki v Vipavski dolini deluje že od decembra 2019, pod taktirko 

dirigenta Andreja Kobala, nam je iz dvanajstega meseca preteklega leta pustil v spominu kar 
dva nepozabna nastopa. Na povabilo Angela Vidmarja je v Dvorani prve slovenske vlade v 
Ajdovščini popestril proslavo je ob Dnevu samostojnosti in enotnosti (26. decembra), nato pa 
28. decembra v Lokavcu, v Dvorani Edmunda Čibeja, uspešno izvedel še samostojni božično-
novoletni koncert s prav posebnim programom.

Predstavil se je znanimi 
uspešnicami, članom orkestra 
pa se je pridružila vokalna 
zasedba Romantico acustico, 
ki jo sestavljajo sopranistka 
Tina Debevc, magistra petja in 
profesorica ter tenorista, oče 
Vladimir Čadež, profesor petja 
na Glasbeni šoli Nova Gorica in 
sin David Čadež, redni član zbora 
SNG opera in balet Ljubljana. 
Skupaj z njimi so pripravili 
del programa, ki je vidno. 
Skupaj z orkestrom so navdušili 
obiskovalce z nepozabnimi 

skladbami kot so O sole mio, 
Nessun dorma in za konec seveda 
z božično skladbo Sveta noč.

Večerno vzdušje je podžgal 
tudi solist na trobenti, Gregor 
Kodermac, član orkestra, dijak 
3. letnika Konservatorija za 
glasbo in balet v Ljubljani, ki je 
ob spremljavi orkestra virtuozno 
odigral zahtevne variacije 
skladatelja J. B. Arbana. 

Člani orkestra se zahvaljujemo 
vsem podpornikom glasbenega 
ustvarjanja. Zahvaljujemo se 
tudi za iskrene bučne aplavze 

in vzklike, ki so nam dali še 
dodatnega zagona za nadaljnje 
ustvarjanje. Posebna zahvala gre 
Občini Ajdovščina ter Angelu 
Vidmarju za sodelovanje in 
pomoč pri organizaciji koncertov. 
Člani pihalnega orkestra Burja se 
že veselimo novih projektov, ki 
nas čakajo v tem letu in še naprej 
računamo na podporo ljubiteljev 
glasbe.

Maša Kržič, 
PO Burja Ajdovščina

Izjemni uspehi učencev 
ajdovske glasbene šole

5. Mednarodno tekmovanje Emona je potekalo med 16. in 19. 
januarjem 2023 v prostorih Konservatorija za glasbo in balet 
Ljubljana. Tekmovalci so se lahko pomerili v štirih kategorijah, 
ocenjevala jih je šestčlanska mednarodna žirija v sestavi: Nina 
Šenk – skladateljica, predsednica žirije, Johanna Dömötör - 
flavta, Sorin Crudu - oboa, Andreas Schablas - klarinet, Simon 
Diricq - saksofon in Paolo Calligaris - fagot.

Tekmovanja so se udeležili tudi 
trije učenci Glasbene šole Vinka 
Vodopivca Ajdovščina. Flavtistka 
Rebeka Koren iz razreda učitelja 
Gašperja Dolgana je ob klavirski 
spremljavi učiteljice Kristine Gec 
Morelj osvojila 98,50 točk (od 
100), 2. nagrado, zlato plaketo 
in posebno nagrado za najboljšo 
izvedbo obvezne skladbe.

Saksofonistka Neža Polanc 
Golob iz mojega razreda je prav 
tako ob boku učiteljice Kristine 
Gec Morelj prejela zlato plaketo 
za doseženih 95,33 točk.

Klarinetist David Pregelj iz 
razreda učiteljice Neže Jelušič 
je ob spremljavi učiteljice Divne 
Jandrić dosegel 92,67 točk in 
srebrno plaketo.

Ponosni mentorji tekmovalcev 
se zahvaljujemo sodelavcem 
korepetitorjem za predano delo 
in iskreno čestitamo vsem trem 

tekmovalcem za prepričljive 
nastope na mednarodnem 
tekmovanju.

Larisa Marjanović,
učiteljica saksofona

Rebeka Koren

Neža Polanc Golob

David Pregelj

Čas je … 

za praznovanje 20. jubileja 
Pihalnega orkestra Vrhpolje

20 let je že minilo od tistega znamenitega 29. junija 2002, ki ga kronika orkestra beleži kot 
dan, ko so člani Pihalnega orkestra Vrhpolje prvič sedli skupaj in spoznali čar igranja v orkestru. 
Ob drugi okrogli obletnici je orkester pripravil gala koncert, ki je v dvorano Škofijske gimnazije 
Vipava privabil rekordno število poslušalcev. Na odru so se mlademu orkestru pridružili prav 
posebni gostje – Kvatropirci, manjkala pa niso niti številna presenečenja.

35. obletnica umetniškega delovanja 

Marko Kobal, operni virtuoz, z 
gala koncertom na rodnem Colu

Marko Kobal, operni in 
koncertni baritonist, doma s Cola 
nad Ajdovščino, bo praznoval 35. 
obletnico umetniškega delovanja 
v naši osrednji kulturni ustanovi 
SNG Opera in balet Ljubljana. 
Pomembno obletnico bo obeležil 
z gala koncertom na domačem 
Colu, v nedeljo, 5. marca, ob 17. 
uri v športni dvorani na Colu. Kot 
operni solist in prvak ljubljanske 
Opere se želi s samostojnim 
koncertom zahvaliti vsem, ki 
so ga na glasbeni poti podpirali 
in spodbujali. Pripravlja pravi 
operni spektakel z zvenečimi 
imeni slovenske operne scene. Ob 
tej priložnosti smo ga povabili na 
klepet pod Latnikom. 

Več kot tri desetletja 
umetniškega ustvarjanja 
veliko pove o vaši predanosti 
umetniškemu ustvarjanju. Kaj 
vam pomeni ta jubilej?

Predvsem to, da sem v začetku 
svoje kariere vztrajal in bil 
nepopustljiv, še zlasti, ko mi ni 
bilo ravno lahko priti s podeželja 
v mesto, med ljudi, ki me včasih 
niso razumeli. Še posebno, ko 
prideš v tako hišo, kot je Opera. 
Kot drugo pa to, da sem šel 

skozi vsa ta leta petja glavnih 
in naslovnih vlog brez kakšnih 
glasovnih 'poškodb', če temu tako 
lahko rečem …

Kaj si štejete kot največji 
karierni uspeh?

Vztrajnost je bila tista, ki me je 
nagradila. Seveda moraš v takem 
poklicu imeti tudi srečo. Srečo v 
tem, da so bili v moji mladosti, 
ko sem šele stopal v svet večjih 
in velikih vlog, ljudje, umetniške 
vodje, ki so me pravilno usmerjali, 
mi dali ob pravem času prave 
vloge, da sem lahko svoj pevski 
potencial nadgrajeval. Kajti hitro 
se lahko zgodi, da solist, ki je poln 
energije in neučakanosti, sprejme 
ali mu je s strani umetniškega 
vodje dodeljena vloga, ki še ni 
primerna za njegove glasovne 
sposobnosti. In kaj hitro se lahko 
zgodi, da prehitro zaključiš svojo 
solistično in pevsko kariero. V 
končni fazi lahko rečem, da je 
uspeh, da sem pel kar veliko 
glavnih in naslovnih vlog, ki 
v opernem repertoarju nekaj 
štejejo.

Kaj vas je spodbudilo, da svoje 
umetniško delovanje zaokrožite 
prav doma, na Colu? Pravzaprav 

je to prvi koncert na domačih 
tleh?

Zame bo to zelo čustven in 
vem, da najtežji nastop doslej. 
Veliko se jih je zvrstilo v 35 
letih, a ta bo sigurno svojstven, 
ker bo to doma, pred domačimi 
ljudmi. Vsi vemo, da je nastopati 
doma najtežje. Po drugi strani 
se pa koncerta veselim. Sam 
program sem zastavil tako, da 
bomo na koncertu predstavili 
vse segmente opere. To pomeni, 
da bomo izvajali arije, duete, 
kvartete, zborovsko petje in 
tudi kakšna filmska glasba bo 
vmes. Skratka, mislim, da bomo 
poslušalcem prikazali opero v 
njenem klasičnem pomenu.

Operni koncert z gotovostjo 
zahteva veliko truda, ima svoje 
specifike. Kako ste pristopili k 
pripravam? 

Že kar nekaj časa snujem stvari 
skupaj. Po organizacijski in 
finančni plati bo to kar zahteven 
projekt. To pa zato, ker v našem 
kraju ni klasičnega kulturnega 
doma. Zato je potrebno športno 
dvorano prilagoditi temu 
dogodku. To pa ni majhen zalogaj. 
Zaradi tega sem na pomoč 

povabil colske gasilce, saj bo ta 
koncert dobrodelne narave, kjer 
bomo del izkupička podarili prav 
njim, in pevski zbor Razpotje, da 
mi pomagajo. Mislim, da nam bo 
s skupnimi močmi uspelo.

Kaj vse bo moč videti in slišati, 
kdo vse nastopa? 

Predvsem se bo poslušalo. 
Sicer mora ostati tudi kakšno 
presenečenje, da bo dogodek še 
bolj zanimiv. Na koncertu bo 
okrog sto nastopajočih. Povabil 
sem svoje sodelavce, trenutno 
vodilne glasove naše Opere. 
To so Urška Arlič Gololičič 
- sopran, Nuška Drašček - 
mezzosopran, Aljaž Farasin - 
tenor, Peter Martinčič - bas. Dva 
instrumentalista, Miro Božič 
- orglice, Tomaž Plahutnik - 
citre, mešani pevski zbor Duri, 
moški pevski zbor Razpotje in 
Simfonični orkester Cantabile iz 

Logatca pod vodstvom Marjana 
Grdadolnika. 

Vstopnice so že na voljo?
Predprodaja vstopnic se bo 

začela kak mesec pred samim 
dogodkom. Ker bi zelo rad, da 
na koncert pridejo predvsem 
domačini, sem se odločil, da se 
bodo karte najprej prodajale 
na Otlici, v okrepčevalnici 
Jagoda, trgovini Fama na Colu, 
okrepčevalnici Likar v Podkraju 
in gostilni Stara pošta v Hrušici. 
Ker je kar veliko zanimanja za ta 
dogodek, se nadejam, da bodo 
moji sovaščani v čim večjem 
številu uspeli priti na koncert, 
prav njim namreč v prvi vrsti 
posvečam to posebno glasbeno 
doživetje. 

Hvala za klepet. Obilo 
ustvarjalnega navdiha in 
glasbenih razvajanj vam želimo 
tudi v prihodnje.         J. S.

LUKA LESKOVEC
kmetijska trgovina

• kmetijski in gozdarski stroji
• traktorji New Holland
• vrtni program
• avtomobilske prikolice
• pašna oprema
• gozdarska oprema
• hlevska oprema
• folija in mreža za baliranje
• igrače za male kmetovalce
• olja in maziva
• rezervni deli
• servis traktorjev in strojev
• servis za vrtni program

041 978 630 

pon. - pet. | 7.00 - 16.00
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Razstava predstavlja ozek izbor 
avtorjev, članov Društva likovnih 
umetnikov Insula, ki predstavljajo 
aktualno likovno produkcijo na 
tem prostoru. Vsi avtorji spadajo 
med plodovite in znane slovenske 
ustvarjalce. 

Fulvia Grbac, Janko Kastelic, 
Simon Kastelic, Janez Matelič, 
Aleš Sedmak, Fulvia Zudič, Tilen 
Žbona in Paride Di Stefano, ki je 
sicer Italijan z juga Italije, vendar 
živi in ustvarja že vrsto let na Obali, 
nas v svojih delih popeljejo v svoj 

svet individualnih razmišljanj in 
iskanj. V ospredju ostaja njihova 
želja po svobodnem izražanju in 
odgovornosti do današnjega časa, 
kjer se umetnost osvetljuje na različne 
načine, naj si bo ta estetski, notranji, 
miselni ali zunanji. V svojih delih 
se poslužujejo različnih načinov 
obravnavanja in predstavljanja 
izbranih tematik, njihovi posredni 
vplivi in neposredne reference pa 
se navezujejo na najrazličnejša 

izhodišča preteklosti, sedanjosti 
ali celo prihodnosti. Prav zaradi te 
izrazite heterogenosti je dandanes 
skoraj nemogoče vzpostaviti 
in prepoznati prevladujoči tok 

umetniškega izraza, kar je lepo 
vidno tudi na tej razstavi.

Vladimir Bačič

Bačič, Jejčič, Karim
Ob devetdeset letnici priznanega ajdovskega ustvarjalca Danila Jejčiča se je med tremi prijatelji 

utrnila ideja, da v galeriji Insula v Izoli še zadnjič skupaj postavijo na ogled svoja novejša dela. 
Vladimirja Bačiča, Danila Jejčiča in Azada Karima, poleg umetniškega ustvarjanja in članstva v 
Društvu likovnih umetnikov Severne Primorske, veže tudi dolgoletno prijateljstvo. Čeprav zelo 
različnih lastnih likovnih govoric, za vse tri velja, da se dobri odnosi in prijateljstvo gradijo in 
negujejo s sprejemanjem in spoštovanjem različnosti, tako umetniške kot vrednostne.

Ena glavnih značilnosti sodobne 
umetnosti je tudi njena odprtost 
do novih medijev, kar velja tudi 
za vse tri ajdovske ustvarjalce. 
Vladimir Bačič se zadnja leta vse 
bolj posveča tudi grafiki, kjer mu 
sodobna tehnologija razpre nove 
možnosti grafičnega oblikovanja. 

Grafični listi v tehniki giclée 
printa zaživijo v sproščenosti 
abstrahiranega predmetnega 
sveta, ki ga, kot zapiše dr. Nelida 
Nemec, »prepesnjenega polaga na 
slikovno ploskev, da se razživi v 
občutenjih nanosov, intervencij, 
spojev, prekrivanj, prepletov in 
amorfnih oblik. Njegova dela 
so estetsko dovršena in subtilno 
nagovarjajoča. So čudovit odsev 
njega samega.«

Danilo Jejčič, ki se je sicer v 
zgodnjih sedemdesetih letih v 
slovenskem prostoru uveljavil 
kot odličen grafik in avtor 
kiparsko zasnovanih objektov 
– komponibilov, se je namreč 
v drugi polovici devetdesetih 
let začel intenzivneje posvečati 
fotografiji. Njegovo fotografsko 
ustvarjanje je pravzaprav tesno 
prepleteno z grafiko. Od leta 
1997 je ustvaril več vsebinsko 
zaokroženih fotografskih ciklov, 

katerih skupni imenovalec je 
poetika minevanja. Jejčič se 
namreč zaveda, da živimo v 
svetu svojih lastnih predstav, ki so 
edino merilo vrednotenja našega 
obstoja. Njegove podobe pa nam 
govorijo, da je morda vse, kar 

lahko zaznamo, zgolj iluzija. Na 
fotografijah nam pokaže več, kot 
vidimo običajno, saj so konkretne 
podobe prepojene z nevidnim, z 
njegovimi idejami, razmišljanji, 
občutji in tudi humorjem.

Opus grafik, ki ga Azad 
Karim postavlja pred gledalce 
v Galeriji Insula, predstavlja 
njegovo najnovejše umetniško 
delo. Karima, ki ga večinoma 
poznamo kot slikarja, se v 
izjemno sugestivni maniri izraža 
tokrat v grafiki. Izvedbeno gre za 
dokaj nevsakdanje slikarsko delo, 
ki temelji na precej inovativni 
grafični tehniki. Uporabljena 
mešana grafična tehnika je nosilka 

močnega izraznega naboja, njena 
oblika je na meji med figuralnim 
in abstraktnim, umetniško 
sporočilo je neposredno in jasno, 
zadnja leta močno zaznamovano 
z migrantstvom. Umetnostni 
zgodovinar Dejan Mehmedovič 
o teh najnovejših grafičnih 
listih zapiše, da gre vsekakor za 
dovršeno umetniško delo, ki v 
svoji nekonvencionalni izvedbeni 
formi gledalcu kompleksno 
sugerira problematike sodobnega 
sveta.

Razstava je na ogled v galeriji 
Insula v Izoli od 19. januarja do 
11. februarja.

Vladimir Bačič

Azad Karim, Razpotja 2022, 101x67cm

Vladimir Bačič, Vibracije 2019, 73x100cm

Danilo Jejčič, Neskončni red 2019, 73x100cm

Insula 2023
Lokarjeva galerija tudi letos nadaljuje svoj začrtan program sodelovanja z drugimi galerijami 

in slikarskimi društvi. Tokrat se v galeriji od 20. januarja do 11. februarja predstavlja osem 
umetnikov iz južnoprimorske regije. Izbor avtorjev je opravil umetnostni zgodovinar in kurator 
Dejan Mehmedovič, ki vodi tudi galerijo Insula v Izoli. Gre za malo pregledno razstavo, ki je 
tematsko odprta, ni podrejena zahtevani vsebini in razstavljajočih ne omejuje v nobenem smislu. 
Kot je zapisal v spremni besedi v priložnostni zgibanki, »je fizična realnost neločljivo prepletena 
z virtualnim. In ravno zaradi tega je lahko tudi ozko teritorialno področje, kakor lahko razumemo 
naš južnoprimorski prostor, relativno vpliven factor tudi pri nastanku umetniške tvornosti.«

Zudič Fulvia

Aleš Sedmak, Popotnik, 60x80cm

Simon Kastelic

Paride Di Stefano

Likovna razstava

Zrcalce, zrcalce na 
steni povej 

MKC Hiša mladih Ajdovščina je 
gostila likovno razstavo Zrcalce, 
zrcalce na steni povej. Zadnja 
razstava lanskega leta je hišno 
galerijo krasila ves december 
in se nadaljevala v prva tedna 
letošnjega leta. Mihaela M. Tihelj, 
slikarka in literarna ustvarjalka iz 
Vipave, je na povabilo Kulturnega 
društva Norma7 razstavljala cikel 
portretov in avtoportretov. Barviti 
akrili na platnu so zaobjemali 
najpomembnejše osebe v življenju 
avtorice.          Ivana Keber

Bančništvo. Tukaj. Zdaj.
www.phv.si

Dokazano
najugodnejši
bančni paketi.

Novi komitenti prejmete
12 mesečno brezplačno vodenje.

NAGRADA

Najugodnejša 

BANKA
2022

NAJUGODNEJŠA KOŠARICA
6 OSNOVNIH BANČNIH STORITEV
ZA POVPREČNEGA KOMITENTA
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Po treh letih šahovskega 
zatišja je 14. januarja sonce 
obsijalo šahovski turnir na OŠ 
Šturje, ki je štel za kvalifikacije 

severnoprimorske regije za 
državno prvenstvo v standardnem 
šahu. Če se štejejo takšni 
vremenski dogodki za znamenja, 

lahko rečemo, da se ajdovskemu 
šahu obetajo sončni časi. 
Zgovorno priča tudi podatek, 
da v Vipavski dolini deluje 
kar nekaj šahovskih krožkov 
- na OŠ Col, OŠ Draga Bajca v 
Vipavi ter OŠ Danila Lokarja v 

Ajdovščini. Na tekmovanju se je 
zbralo kar 75 mladih iz krajev od 
Kanala do Podnanosa, kar priča 
o tem, da postaja šah v teh krajih 
pravi hit. Mladi člani ŠD Čaven 
so med mlajšimi kategorijami 
pobrali kar nekaj zlatih medalj 
in sicer; Nal Črmelj v kategoriji 
F8, Svitan Ipavec Vodopivec v 
kategoriji F10 ter Rok Mihelj 
v kategoriji F12. Tudi dekleta 
počasi opozarjajo nase, saj so se 
več kot odlično odrezale. Adelija 
Ipavec Vodopivec je dosegla 
drugo mesto v kategoriji D8, v 
kategoriji F12 pa so si po dodatnih 
kriterijih razdelile drugo in tretje 
mesto Brina Skupek ter Valerina 
Ipavec Vodopivec. Med ostalimi 
kategorijami so bili zmagovalci 
naslednji: F14 - Maks Vičič, F16 
- Mark Vičič, D8 - Lana Bizjak, 
D10 - Lana Morenčič, D12- 
Nastja Herega.

Vsem, ki se bodo udeležili 
državnega prvenstva mladih v 
standardnem ali pospešenem 
šahu med 4. in 11. februarjem 
2023 v Termah Čatež, želimo 
uspešno igro in veliko sreče!

DPA

Skakalni center na Kovku je s 7, 
15, 25 in 35-metrsko skakalnico 
primeren za razvoj novih mladih 
skakalcev, od prvošolčkov do 15. 
leta starosti. Na njem se trenutno 
v skokih uri 13 otrok, štiri deklice 

in pet dečkov ter štirje kadeti 
(mladinci). Mlajše trenira Mitja 
Velikonja, trener starejših pa je 
olimpijec iz Sappora, Danilo 
Pudgar.

Zelo uspešna je bila lanska 

zimska sezona, saj je Mark 
Štrancar ubranil 3. mesto na 
državnem prvenstvu, prav tako je 
dobro nastopal Andraž Velikonja. 
Oba sta si po zaslugi dobrih 
rezultatov priskakala uvrstitev na 
panožni skakalni kamp v Planici, 
ki je bil namenjen najboljše 
uvrščenim tekmovalcem v 
posameznih kategorijah. 

V poletni sezoni, ki je trajala 
od junija pa vse do oktobra, so 
se mlajše skakalke in skakalci 
udeležili več kot 20 tekmovanj, na 
katerih so pokazali svoj napredek. 
Udeležili so se vseh tekmovanj 
pod okriljem Smučarske zveze 
Slovenije, turneje Alpe Adria ter 
nekaj meddruštvenih tekmovanj. 
Na tekmovanjih so v večini vsi 
z lepimi skupnimi uvrstitvami 
med 5. in 10. mestom zastopali 
barve SK POK. Presenetljivo je 
skupno regijsko 1. mesto med 
deklicami do 11 let osvojila Mia 
Lara Velikonja, med 10. in 20. 
mestom pa sta se redno uvrščala 
tudi Jure Polanc in Urban Lampe 
med ml. kadeti.

Kadeti so se udeležili desetih 
tekmovanj za pokal Argeta ter 
DP, osvajali so rezultate med 10. 
in 20. mestom. 

Poleg vlaganja v mlade je 
društvo v letu 2022 stremelo k 
urejanju infrastrukture novega 
skakalnega centra. Nadaljevala so 

se dela na vseh treh skakalnicah 
in sodniškem stolpu, urejala so 
se parkirišča. Dogradila se je 
tudi skakalnica za najmlajše, ki 
je namenjena prav začetnikom. 
Urejala se je elektrifikacija in 
osvetlitev centra, ki pa je še 
v teku. V prihodnjem letu si 
društvo želi dokončno urediti 
sodniški stolp in razsvetljavo, 
asfaltirati dovozno cesto ter začeti 
z urejanjem dokumentacije za 
večnamenski objekt.

Rast centra finančno podpira 

predvsem Občina Ajdovščina, 
sponzorji pa tudi člani kluba, 
Društvo Gora, domačini ter 
starši otrok, ki z veliko urami 
prostovoljnega dela uresničujejo 
razvoj skakalnega športa na 
Kovku.

Predsednik Skakalnega kluba 
POK, Igor Polanc, ocenjuje, da 
je bila letna tekmovalna sezona 
zaključena z lepimi rezultati 
in s ponosom zre v razvoj 
edinega skakalnega centra na 
Primorskem.

Varovanke trenerja Jana 
Žbogarja so po lanskem slabšem 
zaključku prvenstva, ko so na 
koncu osvojile tretje mesto, v 
aktualni sezoni odločene, da se 
ob koncu sezone veselijo dveh 
medalj. Navdušujejo predvsem z 
igro. Ta je v primerjavi z lansko 
hitrejša in učinkovitejša. V 
povprečju Ajdovke dosegajo kar 
5,63 gola po tekmi več, obenem 
pa prejmejo 4,54 gola manj, kar 
je res impresiven podatek. 

Vedno vidnejšo vlogo poleg 
izkušenejših igralk dobivajo tudi 
igralke, ki prehajajo iz mladinskih 
selekcij. Po lanskoletni operaciji 
rame se je na igrišče uspešno 
vrnila Nina Kovšca, mladinska 
reprezentantka Nena Černigoj pa 

s svojimi predstavami vedno bolj 
opozarja na svojo kvaliteto. Še 
druga mladinska reprezentantka 
vratarka Zala Vuk je v nekaterih 
tekmah že dokazala, da se v 

njej skriva ogromen potencial. 
Njena vrstnica Tina Plahuta, 
kot posojena vratarka s strani 
Mlinotesta, svoje članske izkušnje 
nabira v Kopru. Slast igranja v 
prvi državni ligi so med drugim 
izkusile tudi kapetanka mladink 
Nika Troha ter Neli Šinigoj in 
Eva Leban. 

Prav tako je v 1. državni 
mladinski ligi zelo uspešna 
tudi mladinska selekcija. Z zelo 
dobrimi predstavami v novembru 
in decembru so se vključile v boj 
za medalje. Nena Černigoj je 
daleč najboljša strelka lige, saj 
je v devetih tekmah dosegla 92 
zadetkov oz. v povprečju več kot 
deset na tekmo.

Sicer pa je celotna mladinska 
šola v petek, 23. decembra na 
Policah odigrala interni klubski 

božični turnir. Namen turnirja 
je bilo druženje in obdarovanje. 
Obiskal nas je tudi Božiček, ki 
je prinesel zvrhan koš daril in 
dobrote ajdovskega Mlinotesta.

Klub je v letu 2023 predstavil 
veliko novost, to je lastna klubska 
trgovina – 1955 MLINARKE. Od 
navijačev se je že večkrat slišalo, 
da bi tudi oni radi imeli nekaj, 
kar bi jih še bolj povezovalo s 
klubom. Tako je bilo odprtje 
trgovine skorajda obvezna 
poteza. V prodaji je že pulover s 
kapuco tudi v otroških in ženskih 
velikostih, retro kapa s šiltom ter 
vrečka za shranjevanje superg 
oziroma rokometnih žog. Zaloga 
je omejena, zato odlašanje pri 
nakupu ni priporočeno. 

Nakupe posameznih artiklov 

boste lahko opravili pred 
vhodom na tribuno, a le pred 
določenimi domačimi tekmami. 
Izdelki pa vam bodo vedno na 
voljo v Mlinotestovi trgovini na 
Tovarniški ulici 14 v Ajdovščini. 

ŽRK Mlinotest

Aktivni december za 
Plesni klub EL1

V mesecu decembru je plesni klub EL1 izvedel Božično-
novoletno produkcijo, ki pa je zaradi velikega števila otrok 
potekala kar v treh delih.

V Dvorani prve slovenske vlade 
so plesalci s plesom pričarali pravo 
predbožično vzdušje. Pokazali so 
plesno znanje in korake, ki so jih 
pridno vadili. Plesalci so palčici 
pomagali pri iskanju Božička, 
jelenov in snega, vsi skupaj pa so 
ugotovili, da je Božič rešen zaradi 
prijateljev, družine, pozitivne in 
dobre volje. Da bi si plesalce lahko 
ogledali vsi, je bil omogočen tudi 
prenos v živo na njihovi fb strani. 

Svojo produkcijo pa so imeli 
tudi najmlajši člani plesnega 
kluba. Nekateri predšolski otroci 
so na odru stali prvič. Ponosno 
so nastopili svojim staršem in 
starim staršem ter jim pokazali 
svoje prve plesne korake.

Leta 2022 pa plesalci niso 
zaključili le s produkcijo, saj 
se je vrstilo še veliko nastopov 
po osnovnih šolah. Plesni klub 
EL1 je poskrbel za obilo plesa 
in dobre volje tudi, ko nas je na 
trgu v Ajdovščini obiskal Božiček. 
Plesalci pa niso manjkali niti v 
Vipavi, ko je prišel Dedek Mraz.

Plesni klub EL1 je aktivno 
zaključil leto 2022 in še bolj 
aktivno začel leto 2023, saj že 
izpolnjujejo svoje cilje in se 
pripravljajo na nove projekte, 
nastope in tekmovanja. 
Z mladinsko tekmovalno 
skupino pa odhajajo na plesna 
izobraževanja v London.

Skakalni center na Kovku pred novimi izzivi
Prvi skakalni center na Primorskem pod okriljem Skakalnega kluba POK (Predmeja, Otlica, Kovk) postaja središče vzgoje vse večjega števila mladih skakalk in skakalcev.

V leto 2023 z visokimi cilji in novo 
pridobitvijo!

Za člansko ekipo ŽRK Mlinotest je fantastična prva polovica sezone. V državnem prvenstvu so 
Mlinarke morale dosedaj priznati premoč le aktualnim prvakinjam Krima iz Ljubljane. Slednje so 
se morale za zmago v Ajdovščini krepko potruditi, saj so jim Ajdovke dihale za vrat skozi celotno 
srečanje. Tudi v pokalu Slovenije so se uvrstile na zaključni turnir – med štiri najboljše ekipe.

Novogradnja Rezidence Papillon prihaja v Ajdovščino (Ribnik), 
predvidoma v letu 2024. Soseska obsega dva stanovanjska bloka s 
skupno 66 sodobno zasnovanimi, kakovostno izvedenimi 
stanovanji. Stanovanja okvirnih velikosti od 47 m2 do 115 m2 se 
bodo razprostirala v šestih etažah, vsakemu stanovanju pripada 
loža, v pritličju imajo nekatera stanovanja zasebni atr�, v najvišjih 
etažah pa teraso. Stanovanjem pripadajo lastniška parkirna 
mesta, prav tako bo urejen prostor za druženje.

Projekt v pripravi

papillon@gaberit.si 
051 690 437

WWW.PAPILLON.SITovarniška cesta 4a
Ajdovščina

Gaberit nepremičnine
Mat�a Ceket s.p.
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Larisa Bukovec dr. vet. med. Larisa Bukovec dr. vet. med. 

Šahovski turnir za 
mlade v Ajdovščini

Božično novoletna produkcija 
plesnega centra ADC 2022

V veliki dvorani športnega centra v Ajdovščini so 18. decembra odzvanjale glasbe celega sveta, 
bučni aplavzi in navdušeni vriski vseh generacij. Plesni center ADC je namreč izvedel tradicionalni 
dogodek, ki ga pozdravljajo vsi ljubitelji plesa, prav tako Občina Ajdovščina. Dogodek, ki ga v 
mesecu decembru pričakujejo vsi, ki jih zanima ta vrsta športa, je napolnil veliko telovadnico 
do zadnjega stojišča, da se sedišč sploh ne omenja.

Po končanih omejitvah glede 
Covid-a so dogodek izvedli v 
živo, saj so v zadnjih dveh letih 
podarili ogled dogodka preko 
spleta. Dogodek vsako leto 
obarvajo drugače. Tokrat so nam 
predstavili potovanje Božička po 
različnih državah in kontinentih 
sveta in tako je čisto vsak 
obiskovalec našel neko glasbo 
in ples, ki sta mu ogrela dušo in 
pripravila lep uvod v praznični 
čas.

Predstavile so se različne 
generacije (od 2 - 80 let), različni 
plesni stili (hop hop, street 
show, balet, jazz balet, modern 
dance, break dance, salsa, 
bachata, zumba, country ter 

latinskoameriški plesi z gosti iz 
Plesne šole Cigoj) vseh stopenj 
znanja plesa, od rekreativnih pa 
tja do svetovnih podprvakov - 
skupine RED STORM in ostalih 

uspešnih tekmovalcev.
Takih dogodkov si želimo vsi 

ljubitelji plesa še več in verjamem, 
da nam ji bo Plesni center ADC 
zagotovo še pripravil.



ZADNJA         32
Četrtek, 26. januar 2023 • številka: 249

 Latnik - Zgornjevipavski časnik izdaja: LATNIK d.o.o., Goriška cesta 64, 5270 Ajdovščina • Tisk: Tiskarsko središče d.o.o. •  
Tel. uredništva: 05 36 71 502 • e-mail: info.latnik@gmail.com

*Nakup vstopnic možen v trafikah 3DVA, poslovalnicah OMV ali na 
spletni platformi olaii.com

Poskrbeli za ptice 
pozimi

Prišla je zima, z njo pa sneg, 
ki pticam dodatno otežuje pot 
do hrane, zato je bil ponedeljek, 
23. januar 2023, pravi dan za 
akcijo. Kljub zelo neprijetnemu 
vremenu z burjo in dežjem sta 
se naša mentorja Vasja Černic in 
Polona Ipavec iz ajdovske Garaže 
odpravila na podružnično šolo 
Lokavec. Vodila sta delavnico 
izdelave ptičjih krmilnic. Učenci 
5. razreda, ki so zelo aktivni v 
programu Mladost na burji, so za 
področje Moja skupnost spretno 
ustvarili ptičje krmilnice. Vijačili 
so, brusili in barvali. Takoj, ko 
bodo krmilnice nared, pa jih 

bodo napolnjene z različnimi 
semeni in pogačo namestili na 
drevesa v središču Ajdovščine in 
Lokavcu. 

V zimi, ko snežna odeja prekrije 
tla, je pticam dostop do hrane 
otežen, zato je prav, da zanje 
poskrbimo. Je pa to tudi odlična 
priložnost za opazovanje ptic. V 
kolikor si želite tudi vi izdelati 
hiško, pa ne veste točno kako, ste 
vabljeni v Garažo vsak delavnik 
med 9. in 17. uro in vam bomo z 
veseljem pokazali.

Se vidimo!
Vasja Černic, Garaža

Mešani mladinski pevski zbor 
Srečko Kosovel pod vodstvom 
Petre Habjanič Gregorc deluje 
od lanskega septembra. Gre za 
podmladek 'članskega' zbora v 
mešani zasedbi in je sestavljen iz 
dijakinj in dijakov ter študentk 
in študentov Vipavske doline. 
Sestav ima namen zapolniti 
praznino oziroma prehod od 
osnovnošolskih zborov do 
'odraslih' zborov. Dejstvo je, da 
srednješolskih zborov skorajda ni 
in tako se v tej za pevski razvoj 
občutljivi (in pomembni) fazi 

veliko pevk in pevcev izgubi. 
Seveda pa si tudi moški zbor 
Srečko Kosovel na ta način 
prizadeva pomladiti vrste.

Krstni nastop je mladinski zbor 
uspešno izvedel 26. decembra 
v cerkvi sv. Janeza Krstnika 
v Ajdovščini in ga ponovil 7. 
januarja v Koštaboni. Zbor sta 
spremljala Larisa Štrukelj na 
klavirju in Oskar Ličen na violini 
in tolkalih. V obeh primerih je 
koncert nadaljeval moški zbor 
Srečko Kosovel pod vodstvom 
Andreja Makorja in ga zaključil 

skupaj z mladinskim sestavom.
V mladinskem zboru 

prepevajo tudi tri sestre Kobal 
z Ustji, ki so program božičnih 
pesmi v domači cerkvi začele s 
samostojnim nastopom. Tako 
tercet kot mladinski zbor pa v 
kratkem čaka še en nastop in 
sicer na občinski proslavi ob 
kulturnem prazniku 8. februarja 
v Dvorani prve slovenske vlade v 
Ajdovščini.

N.V., foto Matjaž Simonič

Prvi koraki mešanega 
mladinskega zbora Srečko Kosovel

V župnijski cerkvi sv. Justa na Ustjah sta se 21. januarja z božičnim programom predstavila 
Mešani mladinski pevski zbor Srečko Kosovel in pa Vokalni tercet Sestre Kobal.


